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خانه  هنر   میرا

 آورده متقاضیان ۴۵۰میلیون تومان است
وش   دولت به دنبال ارزان ترین ر

در نهضت ملی مسکن

 ابوترابی فرد: 
 حضور بیش از 4 میلیون ایرانی در مراسم 

اربعین آفریننده حماسه ای بزرگ بود

وزیر اقتصاد و دارایی تاکید کرد
تغییری در قیمت محصولات کالاهای 

اساسی به وجود نخواهد آمد
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ایالات متحده، تافته جدابافته محیط زیست
International Environ� دفرناز تاکیزا حقوق بین الملل محیط زیســت

mental Law (IEL( شــاخه ای از حقوق بین الملل و شــامل مجموعه ای از 
اصول و قواعد حقوقی اســت که با هدف کاهش و کنترل آلودگی هوا و کمک 
به توسعه پایدار، طراحی شــده و موضوعاتی از جمله جمعیت، تنوع زیستی، 
تغییرات آب و هوایی، کاهش ضخامت لایه ازن، آلودگــی  هوا، دریا و آب های 
فرامرزی، حفاظت از منابع دریایی، بیابان  زایی و آسیب های هسته ای را شامل 

شده و ابزار مهمی برای نظارت و مدیریت توسعه پایدار محسوب می شود.

یادداشت

بازنمایی عشق در ترانه های موسیقی پاپ ایرانی
ابوالفضل اقبالی موســیقی یکی از مهم ترین شــکل های مصرف فرهنگی 
در دنیای مدرن اســت. در جامعه ایــران نیز گوش دادن به موســیقی یکی از 
بخش های عمده اوقات فراغت افراد و به ویژه جوانان را تشکیل می دهد. برخی 
از پژوهش های میدانی از مصرف ۷۸ درصدی موسیقی در میان افراد ۱۵ تا ۴۵ 

سال حکایت دارد. 

دیدگاه

))آگهی  مزایده  عمومی ((

 روابط عمومی شهرداری محمدیه

شهرداری محمدیه به استناد مجوز  به شماره های1402/119 /م/ش مورخ 1401/04/10  و 102/م/ش مورخ 1402/04/17 شورای اسلامی شهر محمدیه در نظر دارد نسبت به اجاره قسمتی از 
فضا های پارکها به منظور نصب و بهره برداری وسایل بازی ) شهر بازی ( چهار مورد  مطابق جدول ذیل واقع در شهر محمدیه و ناحیه شهری مهر گان  به مدت  سه سال ) با در نظر گرفتن افزیش 
قیمت سالانه بر اساس نظریه کار شناسی روز ( را  با مشخصات و شرایط  ذیل  را از طریق مزایده عمومی بصورت اجاره بصورت اجاره واگذار نماید لذا متقاضیان میتوانند از در گاه سامانه تدارکات 

الکترو نیکی دولت به شماره 5002005118000008  بشرح ذیل  اقدام نمایند: 
  www.setadiran.ir 1-کلیه مراحل برگزاری  مزایده از دریافت اسناد مزایده تا ارائه پیشنهاد مزایده گر و باز گشایی پاکت ها از طریق در گاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد( به آدرس

انجام خواهد شد و لازم است مزایده گذار در صورت عدم عضویت قبلی ، مراحل ثبت نام در سامانه مذکور و در یافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مزایده محقق سازند . 
2- شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار است .

3-هزینه نشر آگهی و سامانه ستاد  به عهده برنده مزایده میباشد  .
4- درصورتیکه برندگان اول و دوم و سوم حاضر به انعقاد قرارداد نگردند سپرده آنان به ترتیب به نفع شهرداری ضبط خواهد شد

5-شرکت کنندگان میبایست مبلغ 70/000/000 ریال  را  مطابق جدول  ذبل را بعنوان سپرده شرکت در مزایده بصورت نقدی به حساب شماره 3100002331001 نزد بانک ملی شعبه محمدیه 
واریز و  یا ضمانت نامه بانکی ) حداقل سه ماه دارای اعتبار باشد (  تهیه و اصل آن را در پاکت الف مطابق با شرایط قید شده در اسناد مزایده ارائه نمایند .

6-تاریخ انتشار مزایده در سامانه تاریخ 1402/06/18 می باشد .
7-مهلت زمانی دریافت اسناد مزایده از سایت ، تا ساعت  16 روز چهارشنبه 1402/06/22می باشد .

8-مهلت زمانی ارائه پیشنهادتا ساعت 16روز شنبه مورخ  1402/07/08 باشد  .   
9-زمان باز گشایی پاکات ساعت 9صبح روزیک  شنبه مورخ 1402/07/09  میباشد.

10- مدت اجاره  زمین بازیگاههای جدول ذیل  3ساله خواهد بود که در ابتدای هر سال ) شروع زمان قرارداد اجاره( مبلغ مال الاجاره بر اساس نظریه کارشناس رسمی داد گستری بر مبنای قیمت 
پیشنهادی افزایش خواهد یافت . 

11-سایر اطلاعات و جزئیات مربوط به معامله در اسناد ) سامانه ستاد ( مزایده مندرج می باشد.
12- قیمت کارشناسی پایه اجاره جهت  یکسال ملک مورد اجاره در جدول پیوست قید گردیده است . و برای سال های دوم و سوم برابر نظر کار شناس رسمی داد گستری اقدام خواهد شد

13- اطلاعات تماس  جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مزایده بشرح ذیل میباشد: 
الف-آدرس : استان قزوین شهر محمدیه بلوار امام حسین )ع( شهرداری محمدیه و تلفن 02832562700 

ب- اطلا عات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه 41934-021 و دفتر ثبت نام 88969737و85193768 -021
))جدول مشخصات بازیگاههای مورد اجاره شهرداری محمدیه ((

مساحت کاربری آدرس و مشخصاتردیف 
 متر مربع

قیمت کارشناسی
یکسال اول -ریال

مبلغ سپرده شرکت
 در مزایده  ریال

شهر محمدیه   بلوار  تمدن  داخل پارک تمدن به مدت  سه سال   با در نظر گرفتن افزیش قیمت 1
سالانه بر اساس نظریه کار شناسی روز

70/000/000 ریال1/260/000/000 ریال 2000متر مربعبازیگاه 

شهر محمدیه   کمر بندی شهید بابایی داخل پارک شاهد به مدت سه سال  با در نظر گرفتن افزیش 2
قیمت سالانه بر اساس نظریه کار شناسی روز

70/000/000 ریال252/000/000 ریال 700متر مربعبازیگاه 

شهر محمدیه    ناحیه شهری مهر گان فاز یک داخل پارک گلستان به مدت سه سال  با در نظر گرفتن 3
افزیش قیمت سالانه بر اساس نظریه کار شناسی روز

70/000/000ریال192/000/000ریال 300متر مربعبازیگاه 

شهر محمدیه    ناحیه شهری مهر گان داخل پارک  لاله به مدت سه سال   با در نظر گرفتن افزیش 4
قیمت سالانه بر اساس نظریه کار شناسی روز

70/000/000  ریال108/000/000 ریال 550 متر مربعبازیگاه 

نوبت اول : مورخ1402/06/11                           نوبت دوم : مورخ 1402/06/18

 نوبت دوم

شناسه آگهی: 1558397

آگهي فراخوان مناقصه عمومي 
یک مرحله ای )نوبت دوم(

شركت مجتمع گاز پارس جنوبي در نظر دارد خدمات مورد نیاز خود را با شرایط ذیل بصورت 
برگزاری مناقصة عمومي یک مرحله ای از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )سامانه ستاد( 

تامین نماید:
شماره فراخوان در سامانه ستاد ایران: 2002096334000048

شماره مناقصه: 1402/1095
موضوع مناقصه: بهسازي ورودي كاركنان و مراجعین به پالایشگاه اول شركت مجتمع گاز پارس جنوبي

مبلغ تضمین شركت در فرایند ارجاع كار )جهت شرکت های تایید صلاحیت شده(: 
4/588/000/000 ریال

نوع تضمین شركت درفرایند ارجاع كار: تضمین شركت در فرایند ارجاع كار بصورت یكي 
از تضامین قابل قبول وفق آیین نامه تضمین شماره 123402/ت50659 ه مورخ 94/09/22 هیات 

وزیران مي باشد.
مبلغ برآوردي مناقصه: 91/744/375/299 ریال

آخرین مهلت دریافت اسناد ارزیابي كیفي از سامانه ستاد: 5 روز پس از درج آگهی نوبت 
دوم روزنامه

آخرین مهلت بارگذاري و  ارسال مستندات ارزیابي كیفي )رزومه( در سامانه ستاد: 
حداکثر ظرف مدت دو هفته پس از انقضای مهلت دریافت اسناد می باشد.

آخرین مهلت  بارگذاری پیشنهادات مالی در سامانه ستاد  و محل و زمان گشایش پیشنهاد ها:  
متعاقبا" به شرکت های تایید صلاحیت شده از طریق سامانه ستاد ایران اعلام می شود.

آدرس مناقصه گزار: استان بوشهر- شهرستان عسلویه -شهر نخل تقي - منطقه ویژه انرژي پارس 
-پالایشگاه یکم )فاز 1(-ساختمان اداری -طبقه دوم - اتاق 45 دفتر خدمات پیمان ها 

 کد پستی: 7511893349
بدیهی است کلیه فرآیند برگزاری مناقصه الکترونیکی از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت 
)سامانه ستاد( به نشانی: WWW.SETADIRAN.IR انجام می پذیرد وبه پیشنهاد های خارج از 
سامانه ستاد هیچگونه ترتیب اثری داده نخواهد شد و مناقصه گران بایستی نسبت به ثبت نام در سامانه 

ستاد و دریافت گواهی امضاء الکترونیکی اقدام نمایند.
مناقصه گران مي توانند جهت كسب اطلاعات بیشتر به سایت WWW.SPGC.IR مراجعه و یا با 

شماره تلفن های 4182-4699-4433- 07731314697   تماس حاصل فرمایند. 
تاریخ انتشار نوبت اول:1402/06/14 تاریخ انتشار نوبت دوم:1402/06/18

روابط عمومي شركت مجتمع گاز پارس جنوبي

 شناسه آگهی: 1561872

 

» آگهی مناقصه «
36-402-1 

فرشاد زادخور - مدیركل راه آهن شمالشرق1

اداره كل راه آهن شمالشرق1 )شاهرود( در نظر دارد استعلام  با موضوع ذیل را با توجه به شرح خدمات پیوست )در سامانه ستاد( به مدت 
یکسال به پیمانكار واجد الشرایط واگذار نماید.  

موضوع : ایاب و ذهاب مامورین سیر و حرکت و ناوگان ایستگاه شاهرود
1- مبلغ پیشنهادی می بایست مطابق فرم پیشنها قیمت و به صورت یک مبلغ کلی ارائه شود.

2- اعتبار پیمان از محل اعتبارات جاری با برآورد اولیه 16.737.000.000 ریال می باشد.
3-میزان تضمین حسن انجام تعهد 10 درصد از کل قرارداد می باشد.

4-میزان تضمین حسن انجام کار معادل 10% از هر پرداخت به پیمانکار کسر می گردد.
5-کارفرما مجاز خواهد بود 25 %  مقادیرکار یا مدت قرارداد را افزایش یا کاهش دهد.

6- به پیشنهادات مبهم و مشروط ترتیب اثر داده نمي شود و راه آهن در رد یا قبول یك یا كلیه پیشنهادات مختار است. ضمنا كلیه كسورات قانوني 
از جمله بیمه و مالیات به عهده پیمانكار مي باشد.

7- پیمانکار موظف است در انجام موارد مورد نظر کارفرما )شرح موضوع قرارداد( از پرسنل دارای سلامت جسمانی استفاده نموده و قبل از بکارگیری کارکنان، 
مدارک مربوط به عدم سوء پیشینه کیفری و عدم اعتیاد پرسنل ثابت خود را از طریق پلیس  راه آهن شمالشرق تهیه و به اداره حراست تحویل نماید. 

8-شرکت کنندگان در استعلام می بایست الزاما" مجوز رسمی آژانس مسافربری از مبادی ذیربط و مجوز تاکسیرانی در خصوص رانندگان خود به 
همراه تصویر گواهینامه و کارت خودرو آنها و همچنین کلیه مجوز های لازم را اخذ و به همراه مدارک مثبته به اداره کل ارائه نمایند.

9- پیمانكار به هنگام انعقاد قرارداد ملزم به اعلام كد اقتصادي و شماره شبا به نام شركت كننده می باشد.
10- کلیه اسناد می بایست در سامانه ستاد به آدرس)www.setadiran.ir( تا تاریخ مندرج در سامانه با قید قبولی)تمامی اسناد و مدارک باید با مهر 

و امضاء مسئول آژانس متقاضی تایید گردد( بارگذاری گردد.
11- جهت كسب اطلاعات بیشترمي توانید با امور قراردادها واقع در ساختمان اداره كل مراجعه و یا با شماره تلفن32302509-023 تماس حاصل نمائید.

شناسه آگهی : 1561711

اداره كل راه آهن شمالشرق1 )شاهرود(

خریدار  عضو ســابق شــورای عالــی بورس 
گفت: با تصمیــم جدید ارزی بانــک مرکزی، 
عملًا تقاضــای کاذب از بازارهــای کالایی کنار 
می رود، شفافیت بیشــتر و رضایت تولیدکننده 
و مصرف کننده حاصل می شــود و سبب حذف 

رانت خواهد شد.
»شاهین چراغی« با اشاره به تصمیم جدید ارزی 
بانک مرکزی و تاثیر آن بر اقتصاد کشــور اشاره 
کرد  و اظهار داشت: سیاســت جدید ارزی و قرار 
دادن نرخ فروش مرکــز مبادله ارز و طلای ایران 
برای نرخ ارز تسعیر خوراک و قیمت پایه بورس 
کالا، تصمیمی درســت و منطقی است، چراکه 
این امر باعث پیشروی اقتصاد به سمت شفافیت 
و فــروش محصولات با قیمت هــای منصفانه تر 
خواهد شــد و به طور حتم این اقــدام رضایت 
تولیدکننده و مصرف کننــده را با خود به همراه 

خواهد داشت.
وی افــزود: یکــی از چالش هــای همیشــگی 
سیاست گذاری در حوزه بازار کالا، وجود قیمت 
پایه دســتوری برای محصولاتــی مانند فولاد و 
پتروشــیمی بود، در زمان افزایــش قیمت ارز 
که دولت به هــر دلیلی قصد تغییــر در قیمت 
ارز به عنوان نرخ مرجع تعیین شــده را نداشت، 
تولیدکنندگان عملًا مجبــور به عرضه محصول 
خود با قیمت پایــه و با ارز متاثــر از نرخ اعلامی 

از ســوی بانک مرکزی بودند کــه در نهایت این 
تفاوت قیمــت ارز آزاد بــا ارزی کــه مبنا قرار 

می گرفت، زمینه ساز ایجاد رانت می شد.
این کارشــناس اقتصادی ادامــه داد: رخ دادن 
چنین اتفاقی منجر به ایجــاد تقاضای کاذب و 
رقابت میان کالاها می شود، زیرا عملًا افراد دارای 
پروانه های بهره بــرداری یا افرادی کــه قادر به 
دریافت سهمیه از سامانه بهین یاب هستند، وارد 
این معاملات می شوند و زمینه رقابت این کالاها 
را فراهم می کنند. این موضوع باعث شکل گیری 
تقاضای کاذب، عدم دست یابی تولیدکنندگان 
واقعی به مــواد اولیه و نیز اعتــراض آنها در این 

زمینه خواهد شد.
چراغی تاکید کــرد: این اتفاق باعث می شــود 
تا افزایــش قیمــت ارزی با یک تاخیــر زمانی 
به قیمت هــای پایه برســد و رانت خــواران با 
سوءاســتفاده از این فرصت رانتی را به دســت 

خواهند آورد.
وی رانت خــواری را به عنوان یکــی از معضلات 
کشور عنوان کرد و گفت: متاسفانه با وجود همه 
تلاش های صــورت گرفته امــا پیچیدگی های 
موجود باعــث تاثیر گــذاری رانت خواری ها در 
اقتصاد کشــور شــده که امیدواریم با قاطعیت 
دولت و تکیه بر تصمیمات کارشناسی همچون 
تصمیــم اخیر بانــک مرکزی، ریشــه رانت در 

اقتصاد ایران خشک شود.
به گفته این فعال بازار سرمایه، مبنای محاسبات 
قیمت پایه از جمله مواردی اســت که می تواند 
عملًا منجــر به نابــودی رانت خواری ها و واقعی 
شدن قیمت ها شود، زیرا در صورت وجود قیمت 
درســت، منابع بیشــتری نصیب تولیدکننده 
می شــود و در نهایت ســودآوری شــرکت ها با 

افزایش همراه خواهد شد.
چراغی تصریــح کرد: خوشــبختانه دولت در 
جهت اصــلاح قیمت ها قدم برداشــت و بانک 
مرکزی ضمن به روزرســانی مبنــای ارزی که 
مورد محاســبه قیمت محصولات بورس کالا 
بود، نرخ ارز بازار مبادله ای را مبنای محاســبه 
قیمت قرارداد، این سیاســت باعث پیشــروی 
اقتصاد به ســمت شــفافیت خواهد شــد که 
امیدواریم این فرآیند در ســایر محصولات نیز 

ادامه پیدا کند.
وی اضافــه کــرد: قطعــاً یــک تصمیم گیری 
درســت، ضمن ایجــاد اثرات بســیار مثبت در 
اکوسیستم اقتصادی کشــور تاثیر گذار بر روی 
سودآوری شــرکت ها خواهد بود؛ چراکه علاوه 
بر افزایش قیمت پایــه محصولات با قیمت های 
منصفانه تری به فروش خواهند رســید که این 
امر موجب رضایت تولیدکننده و خریدار خواهد 

شد.

سیاست جدید ارزی؛ اقدام دولت سیزدهم برای ایجاد شفافیت و حذف رانت

وضعیت ویژه در بازار طلا

خریداران با بازار قهر کردند
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مجتبی یوسفی:
  مسکن در شهرها با کاهش قیمت مواجه 

شده است
عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی گفت: اکنون در برخی 
از شهرها با اقدامات دولت، شــاهد ثبات و حتی کاهش قیمت مسکن 

هستیم، این به معنی تلاش دولت برای حل مشکل مردم است.
مجتبی یوســفی ضمن تاکید بر لزوم  نگاه جامع بــرای راه حل معضل 
مسکن در کلان شهرها، اظهارداشت: به مولفه هایی که به حوزه مسکن 
و سبد خانوار مرتبط هســتند، نمی توان تک وجهی نگاه کرد؛ بلکه باید 
یک بســته جامع رای حل این معضل پیشــنهاد داد که به مولفه های 

مختلف در آن توجه شود.
عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اســلامی گفت: وضعیت حوزه 
مسکن خوب نیســت و اعتراض مردم به حق است ولی بیشترین دلیل 
این معضل، مجموعــه ای از  مولفه های کلان اقتصادی اســت، وقتی 
بازارهای موازی و کاهش ارزش پول ملی اتفــاق افتاده  برخی ها به این 

بازار می آیند تا سرمایه آن ها آب نرود.
وی افزود: بخشی از معضل مسکن به دلیل سوداگری ها است و بخشی 
از آن هم به تورم، کاهش ارزش پول ملــی در مقابل ارز و موارد دیگر باز 
می گردد، وقتی این شرایط به وجود می آیند عده ای برای حفظ ارزش 
پول خود وارد حوزه خرید ســکه و طلا و کالاهای سرمایه ای می شوند 
که سوداگری است و ما با آن مخالف هستیم اما مردم هم حق دارند؛ چرا 
که خواهان حفظ سرمایه خود هســتند. برای حل معضل مسکن اولین 

مسئله رسیدن به ثبات اقتصادی است.
یوسفی با اشــاره به اینکه در مجلس به ۳ وجه حوزه مسکن با ۳ قانون 
خوب پرداخته شــد، گفت: در قانون جهش تولید مســکن در ابتدا به 
تامین مالی توجه شــد و برای اولین بار بانک هــا را موظف کردیم ۲۰ 
درصد از تسهیلات خود را صرف ساخت مسکن کنند و سپس حمایت 
از فعالین این حوزه یعنی انبوه ســازان و مردم با اعطای زمین رایگان 

بود. 
این نماینده مجلس با بیان اینکه دومین قانونی که اصلاح کردیم قانون 
مالیات بر خانه های خالی اســت، افزود: با این قانون کمک می کنیم که 
سوداگران از این بازار خارج شوند، اقدام بعدی ساماندهی اجاره بها بود 

که اقدامی بعُد حل کوتاه مدت معضل مسکن به حساب می آید.

یوسفی با اشاره به این نکته که مسکن یک پروژه بلند مدت است، ادامه 
داد: در دوره قبل با یک ترک فعل ۸ ساله در حوزه مسکن مواجه بودیم، 
۸ سال هیچ اتفاقی در حوزه مسکن نیفتاده اســت و وزیری را داشتیم 
که افتخار می کرد در دوره مدیریتش یک واحد مســکن ساخته نشده، 
خوشبختانه آهنگ حرکت دولت سیزدهم ســرعت گرفته و تاکنون ۸ 
جلسه شورای عالی مسکن را در بالاترین سطح داشته یعنی اینکه اراده 

دولت سیزدهم حل معضل مسکن است.
یوسفی گفت: در حال حاضر در برخی از شــهرها با اقداماتی که  دولت 
انجام داده شــاهد ثبات و حتی کاهش قیمت مســکن هستیم، این به 
معنی تلاش دولت برای حل مشــکل مردم اســت. در این دو ســال از 
اجرای قانون از یک هزار و ۱۰۰ هزار میلیارد تومان وام مسکن پرداخت 
شده اســت. این مبلغ چیزی حدود ۱۰ درصد اعتبارات بانک ها است و 

هنوز راه داریم تا به ۲۰ درصد برسیم.
عضو کمیسیون عمران تاکید کرد: در بافت فرسوده هم اخیرا اقدامات 
خوبی انجام شده و از ۱۴۰ هزار متقاصی ۷۰ هزار متقاضی برای دریافت 

وام به بانک ها معرفی شده اند.

سخنرانی پیش از خطبه های نماز جمعه
 صفارهرندی: مردم حامی انقلاب هستند

 و صحنه را خالی نمی کنند
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: مردم حامی انقلاب هستند 
و به آســانی صحنه را ترک نمی کنند و شاهد آن راهپیمایی جاماندگان 

اربعین در تهران و سراسر کشور است.
 محمدحســین صفارهرندی، در ســخنرانی پیش از خطبه های نماز 
جمعه این هفته تهران با گرامیداشت سالروز واقعه ۱۷ شهریور و اشاره 
به زمینه هــای وقوع آن، گفت: بعد از شــروع حرکــت عمومی نهضت 
اسلامی، در ماه مبارک رمضان ۱۳۵۷ نهضت با غلیان احساسات دینی 
و افزایش معرفت نســبت به حقایق به نقطه ای رسید که نماز عید فطر 
آن سال با حضور گســترده مردم در تپه های قیطریه برگزار شد. بعد از 
نماز ســیل جمعیت به صورت خودجوش حرکت و راهپیمایی تا عصر 

ادامه پیدا کرد.

صفارهرندی اظهار کرد: ســران جریان انقلاب در داخل کشور از جمله 
شهید بهشتی به این نتیجه رسیدند که این حرکت را دوباره تکرار کنند 
و جمعیت در مســیر برگشت دوباره قرار گذاشــتند که صبح فردا، ۱۷ 

شهریور در میدان شهدا تجمع کنند.
عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظام یادآور شــد: روز ۱۷ شــهریور 
جمعیت با خیال آسوده به خیابان و میدان شهدا آمدند اما رژیم پهلوی 
اعلام حکومت نظامی کرده بود و اغلب مردم از آن اطلاعی نداشــتند. 
مردم در میدان شهدا غافلگیر شدند و نیروهای رژیم پهلوی مردم را که 

فقط در میدان نشسته بودند به رگبار بستند.
وی ادامه داد: ۱۷ شــهریور فصل جدیدی از حیات انقلاب شد و تاریخ 
انقلاب را به قبل و بعد از خود تقســیم کرد. یک روز بعد از ۱۷ شــهریور 
پیام امام راحل صادر شــد و روحیه تــازه ای به مــردم داد. این پیام به 
گونه ای نوشته شده بود که گویا هیچ اتفاقی نیفتاده و همه چیز در مسیر 
مقدر الهی در حال پیش رفتن اســت. این یکــی از نقاطی بود که مردم 

طعم شیرین حاکمیت و رهبری ولی فقیه را چشیدند.
صفارهرندی اظهار کرد: دلیل اصلــی اعتماد امام راحل به مردم نیز این 
بود که او باور داشت مردم، متدین، انقلابی و اربعینی هستند و به همین 

دلیل کلمه »خدا« از کلام رهبر نهضت اسلامی مردم حذف نشد.
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام یادآور شد: مردم به دلیل حسینی 
بودن و دلبستگی به اهل بیت، حامی انقلاب هستند و به آسانی صحنه 
را ترک نمی کنند. شــاهد آن راهپیمایی جاماندگان اربعین در تهران و 

سراسر کشور است.

تریبون

خطیب نماز جمعه ایــن هفته تهــران ، گفت: حضور 
بیش از ۴ میلیون ایرانی در این حرکت عظیم سیاسی، 
فرهنگــی، اجتماعــی و دینی، آفریننده حماســه ای 
بزرگ بود؛ نقش دولت و ملت عراق در خلق این رویداد 

استثنائی برکسی پوشیده نیست.
 حجت الاسلام سید محمدحسن ابوترابی فرد خطیب 
نماز جمعه این هفته تهــران، در خطبه های اول نماز 
جمعه این هفته تهران، ضمن گرامیداشت یاد شهدای 
۱۷ شــهریور ۱۳۵۷، آیت الله طالقانی و شهید مدنی، 
گفت: کنگره عظیم و بی نظیر اربعین با مختصات ویژه 
آن با حضور حدود بیســت میلیون نفر از مســلمانان و 
آزادی خواهان جهان شکوهِ انقلاب تاریخ ساز عاشورا را 

به نمایش گذاشت.
وی افــزود: حضور بیــش از ۴ میلیون ایرانــی در این 

حرکت عظیم سیاســی، فرهنگی، اجتماعی 
و دینی، آفریننده حماســه ای بــزرگ بود؛ 
نقش دولت و ملت عراق در خلق این رویداد 
استثنائی برکسی پوشیده نیست. از مردان و 
زنانی که شــوق تکریم زائران را داشتند و به 
احترام آنان به خدمت ایستادند و از هیأت ها 
و موکب های ایران اســلامی، به ویژه از مردم 
شریف کردستان ایران و عراق تشکر می کنیم.

خطیب نماز جمعــه این هفته تهران ضمن تشــکر از 
برنامه ریزی ها و زحمــات دولتمردان ایــران و عراق 
به ویژه فراجا در موسوم اربعین امســال، تصریح کرد: 
حضور گســترده مردم تهــران در راهپیمایی اربعین 
و حضــور در جوار حــرم مطهر حضــرت عبدالعضیم 
الحسنی )ع( حکایت از ایمان راســخ و باور مستحکم 

مردم شــریف اســتان تهران به ارزش های 
اسلامی و معارف اهل بیت دارد.

حجت الاســلام ابوترابی فرد گفــت: با توجه 
به اینکه در آستانه ســال سوم فعالیت دولت 
ســیزدهم هســتیم و عنایت به اینکه برنامه 
هفتم توســعه با الهام از سیاســت های کلی 
با اولویت پیشــرفت اقتصادی توأم با عدالت 
در دســتورکار دولت و مجلــس قــرار دارد، بعضی از 
اقدامات دولت محترم را طی دو ســال گذشــته که به 
اصلاح شاخص های کلان اقتصادی کمک کرده است 
یا می تواند زمینه ســاز تحول در تغییر شــاخص های 
کلان اقتصادی  باشــد را مطرح و توصیه هایی را عنوان 

می کنم.
وی افــزود: بســیاری از سیاســت های اقتصــادی 

که ظاهــر جــذاب دارد، در میان مــدت و بلندمدت 
پیامدهای نامطلــوب اقتصادی برای مردم و کشــور 
به دنبال دارند کــه باید مراقب آن ها بــود؛ در مقابل 
سیاســت های اقتصادی که ظاهری خوشایند ندارند، 
عمومــا در میان مــدت و بلندمدت دســتاوردهای 
مطلوبی در پی دارنــد و موجب افزایش ســطح رفاه 

عمومی می شود.
خطیب نماز جمعــه این هفته تهــران، گفت: تصمیم 
دولت در حذف ارز ترجیحی از ایــن قبیل تصمیمات 
مهم و سازنده بود، هرچند این اقدامِ شجاعانه، عقلانی 
و علمی ظاهری خوشــایند نداشــت و در کوتاه مدت 
موجب تغییر قیمت کالاها و خدمات شــد، اما در میان 
و بلندمدت دســتاوردهای مطلــوب و دلپذیری برای 

اقتصاد کشور داشته و خواهد داشت.

 نماز جمعه

 ابوترابی فرد: حضور بیش از 4 میلیون ایرانی در مراسم اربعین آفریننده حماسه ای بزرگ بود

 زهرا علیدادی  دولــت این روزها در حال 
اجرای طــرح کالابرگ و تشــویق مردم به 
استفاده از آن است،مجلســی ها نیز تاکید 
دارند که ایــن طرح به صــورت فراگیر و در 

سراسر کشور باید اجرا شود.
 توزیع کالاهای اساســی در سال های اخیر 
به واسطه نوسان قیمت ارز، چالش عمده ای 
را برای مــردم ایجاد کرده اســت. بر همین 
اســاس، دولت قبل در اردیبهشــت سال 
۱۳۹۷ تصمیــم گرفت تا بــا طرحی تحت 
عنوان تخصیــص ارز ترجیحی به کالاهای 
اساســی و مورد نیاز مردم، جلوی افزایش 
قیمت و تــورم را گرفته و بــازار را تا حدی 

کنترل کند.
دولت وقت در مرحله اول تصمیم گرفت به 
همه کالاهای وارداتــی ارز با نرخ ترجیحی 
یعنی ۴۲۰۰ تومانی تخصیــص دهد، اما با 
توجه به تخصیص ۱۸ میلیارد دلار از منابع 
ارزی کشور به واردات انواع کالاهای لوکس 
و غیرضروری در سال نخســت اجرای این 
طرح، دولت قبــل تصمیم گرفت ارز ۴۲۰۰ 
تومانی را بــه ۲۵ قلم کالا تقلیــل دهد و در 
ادامه هم به پنج قلم کالای اساســی، دارو و 

تجهیزات پزشکی محدود شد.
نتیجه اجــرای این طــرح تخصیص حدود 
۷۰ میلیارد دلار ارز با نرخ ترجیحی ۴۲۰۰ 
تومانی در طول چهار سال بود، با وجود این 
قیمت بســیاری از کالاها در بــازار از جمله 
کالاهای اساســی، دارو و تجهیزات پزشکی 
که همچنان مشــمول ارز ترجیحی بودند، 
افزایش یافــت و به مرور بر همه ثابت شــد 
که ارز ۴۲۰۰ تومانــی در تخصیص، اجرا و 

نظارت کارایی لازم را نداشته است.

اتلاف منابع کشور با توزیع
 ارز 4200 تومانی

به بیان دقیق تر، با توزیع ارز ۴۲۰۰ تومانی 
شــاهد توزیع ناعادلانه یارانه ارزی و اتلاف 
منابع کشــور بودیم و نه تنها تخصیص ارز 
ترجیحی سر ســفره مردم و مصرف کننده 
نهایی تأثیری نداشــت، بلکه باعث رانت و 
فساد برای عده ای خاص شــده بود و تعداد 
زیــادی از دریافت کننــدگان ارز ۴۲۰۰ 
تومانی اقــدام به فــروش آن یــا کالاهای 
وارداتی با نــرخ ارز آزاد کردند. این امر باعث 
شــد علی رغم آنکه ارز دولتی برای واردات 
کالاهای اساســی تخصیص یافتــه بود، اما 
مــردم در قیمت کالاهای اساســی تفاوتی 
را احســاس نکنند و پول زیادی برای خرید 

کالاهای اساسی دهند.
در واقــع، دولت دوازدهم مدعــی بود که با 
تثبیت قیمت دلار در نــرخ ۴۲۰۰ تومان، 
جلوی افزایش قیمت کالاهای اساســی را 
خواهد گرفت اما آمارها حاکی از چند برابر 
شدن قیمت کالاهای اساســی بود. دولت 
دوازدهم بــرای رفع این مشــکل تصمیم 
گرفت تا به تدریج فهرست کالاهای اساسی 
را که ارز ۴۲۰۰ تومانی دریافت می کردند، 
کم کند که این کار هم نتیجه ای نداشــت و 
باعث شــد گرانی ها به ویژه گرانی کالاهای 
اساسی بیشــتر شــود و در آن مقطع دولت 

قبل هیچ یارانه جبرانی به مردم نداد.
مدتی دیگر از تخصیــص ارز ۴۲۰۰ تومانی 
معروف به ارز جهانگیری گذشت، اما آنقدر 
این فرآیند فســادزا شــده بود که با تغییر 
دولت و روی کار آمدن دولت جدید تحولی 
در این عرصه اتفاق افتاد؛ دولت ســیزدهم 
تصمیم گرفت این ارز را که فســادزا شــده 
بود، حذف کند. مجلس هــم در این زمینه 
با دولت همراهی کرد و در جریان بررســی 
لایحه بودجه سال ۱۴۰۱ در مصوبه ای این 
اختیار را به دولت داد تا به تشــخیص خود 
ایــن ارز را حفظ یا حذف کنــد. مجلس در 
آن مصوبه تاکید کرد: »اگــر دولت بخواهد 
ارز ترجیحی را در ســال ۱۴۰۱ حذف کند، 
موظف اســت مابه التفــاوت آن را از طریق 
کالابــرگ الکترونیک به مــردم اختصاص 
دهد، به نحوی که قیمت کالاهای اساســی 
و دارو به نرخ شهریور ۱۴۰۰ به دست مردم 

برسد.«

ذکــر ایــن نکتــه مهم اســت کــه دولت 
ســیزدهم با حذف کالاهای مشــمول ارز 
ترجیحــی ۴۲۰۰ تومانی، یارانــه ۳۰۰ و 
۴۰۰ هزار تومانی را به حســاب هر فرد )به 
غیر از دهک پردرآمد( واریــز کرد تا حذف 
ارز ترجیحی سبب کاهش قدرت خرید آنها 
نشــود. همچنین پس از مدتی سید صولت 
مرتضوی، وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی از 
اجرای آزمایشی طرح کالابرگ الکترونیکی 

که در مصوبه مجلس آمده بود، خبر داد.

اجرای آزمایشی طرح کالابرگ 
الکترونیکی

وی توضیح داد: »مــا کالابرگ الکترونیکی 
را آزمایشــی در حال اجرا داریــم. گفته ایم 
موضوع اختیاری است و هم کالابرگ وجود 
دارد و هم به صــورت نقــدی یارانه وجود 
دارد. قبل از زمان مقــرر واریز یارانه نقدی، 
شــبکه ملی پشــتیبان ایجاد می کنیم که 
امکان خرید برای همه یارانه بگیران در این 
شبکه وجود دارد و می توانند ۱۱ قلم کالا را 
خرید کنند که اگر از این کالابرگ استفاده 
نکردند، بعــد از واریز یارانه نقــدی، از این 
یارانه استفاده کنند. این اختیار مردم است 
که کــدام راه را انتخاب کننــد. این گام اول 
است تا اینکه به یک تصمیم قطعی در حوزه 
اجرا برســیم. یارانه نقدی فعلًا اصل است و 

کالابرگ الکترونیکی هم وجود دارد.«
مدتی از این فرآیند گذشــت و طبق گفته 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی وظیفه این 
وزارتخانه در حوزه کالابرگ، بسترســازی 
ســامانه به منظور تســهیل ارائه کالابرگ 
الکترونیکی بود، به این معنا که کســانی که 
علاقه مند هستند به جای یارانه نقدی کالا 
خریداری کنند، بتوانند به راحتی این کار را 

انجام دهند.

تشویق مردم به استفاده از کالابرگ
مرتضوی گفت: »از دی ماه ســال ۱۴۰۱ در 
چند اســتان طرح کالابرگ الکترونیکی به 
صورت آزمایشی اجرا شد. البته اجرای این 
طرح با اقبال مردم مواجه نشد، علت نیز این 
بود که مردم از یارانــه نقدی، نیازهای دیگر 
خود را نیز برطــرف می کردند. به طور مثال 
از مبلغ یارانه برای هزینه های حمل و نقل، 
درمان، مســکن و نیازهای دیگر اســتفاده 
می کردند. لذا در گام نخســت اعلام کردیم 
که هر فــردی ۷۰ درصد از یارانــه خود را 
خرید کند، مشــمول ۸۰ هزار تومان یارانه 

تشویقی خواهد شد.«
وی ادامــه داد: »نتیجــه ایــن شــد که ما 
رویکرد اصلاحــی را اتخاذ کردیــم. بر این 
اســاس، رقم ۷۰ درصد تعیین شــده را به 
۵۰ درصد کاهــش دادیم به ایــن معنا که 
اگر یک یارانه بگیر ۴۰۰ هزار تومانی، ۲۰۰ 
هزار تومــان از ۱۱ قلم کالای تعیین شــده 
خریداری کند، ۱۲۰ هزار تومــان به یارانه 
او اضافه خواهد شــد. البتــه طرح کالابرگ 
الکترونیکی کاملًا اختیاری است و ما کسی 
را الزام نمی کنیم که شــما حتماً باید بروید 

کالا خریداری کنید. اما اعــلام کردیم اگر 
کســی ۵۰ درصد یارانه خود را کالا خرید، 
معــادل ۱۲۰ هــزار تومان، یارانه بیشــتر 
دریافت خواهد کرد. فعلًا این گامی اســت 
که تعریف شده و امیدوار هستیم اثر خوبی 
روی زندگی دهک های کــم درآمد جامعه 

داشته باشد.«
در اینجا لازم اســت به این نکته اشاره شود 
که طبــق گفته بســیاری از کارشناســان 
اقتصادی، حــذف ارز ۴۲۰۰ تومانی یکی از 
مهم ترین تصمیمات دولت در حوزه اقتصاد 
بوده، چرا که ادامه روند پیشین و تخصیص 
ارز ترجیحی، بانک مرکزی را با چالش تهیه 
ارز به قیمت توافقــی و تخصیص آن مواجه 
می کــرد که تبعــات تورمی آن بــه مراتب 
بیشــتر از وضعیت کنونی بود. با وجود این، 
برخی از نمایندگان مجلس شورای اسلامی 
معتقدند آنچه دولت وعده داده بود که پس 
از حذف ارز ۴۲۰۰ تومانــی انجام می دهد، 
مورد رضایت مجلس نیســت و نحوه اجرای 
طــرح کالابــرگ الکترونیکی بــا مصوبه 

مجلس تفاوت دارد.

مصوبه مجلس باید به صورت دقیق 
اجرا شود

»ســید محســن دهنوی« عضــو هیئت 
رئیسه مجلس شــورای اســلامی با تاکید 
بر اینکه قیمــت کالاهای اساســی باید به 
نرخ شــهریور ۱۴۰۰ باشــد و طبق مصوبه 
مجلــس مابه التفــاوت آن باید از حســاب 
یارانه ای پرداخت شــود، گفت: »باید سهم 
مشــتری در خرید کالاهای اساسی به نرخ 
شهریور ۱۴۰۰ باشــد، مابه التفاوت آن هم 
باید از اعتبار یارانه فــرد در کارت پرداخت 
شــود و مصوبه مجلس باید به صورت دقیق 
اجرا شــود.«دهنوی تاکید کرد: »اگر طرح 
کالابرگ آن گونه که ما در قانون آوردیم اجرا 
نشود، با مصوبه مجلس شورای اسلامی در 
بودجه ۱۴۰۱ مغایرت دارد و حتماً مجلس 
ورود می کند چرا که نبایــد برخلاف قانون 

عمل شود.«

دارندگان کالابرگ نباید کالاهای 
اساسی را به قیمت روز خریداری کنند

همچنین »مهدی طغیانــی« عضو هیئت 
رئیســه کمیســیون اقتصــادی مجلس 
شــورای اســلامی در این مورد به خبرنگار 
مهر، می گوید: »افرادی که کالابرگ دارند، 
باید کالاهای اساســی را با قیمت شهریور 
۱۴۰۰ دریافــت کننــد و مابه التفاوت آن 
باید توسط دولت داده شود که این موضوع 

لازم الاجراست و در بودجه آمده است.«
وی تاکید کرد: »اگر فــردی به جای یارانه، 
کارت کالابرگ دریافت کنــد، باید با کارت 
کالابرگ اقلامی را که تعیین شــده است، 
به قیمت شهریور ۱۴۰۰ خریداری کند. به 
عبارت دقیق تر، آن اقلام بــه هر قیمتی که 
در بازار باشــد، باید به نرخ شهریور ۱۴۰۰ 
در اختیار افرادی که کالابــرگ دارند، قرار 

گیرد.«

مجلس منابعی را برای کالابرگ 
در اختیار دولت گذاشته است

»محســن زنگنه« عضو کمیسیون برنامه و 
بودجه مجلس در گفتگو بــا خبرنگار مهر، 
می گوید: »ما در لایحه بودجه سال ۱۴۰۰ 
به جز حــدود ۳۱۰ همت که بــرای یارانه 
نقدی گذاشــتیم، مبلغی را به صورت کلی 
برای تأمین برخی از موارد از جمله کالابرگ 
در نظر گرفتیم. یعنی به دولت برای اعطای 

کالابرگ الکترونیک اختیار دادیم.«
نظر این نماینده مجلس بر این است که اگر 
می خواهیم به مردم کالابرگ دهیم، باید آن 
کالابرگ جدا از یارانه نقدی باشــد که الان 
پرداخت می شود، چرا که مردم برای یارانه 
نقدی خود با توجه به مشکلات معیشتی که 

دارند، برنامه ریزی کردند.
زنگنه بر این نکته تاکیــد می کند که اگر ما 
بخواهیم یارانه نقــدی را تبدیل به کالابرگ 
کنیم، خیلی از آن اســتقبال نخواهد شد، 
بنابراین بهتر اســت دولــت پرداخت یارانه 
نقدی را بــه همین روش ادامــه دهد و اگر 
می خواهد کالابرگ دهد، از ســایر منابع که 
در بودجه پیش بینی شــده است، استفاده 

کند.

ضرورت اجرای فراگیر طرح کالابرگ
همچنین طبق گفتــه »غلامرضا مرحبا« 
نایب رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس 
شورای اسلامی آن کاری که دولت در چند 
استان به صورت آزمایشی برای اجرای طرح 
کالابــرگ الکترونیکی انجــام داده، مورد 

رضایت مجلس نیست.
ایــن نماینده مجلــس در گفتگو بــا مهر، 
می گویــد: »اجــرای طــرح کالابــرگ 
الکترونیکــی بایــد فراگیر باشــد، چرا که 
اجرای سراســری و فراگیر طرح کالابرگ 
الکترونیکی به مهار تورم و ثبات بازار کمک 
می کند و باید زیرســاخت های آن از سوی 
دولت فراهم شــود. البته حــرف دولت این 
است که زیرســاخت های لازم برای اجرای 
فراگیر کالابــرگ الکترونیکی وجود ندارد و 
نمی تواند این کار را به صــورت کامل انجام 

دهد.«
مرحبا متذکر شد: »با توجه به اینکه اجرای 
طرح کالابــرگ الکترونیکی قانون و مصوبه 
مجلس شورای اســلامی است، دولت ملزم 
است که زیرســاخت های اعطای کالابرگ 
الکترونیکی را فراهم کند و باید ســازوکار 
ارائه کالابــرگ الکترونیکــی را به صورت 

فراگیر و سراسری راه بیندازد.«

فروشگاه های متصل به سامانه 
کالابرگ افزایش یابد

ســراغ »محمدرضــا پورابراهیمی« رئیس 
کمیســیون اقتصــادی مجلس شــورای 
اســلامی رفتیم تا نظــر وی را درباره نحوه 
اجرای طــرح کالابــرگ الکترونیکی جویا 
شــویم که توضیــح داد: »در نظــر گرفتن 
طرح کالابــرگ الکترونیکی بــرای آن بود 
که بتوانیم قیمت تعــدادی از اقلام مصرفی 

و اساســی مردم را ثابت نگــه داریم و مردم 
دغدغه ای برای تهیه کالاهای اساسی خود 

نداشته باشند.«
وی می گویــد: »روش اجــرای کالابرگ از 
نظر ما اشکالات فراوانی دارد. از سوی دیگر 
دهک های کم درآمد جامعه به دلیل نیاز به 
نقدینگی، یارانه نقدی را به کالابرگ ترجیح 
می دهند و برای آنان دریافت یارانه نقدی از 

کالابرگ مزیت بیشتری دارد.«
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای 
اسلامی از اینکه فقط یکسری از فروشگاه ها 
متصل بــه طــرح کالابــرگ الکترونیک 
هستند هم انتقاد کرد و گفت: »دهک های 
مشمول برای اســتفاده از کالابرگ باید به 
فروشــگاه های خاصی مراجعــه کنند، در 
حالی که بخش قابل توجهی از افراد مشمول 
طرح کالابرگ الکترونیکی در محروم ترین 
مناطق کشــور هستند. لازم اســت تعداد 
فروشــگاه های متصل به ســامانه کالابرگ 

الکترونیک افزایش یابد.«

دست دولت برای اجرای طرح 
کالابرگ باز است

»بهروز محبی نجم آبادی« عضو کمیسیون 
برنامه و بودجه مجلس، گــذری به مصوبه 
مجلس درباره طــرح کالابرگ الکترونیکی 
می زند و می گوید: »مجلس، دولت را مجاز 
کرد تا پس از حــذف ارز ترجیحی، از طریق 
اعطای کالابــرگ الکترونیک، مابه التفاوت 
قیمت های کالاهای اساسی را جبران کند. 
در واقع، مجلس این مجــوز را به دولت داد 
تا بتواند با توجه به اینکه اوضاع معیشــتی 
مردم به ویژه طبقات متوسط و پایین جامعه 
خوب نیســت، از طریق اعطای کالابرگ از 
آنان حمایت کند و مــردم بتوانند کالاهای 
اساســی را با قیمــت مناســب خریداری 

کنند.«
نماینده مردم ســبزوار در مجلس شورای 
اســلامی ادامه داد: »کاهش تورم کالاهای 
اساسی باید در دســتورکار ویژه دولت باشد 
و دولت می تواند با شــیوه های مختلفی که 
خودش می داند، این کار را انجام دهد و لازم 
اســت با شناسایی اقشــار محروم جامعه از 

آنان حمایت معیشتی کند.«
عضو کمیســیون برنامــه و بودجه مجلس 
شــورای اســلامی با تاکید بــر اینکه هیچ 
محدودیتــی بــرای دولت جهــت اعطای 
کالابرگ به مردم وجود ندارد، گفت: »روش 
اعطای کالابرگ الکترونیکی به دولت واگذار 
شده است و ما دست دولت را باز گذاشتیم تا 
دولت متناســب با توان خودش پیش برود. 
توقع ما آن است که دولت به طور جدی تر و 
با مبالغ بیشتری از مردم حمایت معیشتی 

کند.«

توسعه کالابرگ در حال انجام است
به هر صــورت، دولت با حــذف ارز ۴۲۰۰ 
تومانی توانســت تا حد زیادی بــه رانت و 
فســادی که از این محل ایجاد شــده بود، 
پایان دهد اما قطعاً دولتی ها هم خودشــان 
به خوبی می دانند که این پایان کار نیست و 
لازم است دولت طرح کالابرگ الکترونیکی 
را مطابق با قانون مجلس و در سراسر کشور 
اجرایی کنــد تا مــردم بتواننــد کالاهای 
اساسی را با قیمت مناســب دریافت کنند 
و عوائد حــذف ارز ۴۲۰۰ تومانــی به طور 
ملموس تری سر ســفره مردم و در کاهش 
قیمت کالاهای اساســی خودش را نشــان 

دهد.
البته رئیس جمهور بارها در ســخنان خود 
بر این موضوع تاکید کرده اســت، به طوری 
که چندی پیش اعلام کرد دولت برای حفظ 
آرامش بــازار و کمک به معیشــت مردم تا 
زمان عرضه کالابــرگ الکترونیکی، مبالغی 
را به عنوان کمک هزینه معیشتی پرداخت 
خواهد کــرد. همچنیــن رئیس جمهور در 
نشســت خبری اخیر خود اعــلام کرد که 
توســعه کالابــرگ در حال انجام اســت تا 
کالاهای مصرفی با تلاطــم قیمت ارز دچار 

مشکل نشود.



 آورده متقاضیان ۴۵۰میلیون تومان است
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وند و با ر وج دلالان از بازار خودر   خر
ولی قیمت ها  نز

در یک و نیم ســال گذشــته با اقداماتی که از ســوی وزارت صمت در 
خصوص افزایش تولید خودرو، واردات خودرو، ورود شــورای رقابت به 
موضوع قیمت گذاری خودرو گرفته قیمت در بازار نزولی شده و دلالان 

و واسطه ها از بازار خودرو خارج شده اند.
بازار خودروی کشور از سال ۱۳۹۷ تا ســال ۱۴۰۰ بسیار متلاطم بود 
و در سال ۱۴۰۱ نیز این تلاطمات هنوز رفع نشــده بود و تا اواخر سال 
همین روند ادامه داشت. قرعه کشی خودرو و حضور واسطه ها در بازار 
خودرو، امکان دسترســی متقاضیان واقعی را به خودرو سلب کرده بود 
لذا در اســفند ماه ۱۴۰۰ رئیس جمهور با توجه به نابسامانی های بازار 
خودرو دستور ۸ ماده ای برای ســاماندهی وضعیت تولید و بازار خودرو 
صادر کــرد و وزارت صمت مکلف شــد تا هر چه زودتر نســبت به رفع 

مشکلات بازار خودرو اقدام کند. 
برخی از دســتورات رئیس جمهور برای بهبــود وضعیت تولید و عرضه 
خودرو، شــامل تامین قطعات و ترخیص فوری خودروهای دپو شــده 
در انبارهای خودروســازان، افزایش ۵ درصدی تولید خودرو در ســال 
۱۴۰۱، توقف تولیــد برخی خودروهــای قدیمی و آغــاز تولید چند 

خودروی جدید و با کیفیت بود.
همچنیــن بــا توجه بــه اینکــه در آن زمــان عرضه خودرو توســط 
خودروسازان از طریق قرعه کشــی انجام می شد، رئیس جمهور دستور 
داد تا فرآیند قرعه کشی شفاف سازی شــود که البته با توجه به اقدامات 

وزارت صمت شاهد حذف قرعه کشی در پایان سال ۱۴۰۱ بودیم. 

 3 گام برای تحول صنعت خودروی ایران
براین اساس وزارت صمت در راســتای تحقق دستورات رئیس جمهور 
اقداماتی را در حوزه بهبود وضعیت تولیــد و عرضه خودرو آغاز کرد و ۳ 
گام برای سال های ۱۴۰۱ تا ۱۴۰۴ در راستای تحول صنعت خودروی 

ایران تعریف کرد.
گام اول در فاصله ســال ۱۴۰۱ تــا ۱۴۰۲ با عنــوان »تثبیت جریان 
تولید«، گام دوم در فاصله سال های ۱۴۰۲ تا ۱۴۰۳ با عنوان »طراحی 
و توســعه بن ســازه های بومی متنوع همراه با اصلاحات ساختاری در 
معماری خودروسازی و قطعه سازی« و گام ســوم در فاصله سال های 

۱۴۰۳ تا ۱۴۰۴ »رسوخ به بازارهای جهانی« بود.

بنابراین با توجه به اقدامات انجام شــده و براساس آمار وزارت صمت در 
ســال ۱۴۰۱ در مجموع یک میلیون و ۳۴۷ هزار و ۳۹۴ دستگاه انواع 
خودرو تولید شد که در مقایســه با تولید ۹6۴ هزار و ۲۸۱ دستگاه انواع 
خودرو در سال ۱۴۰۰ رشد تولید انواع خودرو در سال ۱۴۰۱ نسبت به 

سال ۱۴۰۰ در مجموع ۴۰ درصد بوده است. 
تولید خودروی سواری در ســال ۱۴۰۱ در مجموع یک میلیون و ۱۸۲ 
هزار و ۷۸ دستگاه بوده که نســبت به سال ۱۴۰۰ در مجموع ۳6 درصد 
رشد داشته است در واقع در ســال ۱۴۰۰ در مجموع ۸6۷ هزار و ۷۸6 
دستگاه خودرو تولید شد.  افزایش رشــد تولید خودرو امسال نیز ادامه 
داشت به طوری که وضعیت تولید خودرو در ۵ ماهه ابتدای سال جاری 
حاکی از آن اســت که تولید انواع خودرو در این مدت نسبت به مشابه 

سال گذشته ۲۷ درصد رشد داشته است. 
در ۵ماهه ابتدای ســال گذشــته در مجموع ۴۲۲ هزار و ۲۷۵ دستگاه 
انواع خودرو تولید شــده  که با توجه به رشــد ۲۷ درصدی تولید انواع 
خودرو در ۵ ماهه ابتدای امســال به ۵۳6 هزار و ۹۰۳ دستگاه افزایش 

یافته است.
بنابراین با توجه به افزایش تولید خودرو در کشــور، آزاد شدن واردات 
خودرو،  ورود شــورای رقابت به قیمت گذاری خودرو، عرضه خودرو در 
سامانه یکپارچه براساس نوبت و تعادل نسبی در بازار ارز  از اردیبهشت 
امســال قیمت خودرو در بازار رو به کاهش اســت و اغلب خودروهای 
مونتاژی و تولید داخــل در بازار طی چهار ماه گذشــته کاهش قیمت 

داشته اند. 

 خروج دلالان از بازار خودرو  
ســعید مؤتمنی  با بیان اینکــه اختلاف قیمت خودروهــای مونتاژی 
از کارخانه تا بازار بســیار کم شده اســت، گفت: در خودروهای تولید 
ایران خودرو و ســایپا هم فاصله قیمتی بازار و کارخانه کم شــده است، 
به عنوان مثال قیمت عرضه کوییک اتومــات در کارخانه ۳۲۷ میلیون 
تومان و قیمت همین خــودرو در بازار به ۴۰۰ میلیون تومان رســیده 
اســت. همچنین قیمت کوییک آر که در کارخانه ۲۵6 میلیون تومان 

فاکتور می شود در بازار ۳۴۱ میلیون تومان است. 
وی بیان داشــت: در این شــرایط تقاضای کاذب و دلالــی و تقاضای 
ســرمایه گذاری در بخش خودرو وجود ندارد و دلالان نمی توانند وارد 
این بازار شود زیرا می دانند که در صورت ورود به این بازار طی چند روز 

حداقل ۵ تا ۱۰ درصد از سرمایه خود را از دست می دهند.
موتمنی افزود: مردم منتظرند تا خودروهای وارداتی به بازار وارد شود و 

برای خرید این خودروها اقدام کنند.
عزت الله اکبری تالا پشــتی رئیس کمیســیون صنایع مجلس شورای 
اسلامی نیز  یکی از دلایل ثبات و کاهش قیمت خودرو در بازار را مساله 
واردات خودرو دانست و گفت: با توجه به وضعیت نابسامان بازار خودرو 
مجلس یک و نیم سال پیش مســاله واردات خودرو را مطرح کرد و این 
موضوع در دولت مصوب شــد که آثــار مثبت آن اکنــون در بازار قابل 

مشاهده است. 
وی گفت: مردم در انتظار واردات بیشــتر خــودرو و خرید خودروهای 
وارداتی هستند و همین موضوع نیز باعث شده ثبات و یا کاهش قیمت 

در بازار خودرو حاکم شود.
عبدالله توکلی مدیرکل دفتــر صنایع خودرویــی وزارت صمت اعلام 
کرده اســت که امســال برنامه تولید یک میلیون و ۵۰۰ هزار دستگاه 
خودرو را داریم. در مجموع سیاست های وزارت صمت در یک و نیم سال 
گذشته از جمله افزایش تولید و اقداماتی مانند عرضه خودرو در سامانه 
یکپارچه براســاس نوبت دهی، ورود شــورای رقابت به قیمت گذاری 
خودرو، کنترل نــرخ ارز و سیاســت های بانک مرکــزی در خصوص 
ثبات بخشــی به بازار ارز از جمله عوامل مؤثر در تعادل بخشــی به بازار 
خودرو و نزولی شــدن قیمت خودرو در بازار و قطع دست دلالان از بازار 

خودرو بوده است.

بازار

رییس اتحادیه طــلا و جواهر می گویــد: می توانم به 
جرات بگویم طی 6 ماه اول ســال تنهــا ۳۰ تا ۴۰ روز 
صنف طــلا وضعیت مطلوبی داشــت، ولــی در بقیه 
روزها با رکود و کاهش تقاضــا و تعطیلی روبه رو بود که 
واحدهای تولیدی و توزیعی را دچار آسیب های شدید 

مالی و اقتصادی کرد.
 قیمــت طــلای جهانــی در روزهای اخیــر کاهش 
معناداری را ثبــت کرده و این درحالی اســت که بازار 
طلا و ســکه امامی در بلاتکلیفی اخبار و سیگنال های 
سیاسی حول محور نشست شورای حکام به سر می برد. 
برخی از فعالان بازار اعتقاد دارند از آن جایی که قیمت 
طلا و دلار در روزهای گذشته رشد معناداری را تجربه 
نکردند، احتمال صعودی شدن قیمت سکه تا حدودی 

دور از انتظار است.
دســته ای نیز باور دارند که بــازار در بلاتکلیفی اخبار 
سیاســی مربوط به آژانس بین المللی انــرژی اتمی و 
جلسه شورای حکام که ۲۰ شــهریور برگزار می شود، 
قرار دارد و همین اتفاق باعث شــده خریداران، رغبت 

زیادی برای خرید طلا و سکه نداشته باشند.

در همین رابطه، نــادر بذرافشــان، رییس 
اتحادیــه طــلا و جواهــر در گفت وگــو با 
خبرگزاری خبرآنلاین با اشــاره به وضعیت 
بازار طلا و سکه می گوید: در طول یک هفته 
گذشــته بازار طلا و ســکه به طور میانگین 
روندی کاهشی داشــت. در مجموع ۹ دلار 
کاهش اونــس جهانی طلا را شــاهد بودیم 

و هر گرم طــلای ۱۸عیار حدود ۱۱ هــزار تومان و در 
سکه امامی بین ۱۵۰ تا ۲۵۰ هزار تومان کاهش قیمت 
داشــتیم.وی می افزاید: با توجه به این که در ماه صفر 
قرار داریم، بنابرایــن تا پایان ماه صفر خیلی نوســان 
افزایشی یا کاهشی نخواهیم داشــت. ما باید این هفته 
را که پایان ماه صفر می شــود را ســپری کنیم و در ماه 

ربیع الاول ببینیم چه شرایطی پیدا می کنیم.
رییس اتحادیه طلا و جواهر تصریــح می کند: صنعت 
طلا کــه از ابتدای ســال دچــار آســیب های مالی و 
اقتصادی شده و شــرایط مطلوبی نداشته و واحدهای 
تولیدی و توزیعی دچار آسیب شدند.بذرافشان متذکر 
می شــود: کاهش تقاضا و رکود طی ماه های گذشــته 

بی سابقه بوده اســت. یعنی در دوره کرونا تا 
این حد رکــود و کاهش تقاضا را نداشــتیم، 
اما متاســفانه طی 6 ماه اول سال یک چنین 

شرایط بحرانی را در صنعت طلا داشتیم.
وی عنوان می کنــد: ابتدای ســال را با ماه 
رمضان روبه رو بودیم که بازار طلا وارد رکود 
شد. پس از آن، خبرهای سیاسی و اقتصادی 
و احیای برجــام و آزادی پول های بلوکه شــده مطرح 
شــد و در کنار آن، ثبت نام خودرو باعث شد که شرایط 
خاصی و رکودی در صنعت طلا ایجاد شــود. البته در 
همه صنوف، رکود را شــاهد بودیم، اما این وضعیت در 
صنعت طلا شدت داشــت.رییس اتحادیه طلا و جواهر 
یادآور می شود: می توانم به جرات بگویم طی 6 ماه اول 
ســال تنها ۳۰ تا ۴۰ روز صنف طــلا وضعیت مطلوبی 
داشــت، ولی در بقیه روزها با رکــود و کاهش تقاضا و 
تعطیلی روبه رو بود کــه واحدهای تولیدی و توزیعی را 

دچار آسیب های شدید مالی و اقتصادی کرد.
بذرافشــان با بیان این که بــه اعتقاد من، تــا پایان ماه 
صفر هم که تقریبا روزهای پایانی شــهریور می شود، 

نوسان افزایشی یا کاهشــی قیمت را نخواهیم داشت، 
می گوید: در نهایت، همین قیمت ها را با نوسان یک تا ۳ 

درصد در بازار طلا و سکه خواهیم داشت.
وی با اشــاره بــه این که بایــد ببینیم نوســان اونس 
جهانی طلا، بــازار ارز و عرضه و تقاضــا چگونه خواهد 
بود، می افزاید: ما باید ببینیم در نیمه دوم ســال و ماه 
ربیع الاول، آیا رونق به صنعت بازمی گردد یا شــرایط 
تغییر می کند یــا خیر.رییس اتحادیه طــلا و جواهر 
عنوان می کند: پیش بینی تحلیلگران تا سال میلادی 
جدید و ژانویه این است که اونس جهانی طلا به ۲ هزار 
و ۵۰۰ دلار می رسد. اگر این اتفاق بیفتد، به طور قطع 
بازارهای داخلــی دنیا نیز تحت تاثیر قــرار می گیرد و 
افزایش قیمت داریم.بذرافشان تصریح می کند: ما باید 
ببینیم براســاس این تحلیل ها، آیا این اتفاق تا ژانویه 
می افتد یا خیر. ولی در بازار داخلی فعلا شرایط نوسانی 

نیست.
وی متذکر می شــود: کاهش تقاضا در بــازار، مردم را 
دچار شبهه و شک و گمان کرده که امکان دارد کاهش 

قیمت ها باشد، اما من اعتقادی به این موضوع ندارم.

به گفته عضو اتــاق بازرگانی ایران اقــدام اخیر بانک 
مرکزی با صرافی های متخلف در راســتای اقتدار آن 
بود که به مدیریت بــازار ارز نیز منجر شــد و به دنبال 

آن جامعه صرافــان برای برقراری تعامــل با صرافی ها 
شــکل گرفت.برخورد مقتدرانه با صرافی های متخلف 
از ابزارهای تثبیت بازار ارز بود هــادی تیزهوش تابان 

اظهار داشت: بررسی کشورهای مختلف نشان می دهد 
که باوجود حرکت دولت ها به ســمت مقررات زدایی و 
کاهش نظارت  در حوزه های مختلف حکمرانی، همواره 

سیســتم های مالی از این روند مســتثنی بوده و مورد 
اعمال مقررات دولت ها قرار گرفتــه و به صورت کامل 

رصد می شوند.

طلا

ارز

خریدار   نهضت ملی مســکن به عنوان ابر 
پروژه های دولت ســیزدهم در حالی روند 
اجرایی شــدن را طی می کند کــه تولید با 
ارزان ترین روش البته با رعایت استانداردها 
در اولویت اجرای این طرح قرار گرفته است.

طرح نهضت ملی مســکن از همان روزهای 
ابتدایی از ســوی منتقدان بارهــا و بارها به 
دلایلی غیرقابل قبــول مورد انتقــاد قرار 
گرفت، اما با وجود تمام این انتقادات و البته 
مشــکلات ســد راه آن از جمله عدم التزام 
بانک هــا به پرداخت تســهیلات، همکاری 
نکردن برخی از دســتگاه ها برای واگذاری 
زمین، دولت تمــام تلاش خــود را کرد تا 
این پروژه طبق برنامه زمان بندی شــده و با 
حداقل قیمت و اجرای استانداردهای لازم 

به دست متقاضیان برسد.
بخش زیــادی از متقاضیــان نهضت ملی 
مســکن را دهک هــای پاییــن تشــکیل 
می دهند، بر همین اســاس تــلاش دولت 
سیزدهم بر این بوده و هست که ازنظر مالی 
فشــار کمتری بر این افراد وارد شده و بیش 
از ۵۰ درصد از هزینه ســاخت هــر واحد با 
تسهیلات بانکی تامین شــود، اما به دلایلی 
از جمله بازار داغ شــایعات کــه در فضای 
مجــازی در ارتباط با نهضت ملی مســکن 
وجود دارد، سبب شده تا شاید افکار عمومی 
دچار انحراف شده و سوالات زیادی در رابطه 
با میــزان آورده متقاضی و یا روند ســاخت 

واحدها در این طرح ایجاد شود.
یکی از شهرهایی که در ماه های اخیر شاهد 
هستیم که متقاضیان دچار این ابهام شدند 
که میزان آورده آنهــا افزایش یافته که البته 
باز هم به دلیل شــایعات بی پایه و اساســی 
است که در فضای مجازی دیده می شود، در 

شهر جدید پرند است.

برخی متقاضیان تماس هایی داشتند مبنی 
بر ارسال پیامک هایی مبنی بر واریز وجه که 
این ابهام را برای آنها ایجاد کرده که ســهم 
آورده آنهــا افزایش یافته اســت.بر همین 
اســاس با مدیرعامل شــرکت عمران شهر 
جدید پرنــد گفت وگویی داشــتیم که وی 
در این مصاحبه در خصــوص پیامک هایی 
که اخیراً به متقاضیان ارســال شده و سهم 

آورده هر متقاضی توضیحاتی را ارایه کرد.
آرش صیــادی در ایــن رابطه با اشــاره به 
شــایعاتی مبنی بــر افزایش ســهم آورده 
متقاضیــان به دلیــل انجــام طرح هایی از 
جمله استخر در ساخت این واحدها، گفت: 
در طرح نهضت ملی مســکن ما پروژه ای به 
نام اســتخر و از قبیل پروژه ها نداریم و اصلًا 

تعریف نشده اســت.وی با بیان اینکه قیمت 
تمام شــده هر واحد در نهضت ملی مسکن 
حدود یک میلیــارد تومان اســت، افزود: 
از این مبلغ حــدود ۵۵۰ میلیــون تومان 
تسهیلات بانکی و آورده هر متقاضی حدود 

۴۵۰ میلیون تومان است.
صیادی گفت: البته میزان آورده بر اســاس 
متراژ و پروژه اســت، امــا در نهایت آورده 
متقاضی بر اساس قراردادهای جاری حدود 

۵۰۰ میلیون تومان خواهد بود.

قیمت تمام شده هر واحد یک میلیارد 
تومان است

وی با بیان اینکــه در پروژه های بلندمرتبه، 
هزینه ساخت و ساز قاعدتاً یک مقدار بیشتر 

است، تصریح کرد: اینکه آورده متقاضیان به 
رقم یک میلیارد تومان رسیده اساساً کذب 
بوده و می توان گفت که قیمت تمام شده هر 
واحد حدود یک میلیارد تومان است که ۵۵ 
درصد از آن از محل تسهیلات بانکی و مابقی 
را خود متقاضیان طبق قرارداد باید پرداخت 
کنند.مدیرعامل شرکت عمران شهر جدید 
پرند، با اشــاره به اینکه پیامک های ارسالی 
طبق قرارداد اســت، خاطرنشــان کرد: در 
قرارداد قیمت و دوره ســاخت وجود دارد و 
اگر متقاضی به موقع پــول را پرداخت کند، 
پیش بینی ما بر این اســت کــه قیمت تمام 
شده به همان میزان یک میلیارد تومان تمام 

می شود.
صیادی با بیان اینکــه در صورتی که دوره 

ســاخت از دو ســال فراتر برود، مشــمول 
تعدیل می شود، گفت: این مساله در قرارداد 

نیز لحاظ شده است.

تحویل 300 واحد نهضت ملی مسکن 
در پرند

وی با بیان اینکه پروژه ها بر اساس تسهیلات 
و آورده متقاضیان روند رو به جلویی به خود 
گرفته اســت، بیان کرد: تســهیلات نیز به 
سازنده ها به مرور با نظارت سازمان عمران 

در حال تزریق شدن است.
مدیرعامــل شــرکت عمران شــهر جدید 
پرند با اشــاره به اینکه نهضت ملی مسکن 
به جز تســهیلات بانکی و آورده متقاضیان 
محل دیگری برای تامین نــدارد، ادامه داد: 
بسته به پیشــرفت فیزیکی پروژه ها و طبق 
قرارداد، پیامک ها بــرای متقاضیان مرحله 

به مرحله ارسال شده است.
صیادی بــا بیان اینکــه خــارج از ضوابط 
و قــرارداد، پیامکــی بالاتر از میــزان درج 
شده در قرارداد ارسال نشــده است، اظهار 
داشــت: دولت در تلاش است تا این پروژه را 
با ارزان ترین قیمت و با رعایت استانداردها 
تحویل مردم بدهد اما پایــان یافتن پروژه 
بســتگی به آورده متقاضی دارد که هر چه 
سریع تر و البته طبق قرارداد پرداخت کنند 

و روند اجرای آن شتاب خواهد گرفت.
وی با بیان اینکه حــدود ۳۰۰ واحد نهضت 
ملی مسکن در این شهر ظرف سه ماه آینده 
تحویــل متقاضیان می شــود، گفت: برای 
۳۱ هزار واحد در شــهر جدیــد پرند زمین 
تعریف شــده که فرآیند انتخــاب پیمانکار 
آنها نیز طی شده است. از این تعداد عملیات 
اجرایی بیش از ۲۴ هــزار واحد آغاز و مابقی 

نیز در مرحله تجهیز کارگاه هستند.

وضعیت ویژه در بازار طلا؛  خریداران با بازار قهر کردند

 برخورد مقتدرانه با صرافی های متخلف از ابزارهای تثبیت بازار ارز بود

تصمیمات عجیب دولت برای تامین کسری بودجه در نیمه اول سال

شاخص رکورد جدیدی را ثبت خواهد کرد؟
مریم فکری  یک کارشــناس اقتصادی 
معتقد است: اگر باز دوباره دولت به یک باره 
تصمیم عجیبــی نگیرد و همین شــرایط 
بماند، شاخص بورس می تواند از سقف قبلی 

عبور کند.
 چند روز دیگر بگذرد، نیمــه اول ۱۴۰۲ به 
پایان می رســد؛ ۱۸6 روزی کــه روزهای 
پرالتهابی را بازار سرمایه گذراند، از رسیدن 
به قله ۲ میلیون و ۵۰۰ هزار واحد تا سقوط 
به زیــر کانــال ۲ میلیون واحد و شــاخص 
یک میلیــون و ۹۳۸ واحد. آخرین وضعیت 
معاملات بازار ســرمایه نشــان می دهد که 
شاخص کل بورس به ۲ میلیون و ۱۵۰ هزار 

و ۹۷۵ واحد رسیده است.
این شــرایط به اعتقــاد تحلیلگــران بازار 
ســرمایه، به دلیل مســیر اشــتباهی بود 
کــه دولــت در نیمــه اول ســال در حوزه 
اقتصاد ســپری کرده بود و همین موضوع، 
بازار را وارد مســیر ریزشــی کرد. در میانه 
اردیبهشــت ماه ســال جاری دولت بدون 
اطلاع عمومی مصوبــه افزایش نرخ خوراک 

را به تصویب رساند. 
این موضوع فشــار فروش و خروج سرمایه 
از بــازار را به ســهامداران تحمیــل کرد و 
چندی بعــد هنگامی که موضــوع مصوبه 

علنی شد، این فشار تشدید شد و در نهایت 
بازار بیش از ۱۰۰ روز بــه کما رفت. اما پس 
از کشــمکش های فراوان و انتقادات زیادی 
که به دولــت بابــت مصوبــه افزایش نرخ 
خوراک وارد شــد، این مصوبه بــا تغییرات 
جزئی به حالت قبل در آمد. بر این اســاس، 
طبق وعده وزیر اقتصاد، دیگر قرار نیست هر 
سال ماجرای افزایش نرخ تکرار شود. طبق 
مصوبه جدید تا پایان برنامه هفتم توســعه 
فرمــول تعیین شــده برای محاســبه نرخ 

خوراک باقی خواهد ماند.
در این میان، شــنیده ها حاکی از آن است 
که در هفته گذشته، جلســاتی در ارتباط با 
نرخ تســعیر صورت پذیرفته است. رسانه ها 
نتیجه جلســات را این طور عنوان کردند که 
قرار است محاسبات برای کالاهای اساسی 
با نرخ تســعیر قبلی باقی بماند، اما در سایر 
مصــارف با نــرخ ۳۸ هــزار تومانی صورت 
پذیرد. گمانه زنی ها به این شــکل است که 
این موضوع به زودی از سوی بانک مرکزی 

ابلاغ خواهد شد.
اما حالا با وجود این شرایط در نیمه ابتدای 
سال، سوالی که مطرح اســت، این که نیمه 
دوم ســال، بازار ســرمایه وارد چه مسیری 

می شود؟

تصمیمات عجیب دولت برای تامین 
کسری بودجه

بهنام صمدی، کارشــناس بازار ســرمایه 
درباره چشــم انداز بازار ســرمایه در نیمه 
دوم سال ۱۴۰۲ در گفت وگو با خبرگزاری 
خبرآنلاین می گوید: در نیمه اول ســال تا 
اردیبهشت ماه، شــرایط بورس مساعد بود 
و شاخص رکوردشــکنی کرد و تا محدوده 
۲ میلیون و ۵۰۰ هزار واحد نیز رشــد کرد. 
اما تصمیمــات دولت برای تامین کســری 
بودجه، عملا بــورس را متلاطم کرد و عملا 

زیان سنگینی به سهامداران وارد شد.
وی می افزاید: شــاید شــاخص حدود ۲۰، 
۲۵ درصد افت کرد، اما پرتفو ســهامداران 
نزدیک بــه میانگین ۴۰ تــا ۵۰ درصد افت 
داشت. این شــاید نشــان دهنده این باشد 
که ســهامداران خیلی برای دولت اهمیت 

نداشته باشند.
این کارشــناس اقتصادی تصریح می کند: 
البته بعد از اتفاقاتی که در سیاست خارجی 
رخ داد و یک ســری از منابع بلوکه شده آزاد 
شد و سیاست خارجی به ثبات رسید، به نظر 
من دولت از سیاســت های اقتصادی خود 
عقب نشینی کرد و هم فرمول جدیدی برای 
نرخ خوراک پتروشــیمی ها اعلام شد و هم 

نرخ تسعیر ارز در بورس کالا تغییر داد.

عقب نشینی دولت
 از سیاست های اشتباه

صمــدی متذکر می شــود: این ها نشــان 
می دهد که فعــلا دولت از سیاســت های 
اشتباه خود عقب نشینی کرده و این مساله 
کمک خواهد کــرد که بــورس، نیمه دوم 
خوبی را ســپری کند؛ به خصــوص این که 
قیمت های جهانــی نیز در حــال افزایش 
اســت. برای مثال، این هفته قیمت جهانی 
اوره نزدیک به ۲۰ درصد رشد کرد و قیمت 
نفت برنت بــه ۹۰ دلار رســید. همه این ها 

پتانسیل خوبی برای رشد بازار است.
وی عنــوان می کند: همان طــور که دولت 

از سیاســت های ارزی خــود در بورس کالا 
عقب نشینی و سیاست جدی را اعلام کرد، 
همه این ها کمک می کند که بازار ســرمایه 
روند رو به رشــد در نیمه دوم ســال داشته 

باشد.
این کارشناس بازار متذکر می شود: به نظر 
می رســد بازار می تواند از سقف قبلی ای که 
در اردیبهشــت ماه امســال ثبت کرده بود، 

عبور کند.
صمدی تاکید می کنــد: در واقع به نظر من، 
شاخص بورس از ســقف ۲ میلیون و ۵۰۰ 
هزار واحــد عبور خواهد کــرد. البته اگر باز 
دولت به یک باره تصمیم عجیبی نگیرد، ولی 
به نظر می رســد اگر همین شــرایط بماند، 

می تواند از سقف قبلی عبور کند.
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ایالات متحده، تافته جدابافته محیط زیست
International En� دفرناز تاکیزا حقوق بین الملل محیط زیســت

vironmental Law (IEL( شــاخه ای از حقوق بین الملل و شــامل 
مجموعه ای از اصول و قواعد حقوقی اســت که با هدف کاهش و کنترل 
آلودگی هوا و کمک به توسعه پایدار، طراحی شده و موضوعاتی از جمله 
جمعیت، تنوع زیستی، تغییرات آب و هوایی، کاهش ضخامت لایه ازن، 
آلودگی  هوا، دریا و آب های فرامرزی، حفاظت از منابع دریایی، بیابان

 زایی و آسیب های هسته ای را شامل شــده و ابزار مهمی برای نظارت و 
مدیریت توسعه پایدار محسوب می شود.

اصولاً حقوق بین الملل محیط زیست مبتنی بر ۹ اصل به شرح زیر است 
که اغلب آنها توســط برخی از قدرت های بزرگ جهان از جمله ایالات 

متحده نقض می شوند.
اصل اول. استفاده غیر زیان بار از سرزمین.

اصل دوم. همکاری بین المللی در زمینه حفاظت محیط زیست.
اصل سوم. حمایت دولت ها از حفاظت محیط زیست.

اصل چهارم. جلوگیری از آلودگی های محیط زیستی.
اصل پنجم. احتیاط در استفاده از منابع محیط زیستی.

اصل ششم. جبران خسارت های ناشی از ضرر و زیان به محیط زیست.
اصل هفتم. مسئولیت مشــترک اما متفاوت تمام کشورها برای حفظ 

محیط زیست.
اصل هشتم. توسعه پایدار و حفظ محیط زیست برای نسل های آینده.

اصل نهم. حق دسترسی آزاد به اطلاعات محیط زیستی.
امروزه، یکــی از مهم ترین دغدغه هــای دولت ها و ملت هــا، موضوع 
بحران های محیط زیستی است و دولت ایالات متحده نیز از این قاعده 
جهانی مستثنی نیست. سیاست های این کشــور در ادوار مختلف، به 
تنهایــی عامل تولید بیــش از یک چهــارم آلودگی محیط زیســت و 
گرمایش زمین اســت و یک جانبه گرایی دونالد ترامپ در دوره ریاست 
جمهوری اش در قبال مســئله محیط زیســت، این عرصه را با خطرات 

مضاعف روبه رو کرد.
ایالات متحده و تصمیمــات آن، از اهمیت و جایــگاه ویژه ای در حوزه 
محیط زیست جهان برخوردار اســت، چرا که نقش زیادی در آلودگی 
محیط جهانی دارد و حتی هزینه های نظامی گری آن، ســهم بالایی در 

تولید آلایندگی در سراسر جهان ایفاء می کند.
با وجود اینکه ایالات متحده، بالاترین سرانه تولید آلاینده ها و گازهای 
گلخانــه ای را در جهــان دارد امــا معاهده های مهم محیط زیســتی 
مانند پروتــکل کیوتو برای مهار و کنترل تولیــد گازهای گلخانه ای در 
کنگره این کشــور به تصویب نرســید و به این ترتیب، رویکرد تضاد با 

سیاست های محیط زیستی در دوره ترامپ به اوج خود رسید.
از جمله بحران های محیط زیســتی که عموماً در بین جوامع مختلف، 
مشــترک بوده و بســیاری از کشــورها را تحت تأثیر قرار داده  است، 

می توان به شرح زیر بر شمرد:
۱. گرم شــدن کره زمین که ممکن اســت منجر به آب شــدن یخ های 

قطبی و بروز خسارت های فاجعه بار شود.
۲. کاهش ضخامت لایه ازن که محافظت از زمیــن را در برابر پرتوهای 

مخرّب خورشید و جو بر عهده دارد.
۳. کمبود آب شــیرین به عنوان مهم ترین منبع حیات بشر بر روی کره 

زمین که ارتباط مستقیم با امکان تولید محصولات کشاورزی دارد.
۴. کمبود خــاک مرغوب و نابــودی منابع مغذّی خاک کــه می تواند 

زمین های ارزشمند کشاورزی را به بیابان تبدیل کند.
۵. آلودگــی هوا که امروزه جان بســیاری از انســان ها را در شــهرها و 

کلان شهرهای جهان با مخاطره مواجه کرده است.
6. مشکل امحای زباله های ســمّی و خطرناک و دفع زباله های مخرّب 

همچون پلاستیک که در خاک تجزیه نمی شوند.
ایالات متحده به عنــوان بزرگ ترین تولیدکننــده گازهای گلخانه ای 
جهان، نه تنها مســئولیت خود را در قبال محیط زیســت به رسمیت 
نمی شناســد، بلکه وجود بســیاری از بحران های محیط زیســتی را 
نیز انکار می کند و بر این اســاس، شــاهد نقض آگاهانه اصول و قواعد 
بین المللی در این حوزه توســط برخی از قدرت های بزرگ جهانی و در 

رأس آنها، ایالات متحده هستیم.

کولیوند:
آمار تصادف جاده ای در سفر اربعین کمتر از سفر 

حج است
رئیس جمعیت هلال احمر گفت: در ســفر اربعیــن تصادفات جاده ای 
و آمار فوتی ها کمتر از سفر حج است. پیر حســین کولیوند در نشست 
هلال احمر و نمایندگان مجلس با تشکر از حضور نمایندگان مجلس و 
حمایت های آن ها گفت: حضور میدانی شما با این روحیه بی نظیر است 

وبا دیدن شما انرژی گرفته و تشکر می کنم.

رئیس جمعیت هلال احمــر ادامه داد: در هر فعالیتی اشــکالاتی وارد 
است اما عجیب اســت در اربعین به برکت حضرت سیدالشهدا خیلی از 

موارد و مسائل مرتفع می شود.

آسیب شناسی و برنامه ریزی
وی افزود: ما نســبت به اربعین ســال گذشته آســیب شناسی انجام 
داده و امســال با برنامه جدیدتری برای اربعین وارد شــدیم و همکاری 
و هماهنگی خود بــا وزارت خانه کار، کشــور، بهداشــت، مخابرات و 

حشدالشعبی عراق افزایش یافت و جلسات حضوری برگزار شد.

شگفتی ها و عجایب اربعین
وی با مقایسه شــرایط و تجربه ســفر حج و اربعین گفت: کل حجاج ۱ 
میلیون و ۸۵۰ هزار نفر بودند و رفت و آمد و اتوبوس حجاج مشــخص 
بود همچنین حتی کالری غذایی و اعمال زیارتی و ساعات آن مشخص 
اســت و زیرســاخت در عربســتان فراهم اســت، همه حجاج معاینه 

می شوند و همگی پزشک همراه دارند.
حال آنکه در ســفر اربعین، از بچه در شــکم مادر تا فرد مســن پیر و با 
کهولت سن که حتی چند ساعت تا مرگ فاصله دارد حضور دارند و فرد 

بیمار معتقد است یا شفا گرفته یا در راه زیارت امام حسین می میرد.
اما بواســطه برکت امام حســین در ســفر اربعین فوتی ها و تصادفات 

جاده ای کمتر از سفر حج است.
وی افزود: این موضوع را برای صلیب ســرخ جهانی ارائــه و از آنها برای 
حضور در کنگره اربعین دعوت کردیم و صلیب ســرخ پس از حضور در 
این کنگره مصوب کرد تا آموزش مدیران صلیب ســرخ جهانی به ایران 
واگذار شده و آموزش میدانی آنها در سفر اربعین حسینی باشد.وی در 
پایان گفت: بر همین اساس وزیر بهداشت، وزیر مخابرات کشور عراق، 

مسئولان ایران و ۵۰ سخنران خارجی در این کنگره حضور داشتند.

یادداشت

دیوار

مدیــرکل دفتــر برنامه ریــزی آموزش عالــی گفت: 
دانشگاهی که در رشته های کاربردی نتواند دوره های 
مهارتی را برگزار کند نمی تواند آن رشــته را نیز برگزار 

کرده و دانشجو پذیرش کند.
رضا نقــی زاده درباره ارتقــا توان مهارتی و اشــتغال 
دانشــجویان گفت: درباره ارتقا توان مهارتی و اشتغال 
دانشــجویان یک نکته بسیار مهم اســت، زمانی که از 
اشــتغال صحبت می کنیم دو وجه دارد، یک وجه آن 
اقتصاد کلان اســت که همان فرصت های شــغلی را 
شامل می شود که صنایع ایجاد می کنند و تابع شرایط 

اقتصادی کشور است.
وی ادامــه داد: اگــر وضعیت کشــور خوب باشــد، 
فرصت های مذکور بیشــتر شــده و زمانی که وضعیت 
کشــور در حالت رکود قرار گیــرد فرصت های مذکور 

کم می شــود، ما نیز نمی توانیم خیلی به این 
مساله ورود پیدا کنیم.

مدیــر کل دفتر برنامه ریــزی آموزش عالی 
افزود: اما وجه دوم این اســت که دانشجویان 
چقدر توان مهارتی دارند کــه بتوانند از این 
فرصت های شغلی اســتفاده کنند، دراینجا 
این وظیفه وزارت علوم است، بنابراین از سال 

گذشــته این ضعف را درک کرده و برای آن یک برنامه 
تحولی تدوین کرده ایــم که برای اولین بــار در نظام 
آموزش عالی کشــور در کنــار دروس پایه تخصصی و 
عمومی، دروس مهارتی، اشتغال پذیری را به میزان ۳ 

تا ۱۵ واحد اضافه کردیم.
وی یادآور شــد: بــه عنوان مثــال همه رشــته های 
کاربردی مانند کشــاورزی حــدود ۱۵ واحد دروس 

مهارتی دارند که حتماً باید دانشجویان این 
رشــته یک دوره 6 ماهــه کاروزی در همان 
۸ نیم ســال طی کنند که نکته کلیدی این 
برنامه همین موضوع اســت، قبلًا دوره های 
مهارتی مانند کهاد توسط دانشگاه ها برگزار 
می شد ولی مشکل این بود که دانشجو برای 
طی این دوره، ۹ یا ۱۰ ترمه می شد که باعث 
عدم استقبال دانشــجویان از دوره ها می شد، ولی در 
حال حاضر درهمان هشت نیم ســال این دوره برگزار 

می شود.
مدیرکل دفتر برنامه ریزی آمــوزش عالی افزود: حتی 
پیش بینی کــرده ایم اگــر دانشــگاهی نتواند دوره 
مهارتی برگزار کند آن رشــته را نیــز راه اندازی نکند، 
ما می خواهیــم مهارت دانشــجو افزایــش پیدا کند 

دانشــگاهی که نمی تواند دوره های مهارتی را برگزار 
کند نمی تواند رشته آن دوره را نیز دریافت کند.

وی ادامه داد: در برنامه هفتم هم اشاره شده هر دانشجو 
که فارغ التحصیل می شــود باید یک مهارت شغلی را 
هم بیاموزد، اگر این کار انجام شود هم کیفیت آموزش 
ارتقا یافته و هم وضعیت اشــتغال دانش آموختگان ما 

بهتر می شود و اثر این موضوع در بهره وری زیاد است.
نقی زاده افزود: یــک دانش آموخته حداقل یکســال 
زمان می برد تا در صنعتی که استخدام شده، به نیروی 
ایده آل تبدیل شــود اگر ما بتوانیم این مدت را به ۹ ماه 
کاهش دهیم، موجب بهره روری چند ده هزار میلیارد 
تومانی سالیانه می شــویم که بسیار مهم است و یکی از 
رویکردهای تحولی دولت در پیشــرفت اقتصادی و در 

برنامه هفتم توسعه نیز افزایش بهره وری است.

آموزش

خریدار  به گفته معاون وزیر و رئیس مرکز 
ارزشیابی و تضمین کیفیت نظام آموزش  و 
پرورش، بنا بر دستور وزیر آموزش و پرورش 
گســترش تمامی مدارس غیــر از مدارس 

عادی دولتی »ممنوع« شده است.
محســن زارعی  با بیان اینکــه میزان فعلی 
تنوع مــدارس دولتی اعم از شــاهد، هیات 
امنایی و... محل اشکال اســت، اظهار کرد: 
ایــن اشــکال را می پذیریم چراکــه نباید 
تنوع مدارس دولتی تا این حد باشــد و انواع 
مدرســه معنی ندارد. حال اینکه مدرسه ای 
عادی دولتی گاهی ظرفیت دارد و به صورت 
هیات امنایــی مدیریت می شــود و گاهی 
ظرفیت ندارد و به شــکل عــادی مدیریت 

می شود، بحث دیگری است.
وی در عین حال خاطر نشان کرد: از آنجا که 
این مدارس جامعه مخاطــب خود را دارند، 
نمی توان گفت این مدارس از امروز تعطیل 
باشــند اما گســترش مدارس غیر از عادی 
دولتی را »ممنــوع« کردیم و آقــای وزیر 
دستور دادند مدارسی غیر از عادی دولتی، 
دیگر گسترش پیدا نکنند. این امر می تواند 
تنوع مدارس دولتی را مهــار کند تا اینگونه 
نباشــد که بهترین محیط و دبیــر را به یک 
مدرســه با عنوان خاص دهیم و یک عده را 

محروم کنیم.

چرا مدارس غیردولتی امسال 
بیشترین »افت تحصیلی« را داشتند؟

معــاون وزیر و رئیــس مرکز ارزشــیابی و 
تضمیــن کیفیت نظام آمــوزش  و پرورش، 
تصریح کرد: دومین اقدام ما این اســت که 
از این پــس دبیرانی کــه در مدارس خاص 
تدریس می کنند باید نصف ساعات تدریس 
خود را در مــدارس عادی و نصــف دیگر را 
در مــدارس خاص انجام دهند. گزارشــات 
ما نشــان می دهد مدارس عــادی دولتی 
افت کرده انــد. هرچند مدارس اســتعداد 
درخشــان، شــاهد و نمونه دولتی همگی 
دولتی هستند و اتفاقا امسال بیشترین افت 

را در مدارس غیرانتفاعی داشتیم.
زارعی توضیح داد: بخشــی از دلیل آن این 
است که ســاز و کار مدارس غیر انتفاعی از 
قبــل مبتنی بــر کلاس های کنکــوری و 
برنامه ریــزی برای کنکور بــود. از این رو به 
نظرم آمادگی برای امتحــان نهایی به این 
شــیوه که »تاثیر قطعی در کنکور« داشت 

را نداشتند.
 این بــه روز نبــودن مدارس غیــر دولتی 
بــه جامعه مخاطــب و دانش آمــوزان این 
مدارس آســیب زد. این یک تلنگر است که 
نشــان می دهد مدارس غیر دولتی نیز باید 

مرجعیت را به کتاب درسی بدهند.

برگزاری نوبت اول »کنکور« 
در اردیبهشت 1403

وی در بخش دیگر ســخنان خــود درباره 
برگزاری امتحانات نهایــی پایه دوازدهم و 
تاریخ برگزاری کنکور در سال ۱۴۰۳، خاطر 
نشــان کرد: طبق اعلام ســازمان سنجش 
نوبت اول کنکــور ۱۴۰۳ در اردیبهشــت 
برگزار می شــود. بنابراین دوازدهمی ها در 
ســال تحصیلی ۱۴۰۳ـ ۱۴۰۲ سه آزمون 
را پیش رو دارند. ابتدا آزمون سراســری در 
اردیبهشــت ۱۴۰۳، ســپس آزمون نهایی 
با تاثیر قطعی ۵۰ درصد ســوابق تحصیلی 
پایه دوازدهم در کنکور و پــس از آن نوبت 
دوم کنکور سراســری که در تیرماه برگزار 
می شــود.معاون وزیــر و رئیــس مرکــز 
ارزشــیابی و تضمین کیفیت نظام آموزش  
و پــرورش، دربــاره تغییرات اعمال شــده 
در امتحــان نهایی پایه دوازدهم در ســال 
تحصیلی پیش رو با توجه به افزایش ســهم 
تاثیر قطعی ســابقه تحصیلی در کنکور به 
۵۰ درصد، تشــریح کرد: ما در آزمون پایه 
دوازدهم هیچ تغییری جز تغییر در ضریب 
دروس با توجه به افزایش سهم تاثیر قطعی 
ســابقه تحصیلی در کنکور بــه ۵۰ درصد، 
نداریم و امتحان نهایی آن نیز در چارچوب 
امتحان نهایی خردادماه برگزار می شــود. 
دروسی که باید در آنها امتحان نهایی گرفته 

شود، همان دروس هستند.

 پیشنهاد نهایی شدن امتحانات
 چند درس پایه دهم و یازدهم

 در خرداد 1403
زارعی درباره برگــزاری امتحانات پایه دهم 

و یازدهم در خرداد ۱۴۰۳ به شــکل نهایی 
همانند امتحانــات نهایی پایــه دوازدهم، 
گفت: امســال برخی دروس پایــه دهم و 
یازدهــم و دهم به صــورت نهایــی برگزار 
می شــود. ما این پیشــنهاد را به شــورای 
ســنجش و پذیرش داده ایم تا همه دروس 
را نهایی نکنند بلکه امتحان برخی  دروس، 
نهایی برگزار شــود. این امر باید در شورای 
ســنجش و پذیرش مصوب شود. همچنین 
باید ســهم ضرایب این دروس نیز مشخص 
شود. ســوالات امتحان دروســی که از پایه 
دهم و یازدهم نهایی می شــوند نیز همانند 
دروس پایــه دوازدهم از مفاهیم درســی 

طراحی می شوند.
وی یادآور شــد: امســال نیز بــرای اینکه 
دانش آموزان پایه دهم و یازدهم با این فضا 
آشنا شــوند ســوالات امتحان را به صورت 
هماهنگ کشــوری برگزار کردیم. هرچند 
آزمون در خود مدرســه دانش آموز برگزار 
شد و سوالات توســط دبیران دانش آموزان 
تصحیح شــد اما از امسال دانش آموزان پایه 
دهم و یازدهم نیــز همانــد دانش آموزان 
پایــه دوازدهم در مدرســه خــود امتحان 
نمی دهنــد، در محــل دیگــری آزمــون 
می دهند، برگه ها به صــورت الکترونیکی 
و در اســتانی غیر از اســتان دانش آموز به 
صــورت الکترونیــک و براســاس راهنما، 

تصحیح خواهد شد.

مصوبه تاثیر قطعی سوابق تحصیلی 
در کنکور سراسری حذف می شود؟

معــاون وزیر و رئیــس مرکز ارزشــیابی و 
تضمیــن کیفیت نظام آمــوزش  و پرورش، 

در پاســخ به این ســوال که شــائبه حذف 
مصوبه تاثیــر قطعی ســوابق تحصیلی در 
کنکور سراســری وجود دارد، تصریح کرد: 
این مصوبه برای ما لازم الاجراســت و طبق 
قانونی که ســال ۹۲ مجلس تصویب کرده 
است، شورای ســنجش و  پذیرش موظف 
است مصوبات شورای عالی انقلاب فرهنگی 
را رعایت کند. در حال حاضــر وفاق خوبی 
بین مجلس، شورای عالی انقلاب فرهنگی 
و ما به عنــوان مجریان ایــن مصوبه انجام 
شده است. در جلسه ای که خدمت قالیباف 
رئیس مجلس بودیــم، وزراء نیــز بودند و 
برخی نمایندگان مجلس و اعضای شورای 
عالی انقلاب فرهنگی نیز حضور داشــتند، 
جمع بندی خوبی انجام شــد. قــرار بر این 
شــد که بنا را همین مصوبه شــورای عالی 
انقلاب فرهنگی قرار دهنــد و اگر اصلاحی 
قرار است انجام شود، به روی همین مصوبه 

انجام شود.
وی افزود: در حال حاضر فضای کار به سمت 
کارشناسی پیش رفته است. از سوی دیگر به 
مصوبه ای که ابلاغ و اجرا شــده باید فرصت 
دهیم تــا نتایج آن را ببینیــم. اگر اصلاحی 
بخواهد انجام شــود نیــز در چارچوب این 
مصوبــه اســت و تغییــرات جزئــی انجام 
می شــود. در واقع این مصوبه به عنوان یک 
اصل پذیرفته شده است و سال آینده دقیقا 

بر اساس این مصوبه کار پیش می رود.

در کنکور 1403 سهم سابقه تحصیلی 
۵0 است و آزمون سراسری ۵0 ـ

 زارعی با بیــان اینکه ما تا پایان  شــهریور 
فرصــت داریم که در شــورای ســنجش و 

پذیرش آخرین تغییرات مربوط به برگزاری 
امتحانات نهایی را اعلام کنیــم، ادامه داد: 
طبق آخرین تغییرات، سال آینده باید برای 
پایه های دهم و یازدهم آزمون نهایی برگزار 
کنیم تا بــرای کنکور  ۱۴۰۴ تولید ســابقه 
داشــته باشــیم. بنابراین در خرداد ۱۴۰۳ 
تمام ســه پایه دهــم، یازدهــم و دوازدهم 
امتحان نهایــی دارند اما تاثیــر قطعی ۵۰ 
درصد در کنکور فقط بــرای پایه دوازدهم 

است.
معــاون وزیر و رئیــس مرکز ارزشــیابی و 
تضمین کیفیــت نظام آمــوزش  و پرورش 
توضیح داد: یعنی ســال بعد ســهم سابقه 
تحصیلی و آزمون سراسری ۵۰ به ۵۰ است.
امسال از سهم ۴۰ درصدی و قطعی سوابق 
تحصیلــی در کنکــور، ۲6 درصــد مربوط 
بــه دروس عمومی و ۱۴ درصــد مربوط به 
دروس اختصاصی بود. قرار است برای سال 
آینده این ســهم به ۲۸ درصد برای دروس 
عمومی و ۲۲ درصد برای دروس اختصاصی 
تغییر یابد. این امر مصوب شــده است برای 
کنکور سال ۱۴۰۳ اما ممکن است بازنگری 

در آن انجام شود.

تاثیر قطعی سوابق تحصیلی در کنکور 
و افزایش سهم ۷ استان محروم از 

رتبه های زیر 3000 امسال
وی با بیان اینکه طبــق نتایج کنکور ۱۴۰۲ 
تاثیر قطعی سوابق تحصیلی به نفع برابری 
آموزشــی بوده اســت، عنوان کرد: برابری 
آموزش یعنی هر استان با توجه به جمعیت 
دانش آموزی خود چقــدر از رتبه های برتر 
زیر ۳۰۰۰ کنکور را به خود اختصاص داده 
است؟. ما خط برُش را برای سنجش این کار 
عدد یک قرار دادیم. همه اســتانها را تحلیل 
کردیم. تاثیــر قطعی ســوابق تحصیلی در 
کنکور باعث شــده از بین ۱۱ استان برتر که 
بیش از یک سهم از کنکور داشته اند و گاهی 
دو برابر ســهم داشته اند، ۸ اســتان امسال 
سهم کمتری داشــته باشند و این یعنی این 
اســتان ها به عدد یک و به برابری آموزشی 
نزدیک تر شــده اند؛ از جمله این استان ها 

یزد، شهر تهران و خراسان جنوبی بودند.
زارعی بیان کــرد: همچنیــن تاثیر قطعی 
ســوابق تحصیلی در کنکور باعث شــده از 
میان ۱۱ اســتان کمتر برخوردار که سهم 
آنها از رتبه های زیــر ۳۰۰۰ کنکور کمتر از 
عدد یک و بین ۰.۲۵ تا ۰.۷۵ اســت، سهم 
۷ استان بیشــتر شود. این نشــان می دهد 
تاثیر قطعی ســوابق تحصیلی در کنکور در 
راستای برابری آموزشــی عمل کرده است 
چراکه ما کتــاب را مرجــع امتحانات قرار 

دادیم.

خریدار  مشــاور فنی مدیرعامل متروی 
تهران و حومه با اشــاره به دیــدگاه مثبت 
دولت در توســعه و تکمیل خطوط متروی 
حومه، آخریــن وضعیت احــداث، تکمیل 
و توســعه خطوط متروی حومــه تهران را 
تشــریح کرد.دکتر ملکی، در مورد آخرین 
وضعیت احداث خطوط متروی حومه تهران 
با بیان اینکه رئیس جمهور به مسأله احداث 
و تکمیل خطوط متروی شــهرهای اقماری 
توجه زیــادی دارد، گفت: آقای رییســی 
دســتورات اکیدی برای پیگیری مجدانه و 

مداوم این قبیل موضوعات داده است.
وی با بیان اینکه امیدوارم نظام بروکراتیک 
ادارات، ایــن اجازه را به طرح های توســعه 
ای خطوط متــروی شــهرهای حومه ای 
تهران بدهد تا طی یک بــازه زمانی معقول 
و منطقی به پایان برســند، افزود: مسئول 
اصلی قــوه اجرایی کشــور خواهان جدی 
حل مشــکل تردد روزانه ساکنان شهرهای 
اقماری پایتخت هســتند تا پروژه های در 
دست مطالعه به فاز عملیاتی شدن نزدیک 

شوند و پروژه های در حال اجرا نیز با تأمین 
منابع مالی و حمایــت ارگان های ذیربط، 
در اســرع وقت تکمیل شــده و در فاز بهره 
برداری قــرار گیرند.ملکی با بیــان اینکه 
خط متروی گلشهر به هشتگرد به طول ۲6 
کیلومتر توسط دولت اجرایی شد، گفت: از 
سالها پیش ایجاد خط متروی تهران به شهر 
قدسشهریاراندیشــه و ملارد در دستور 
کار قــرار گرفت و مطالعات آن انجام شــد؛ 
اما بــه علت تداخل موضوع با مســأله چهار 
خطه شــدن قطار تهرانتبریز، متأسفانه 
این موضوع یعنی ایجاد خط متروی تهران 
به شهرقدسشهریاراندیشــه و ملارد به 
محاق رفت.مشــاور فنی مدیرعامل متروی 
تهران و حومه در مورد خــط متروی تهران 
 اسلامشــهر گفت: مطالعات فازهای اول و 
دوم این خط انجام شــده است و این خط به 
طول ۱۵ کیلومتر با ۵ ایستگاه طراحی شده 
است که فعلا حفاری آن تا میدان نماز تمام 

شده است.
وی با بیــان اینکــه پیش بینی می شــود 

عملیات احداث ایســتگاه میدان نماز سال 
آینده بــه اتمام برســد و در ادامــه فرآیند 
ساخت دو ایستگاه چهاردانگه و شاطره نیز 
در دســتور کار قرار گیرد، اظهار کرد: البته 
مســأله اصلی تأمین نــاوگان و تجهیزات 
ایستگاه اســت که نیاز به کمک دولت دارد 
و خوشــبختانه رئیس جمهــور از این خط 
مترو بازدید به عمل آورده و ظاهراً قرار شده 
است ادامه خط از میدان نماز تا میدان قائم 
در فاز دوم طرح اجرایی شــود و دولت قول 
داده اســت تمام هزینه های فاز نخست این 
خط را تقبــل کند.ملکی با تأکیــد بر اینکه 
خوشــبختانه معاون اجرایی رئیس جمهور 
آقای )منصوری( که قبلا اســتاندار تهران 
بوده اند، بــه نقش مترو بر توســعه حمل و 
نقل عمومی واقف اســت و نــگاه ویژه ای به 
این موضوع دارد، افزود: متروی اسلامشهر 
از حمایت خوبی برخوردار است و پیشرفت 
عملیات اجرایی ایســتگاه میــدان نماز به 
حدود ۷۰ درصد رســیده، اما برای تکمیل 
تجهیــزات و ناوگان این خــط، ورود جدی 

دولت الزامی است.ملکی در مورد سرانجام 
بحث احداث خط متروی تهران ورامین 
پیشوا با اشاره به اینکه مسئله این خط مترو 
در اســتانداری تهران مورد بررسی مجدد 
قرار گرفته و مطالعات آن نیز بازنگری شده 
است، گفت: دقت داشــته باشید که شرکت 
راه آهن جمهوری اسلامی ایران در سال ۹۴ 
این خط را تحویل گرفت و حالا بحث احداث 
و بهره برداری از آن مجددا به شــرکت مترو 
واگذار شده اســت، البته در این میان دولت 
حتما باید به طور جدی وارد میدان شــود و 
با حمایت های خود، موانع موجود را از ســر 
راه بردارد ؛ بی تردید یکی از مهمترین پیش 
نیازهای احداث خط متروی تهرانورامین 

 پیشوا ، مســأله تأمین به موقع منابع مالی 
اســت.وی افزود: اتصال تهــران به ورامین 
و پیشــوا از طریق خط مترو به این شــکل 
اســت که شــبکه موجود مترو از ایستگاه 
جوانمرد قصاب منشعب شده و با طی مسیر 
۵۰ کیلومتری به ســمت پیشــوا و ورامین 
حرکت می کند و گزینــه بهینه در این خط 

، جابجایی مسافران  با قطار دو طبقه است.
وی در مورد وضعیت خــط متروی تهران
پاکدشــت نیز گفت: مطالعات احداث این 
خط توسط شــرکت متروی تهران انجام و 
مقرر شده که این خط به خط هشت متروی 
تهران متصل شــود؛ اما هنوز ســاخت خط 

هشت تهران هم آغاز نشده است.

آخرین وضعیت ارتقاء توان مهارتی و اشتغال دانشجویان
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بازنمایی عشق در ترانه های موسیقی پاپ ایرانی
ابوالفضل اقبالی موســیقی یکــی از مهم ترین شــکل های مصرف 
فرهنگی در دنیــای مدرن اســت. در جامعه ایران نیز گــوش دادن به 
موسیقی یکی از بخش های عمده اوقات فراغت افراد و به ویژه جوانان را 
تشــکیل می دهد. برخی از پژوهش های میدانی از مصرف ۷۸ درصدی 
موسیقی در میان افراد ۱۵ تا ۴۵ ســال حکایت دارد. همچنین جامعه 
ایران را معمــولاً جامعه ای عاطفی، پرتکلـّـف، دارای مذهب باطن گرا، 
ادبی و عرفانی دانســته اند که امور عقلانی، تحت الشــعاع این پدیده ها 

قرار گرفته است.
عشق و حواشــی آن را می توان دغدغه ای فراگیر در میان جامعه جوان 
ایرانی تلقی کرد که اکثریت این طیف را به نوعی درگیر خود کرده است. 
در پژوهشی که توســط نگارنده با عنوان »بازنمایی عشق در موسیقی 
پاپ ایرانی« منتشر شد، پس از شناخت و تبیین ویژگی ها و مولفه های 
عشق سیال و رابطه ناب با اســتفاده از نظریات زیگموند باومن و آنتونی 
گیدنز، به بررســی و تحلیل محتوای کیفی ترانه های موسیقی پاپ در 

ایران پرداخته شد.
بر اســاس یافته های این پژوهش، مهم ترین ویژگی های عشــق سیال 
عبارتند از فراخانوادگی بودن، تصادفی بودن، ناپایداری، تکرارپذیری، 
تعهدگریــزی، زمینی بــودن، پایان همــراه با نفرت و عشــق به مثابه 
تجربه ای منتشر و عمومی، کفویت )همســان بودن( عاشق و معشوق، 
جنسیت زدایی از عاشقی، عشــق به مثابه خاطره وصل و تلخی تجربه 

عاشقی است.
با بررســی و تحلیل کیفیت بازنمایی عشــق در موســیقی پاپ ایرانی 
مشــاهده می شــود که مفاهیمی همچون خیانت، جدایی، بی وفایی، 
ترک رابطه، اشک و غم و پربســامدترین مفاهیم بازنمایی شده در این 
ترانه ها هســتند. به عبارت دیگر مخاطبان موســیقی پاپ که در میان 
جوانان ایرانی تعداد قابل توجهی به شــمار می رونــد، از گوش دادن به 
یک آلبوم خواننده محبوب بیشترین چیزی که نصیب آن ها می گردد، 

غم و غصه و شکایت نسبت به بی وفایی و خیانت عشقی است.
این یافته هــا از منظــر تحلیل متن کــه رویکرد یک پژوهــش بوده، 
استخراج شده است و به نظر می رســد با توجه به تأثیر عمیق موسیقی 
بــر روحیــات و ذهنیات مخاطبــان خویــش، این موضــوع از منظر 
جامعه شناســی مخاطب و شــناخت تأثیر این مفاهیم بــر مخاطبان 
موسیقی پاپ نیز قابل تأمل و بررســی بوده و می توان در پژوهش های 

بعدی بدان توجه کرد.
نکته دیگری که می بایست از منظر سیاست گذاری فرهنگی بدان توجه 
شــود، اهتمام به تصویر و غفلت از متن در سیاست گذاری فرهنگی در 
کشور است. به نظر می رسد حساسیتِ نظارتیِ سیاستگذاران فرهنگی 
کشور بیشتر معطوف به رسانه های تصویری از قبیل فیلم و عکس بوده 
و نسبت به متن و محتوای آثار فرهنگی که به مخاطبان عرضه می شود، 

توجه کافی صورت نمی گیرد.
حجم واکنش هایی که نسبت به انتشــار یک آلبوم موسیقی زیرزمینی 
دارای مضامین غیراخلاقی در جامعه ما صورت می گیرد، در مقایســه 
با واکنش های معطوف به انتشــار یک کلیپ تصویری حاوی محتوای 
غیراخلاقی بسیار ناچیز و بی اهمیت است، در حالی که این نگرانی های 
مطرح شده نسبت به موســیقی پاپ که کاملًا به صورت مجاز در کشور 
تولید و منتشر می شود، در مقایسه با آلبوم های غیررسمی و فاقد مجوز 
این نوع موسیقی و نیز سایر موسیقی های زیرزمینی مانند رپ که سهم 
قابل توجهی را در ســبد مصرف فرهنگی جوانان جامعــه ایرانی دارد، 

اساساً قابل قیاس نیست.
مفاهیم بازنمایی شــده در این موســیقی های زیرزمینــی به مراتب 
ضدعشق و معشوق و ضدخانواده هســتند که ضرورت توجه بیشتر به 

این عرصه را نمایان می سازند.

 نمایش رکوئیم برای ویچاشاواکان و نه
 در خانه هنرمندان ایران

»رکوئیم برای ویچاشــاواکان« بــه کارگردانی مانی ثابــت ایمان در 
مســتندات یکشــنبه و »نهَ« به کارگردانی پابلو لارائین در سینماتک 

خانه هنرمندان ایران نمایش داده و بررسی می شوند.
 

به نقل از روابط عمومی خانه هنرمندان ایران، بیست و هشتمین برنامه 
مستندات یکشنبه که زیرمجموعه سینماتک خانه  هنرمندان ایران به 
پخش فیلم های مســتند می پردازد، به نمایش فیلم مستند »رکوئیم 
برای ویچاشــاواکان« به کارگردانی مانی ثابت ایمان محصول ســال 

۱۳۹۹ اختصاص دارد.
این برنامه روز یکشــنبه ۱۹ شــهریور ماه ۱۴۰۲ از ساعت ۱۷ در سالن 
ناصری برگزار می شــود. پس از نمایش فیلم نیز نشســت نقد و بررسی 
آن با حضور امین حامی خواه منتقد ســینما و پژوهشگر فلسفه برگزار 

می شود.
همچنین پانصد و پنجــاه و دومین برنامه ســینماتک خانه هنرمندان 
ایران دوشــنبه ۲۰ شــهریور ماه ســاعت ۱۷ به نمایش فیلم »نهَ« به 

کارگردانی پابلو لارائین محصول ۲۰۱۲ اختصاص دارد.
پس از نمایــش فیلم نیز نشســت نقد و بررســی آن با حضــور ایمان 
شــاه بیگی دانش آموخته دکترای حقوق جزا و جرم شناســی با عنوان 

»بالقوگی معطوف به نه« برگزار می شود.

 مستند ورزشی راه و رسم منچستر یونایتد
 دوبله شد

مستند »راه و رسم منچستر یونایتد« برای پخش از شبکه ورزش سیما 
در واحد دوبلاژ اداره کل تامین و رسانه بین الملل سیما دوبله شد.

 به نقل از پایگاه اطلاع رســانی ســیما، این اثر که در گونه ی مســتند 
تاریخی و ورزشی محصول انگلیس در سال ۲۰۲۱ ساخته شد، در مورد 
تیم منچستر یونایتد، یکی از پرطرفدارترین تیم های فوتبال انگلستان 

و جهان است.
مدیر دوبله این مستند بهروز علی محمدی است.

رضا آفتابــی، آزاده اکبری، رضا الماســی، دانیال الیاســی، علی بیگ 
محمدی، محمد تنهایی، ارسلان جولایی، محمدرضا حسینیان، امیر 
حکیمی، حسین بیگی، محمدعلی دیباج، افشــین زی نوری، مسعود 
سلطانی، شایان شــامبیاتی، ابوالفضل شــاه بهرامی، سعید شیخ زاده، 
میلاد فتوحی، پویا فهیمی، شــروین قطعه ای، امیربهــرام کاویانپور، 
امیرصالح کســروی، علی همــت مومیوند، بهمن هاشــمی، علیرضا 
ناصحی، نیمــا نکویی فرد، حســین نورعلی و بهروز علــی محمدی از 

گویندگان این مستند ورزشی هستند. 
این فیلم مستند ســوژه ای جذاب دارد و افراد حاضر در این مستند نیز 

اسطوره های پرطرفدار این فیلم هستند.

دیدگاه

قاب

مارتین اسکورسیزی، رادو جود، پل شریدر، جوآنا هاگ 
و بلا تار از جمله فهرســت بلندبــالای کارگردان هایی 
هستند که خواســتار ادامه فعالیت کارلو چاتریان در 

برلیناله شدند.
مارتیــن اسکورســیزی، رادو جود، جوآنــا هاگ، کلر 
دنــی، برترانــد بونلو، ام نایت شــیامالان، کریســتن 
استوارت، هاماگوچی ریوســوکه و مارگارت فون تروتا 
از جمله فیلمســازان و چهره های بین المللی هستند 
که با امضای نامه ای سرگشــاده از ادامه فعالیت کارلو 

چاتریان در جشنواره فیلم برلین حمایت کرده اند.
در حالی که دوره کار مدیر هنری برلیناله سال آینده به 
پایان می رسد، تاکنون بیش از ۳۰۰ نام خواستار ادامه 
فعالیت او شده اند و این شمار همچنان در حال افزایش 

است.

انتظار می رفت چاتریان بعد از سال ۲۰۲۴ در 
پست خود باقی بماند، اما نهاد آلمانی ناظر بر 
جشنواره برلین )KBB(، اعلام کرد قرارداد 
او را تمدید نخواهد کرد. این ســازمان پیش 
از این گفتــه بود دیگر قصد نــدارد کارش را 
با ۲ مدیــر اجرایی و هنری ادامــه بدهد و به 
داشــتن یک مدیر واحد بازمی گردد. ماریته 

ریســنبیک مدیر اجرایی جشــنواره نیز از ســال بعد 
سمت خود را ترک خواهد کرد.

چاتریان و ریســنبیک در ژوئن ۲۰۱۸ به این سمت ها 
منصوب شــدند و از ســال ۲۰۲۰ پــس از پایان دوره 
مدیریت دیتر کوســلیک بــه عنوان مدیر جشــنواره 

۲۰۱۹، مدیریت این جشنواره را برعهده گرفتند.
چاتریان بــه تازگــی در مصاحبــه بــا ورایتی گفت 

تصمیم هفته گذشــته مســئولان برلیناله 
غافلگیرکننده بود زیرا ماه مارس توافق شده 
بود قرارداد وی به عنوان مدیر هنری تمدید 
شود.در نامه سرگشــاده ای که در حمایت از 
کارلو چاتریان مدیر هنری برلیناله منتشــر 
شــده با امضای گروهی متنوع از فیلمسازان 
سراســر جهان که برای جشنواره بین المللی 
فیلم برلین به عنوان مکانی برای ارج نهادن بر ســینما 
احترام عمیقی قائل هســتند؛ رفتار وزیــر کلودیا راث 

مضر، غیرحرفه ای و غیراخلاقی خوانده شده است.
در نامه تاکید شــده: کارلو چاتریان شــاید یک شومن 
نباشــد اما با شــیوه های آرام خــود، مســیری باز و 
هنرمندانه را انتخاب کرده  که کلیشــه ها را به چالش 
می کشد و رشــته های مختلف فیلمســازی را ارج می 

نهد.امضا کنندگان دوره برلیناله تحت مدیریت وی را 
بسیار زنده و پر از شگفتی های مثبت خواندند.

راینر فریمل، رادو جــود، روبرتو مینروینی، یســری 
نصرالله، ماتیــاس مایــر، مارتین اسکورســیزی، پل 
شــریدر، یو ســیو هوآ، میگل گومز، اولریــش کوهلر، 
فلوریان کورنر فون گوستورف، جوانا هاگ، کیم یانگ 
وو، پایال کاپادیا، کلــر دنی، برتراند بونلــو، مارگارت 
فون تروتا، ریوســکه هاماگوچی، پیتر بارانوفســکی، 
جیوانــا جولیانی، ام نایــت شــیامالان، رادو مونتین، 
تیلدا ســوینتون، نیکلاس وادیمــوف، آپیچاتپونگ 
ویراســتاکول، میروسلاو اسلابوشپیتســکی،  آلبرتو 
باربرا، کریل کراسوفســکی، کریستن استوارت، بلا تار 
از جمله ۳۱۸ نفری هستند که تاکنون این نامه را امضا 

کرده اند.

فیلم سینمایی »ســه کام حبس« از ۲۲ شهریور اکران 
آنلاین می شود.

 فیلم ســینمایی »ســه کام حبس« به نویسندگی و 

کارگردانی ســامان ســالور و تهیه کنندگی ساســان 
سالور از چهارشنبه ۲۲ شــهریور ماه ساعت ۲۰ به طور 
اختصاصی  در بخش »ســینما آنلاین« ایــن پلتفرم 

اکران آنلاین خواهد شد.
فیلم »ســه کام حبس« پنجمین ســاخته سینمایی 
سامان ســالور اســت که برای نخســتین بار در سی و 

هشتمین جشنواره فیلم فجر روی پرده رفت و موفق به 
نامزدی در چند رشته شد. همچنین در چند جشنواره 

جهانی نیز موفقیت هایی را کسب کرده است.

چهره

خریدار  مســعود زارعیان مستندسازی 
که این روزها مستند »اربعین« را در دست 
تولید دارد، به ارائه توضیحاتی درباره روایت 
متفاوت این مســتند از زیارت کربلا، از نگاه 

یک کودک ۸ ساله پرداخت.
مسعود زارعیان مستندســاز که این روزها 
مجموعه »اربعیــن« را همزمان با برگزاری 
آئین پیاده روی زائران کربلا در دست تولید 
دارد، درباره این پروژه توضیح داد: همیشه 
ســاخت فیلم با موضوع اربعین کار سختی 
اســت، چرا که دوربین های زیادی در این 
سال ها به این مســیر آمده اند و روایت های 
بســیاری هم ثبت شــده اند. بــه خصوص 
روایت های مرتبط با مســیر اصلــی که به 
»طریق الحســین )ع(« معروف است. جاده 
آســفالتی که حد فاصل نجف و کربلاست و 
عمده موکب هــا هم در همین مســیر قرار 
دارند.وی ادامه داد: دربــاره این راه پیمایی 
مستندســازان دســت روی ســوژه های 
متنوعی گذاشــتند و هر بار که فرصت کار 
برایم پیش می آید، اولین مســئله ام یافتن 
سوژه متفاوت اســت. معتقدم اگر قرار است 
کاری متفاوت دربــاره این رویــداد تولید 
شــود، قطعاً باید از ۲ ماه زودتــر مقدمات 
آن را فراهــم کنیم. امســال امــا کمی دیر 
این پیشــنهاد به مــن داده شــد و فرصت 
چندانی برای مقدمات نداشــتم. براساس 
پژوهش هــای مختصــری کــه داشــتم، 
احســاس کردم ما روایت کودکانه از حضور 
در این مسیر نداریم. اینکه از زاویه نگاه یک 
کودک یا نوجــوان به این پیــاده روی نگاه 
کنیم و همین ایده شــد پایه شــکل گیری 

روایت این مستند.

فیلمی که قرار است به کالیفرنیا 
ارسال شود

این مستندساز گفت: پسربچه ای ۸ ساله به 
نام نیکان را محور روایــت خودم قرار دادم و 
از همــان تهــران و فرآیند آماده شــدنش 
برای حضــور در این رویــداد را و اینکه چه 
دغدغه هایی دارد، ثبت و ضبط کردم. آنچه 
به عنوان »نیاز« یا »هدف« در متن فیلمنامه 
این مســتند برای کاراکترم در نظر گرفتم 
این بود که نیکان پســرعمه ای دارد که در 

کالیفرنیا زندگی می کند و تصاویر سفر قبلی 
نیکان را دیده و به معلمش نشان داده است. 
این معلم که هیچ ارتباطی با این فضا نداشته 
از شاگردش می خواهد که از نیکان بخواهد 
در سفرش دوربین همراهش ببرد و تصاویر 
بیشــتری از این گردهمایــی را برای آن ها 

بفرستند.
وی افــزود: موتــور محــرک روایــت ما 
همین قصد نیــکان برای ســاخت فیلمی 
دربــاره راه پیمایی اســت تا بــرای معلم و 
هم کلاسی های پســرعمه اش در کالیفرنیا 
بفرستد. بخش عمده ای از روایت مستند ما 
در مســیر »طریق العلما« می گذرد. همان 
مســیری که از میان مزارع و باغات کوفه تا 
کربلا عبور می کند. این مســیر، مســیری 
فرعی اســت که از نظر بصری فضای زیبایی 
دارد. در این مســیر نیکان با بچه هایی آشنا 
می شــود و وارد زندگــی آن ها می شــود و 

سرانجام هم به کربلا می رسد.
زارعیان درباره پیشــرفت این پــروژه بیان 
کــرد: در حال حاضر تصویربــرداری کار به 
اتمام رسیده و باید وارد مرحله نگارش گفتار 
متن شــویم. بعد از آن هم نوبــت به تدوین 
می رســد. این مســتند به ســفارش مرکز 

»سیمرغ« صداوسیما در دست تولید است 
و نمی دانم فرآیند عرضه آن چگونه خواهد 
بود. فعلًا مشغول فرآیند تولید کار هستیم و 
تلاش مان هم این است که نگاه متفاوتی به 

جریان پیاده روی اربعین داشته باشم.
این مستندســاز کــه در ســال های اخیر 
بــا تهیه کنندگی مســتند »خســوف« و 
کارگردانی مســتند »غیرمســکونی« به 
موضوع روحانیــت پرداخته بــود، درباره 
بازنمایی این دغدغه شخصی اش در مستند 
»اربعین« هم گفت: در این مستند موضوع 
روحانیت دیگر برایم دغدغه نبود. از آنجایی 
که یک شخصیت اصلی مشخص در روایتم 
داشتم، با او همراه شــدم و طبیعتاً با توجه 
بــه تمرکزم روی یــک کــودک، زندگی و 
زیســت روحانیت دیگر نمی توانست برایم 

موضوعیت داشته باشد.

مخاطب مستند باهوش است
 و موقعیت ساختگی را می فهمد

وی درباره اینکه ســاخت مستند »اربعین« 
تا چه اندازه بر مبنای فیلمنامه آماده بوده و 
چقدر از آن در قالب اتفاقات پیش بینی نشده 
روایت می شود، بیان کرد: همه مستندهایی 

که تا به امروز ســاخته ام بر مبنای پژوهش 
بوده و حتماً قبــل از شــروع کار یک طرح 
کلی به عنوان فیلمنامه دارم. در عین اینکه 
بالاخره بخشــی از اتفاقات هم در لحظه رخ 
می دهد. همه آنچه در مســتند مشــاهده 
می کنیــد واقعی اســت و هیــچ موقعیتی 
ساختگی نیست. مخاطب باهوش سینمای 
مســتند، به خوبی می فهمد که فیلمســاز 
کجا اتفاقات را بازســازی کرده و کجا دارد 
واقعیت ها را تصویر می کنــد. تلاش کردم 
همه احساســات نیکان به عنــوان کاراکتر 
اصلی را در لحظه ثبت کنــم. در عین حال 
خیلی معتقد به مرز میان سینمای داستانی 
و مستند نیســتم. تنها چیزی که در روایت 
مستند باید رعایت شود این است که جنبه 

اسنادی روایت باید لحاظ شود.
زارعیان درباره احتمال رونمایی این مستند 
در جشنواره »سینماحقیقت« توضیح داد: 
بعید می دانم ایــن کار تا زمــان مقرر برای 
جشــنواره امســال آماده شــود. امیدوارم 
وقتی تولیــد این اثر به پایان رســید بتوانم 
عرضه خوبی برای آن داشــته باشم و خیلی 
حضور در جشنواره ها برایم اولویت نیست. 
امیدوارم این مستند روایت جذابی باشد که 

مخاطب را با خود همراه کند.
وی افزود: تلاش من این بود که این مستند 
بتواند مخاطب جهانی داشــته باشــد. به 
همین دلیل به موضوع از منظر انسانی نگاه 
کردم نه یک موضوع ایدئولوژیک و یا دینی 
صرف. کاملًا می خواســتم خارج از پارادایم 
دینی، داســتان این کودک را روایت کنم و 
نمی دانم چقدر در نهایت موفق خواهم بود 
و کدام گــروه از مخاطبان را بیشــتر درگیر 
می کند. هدف گذاری خودم جذب مخاطب 
جهانی هم بوده است. سفرنامه همواره برای 
مخاطبــان جذاب اســت و اینجا هم تلاش 
کردیم همه اجزای روایت ما کامل باشــد و 
در کنار جذابیت، ســطح اطلاعات مخاطب 

را هم درباره این رویداد بالا ببریم.
کارگردان مســتند »اربعین« درباره تجربه 
متفاوت خود در فرآیند ساخت این مستند 
نیز گفــت: مهمترین تجربــه متفاوت من 
مواجهه با شخصیت یک کودک بود. تلاشم 
این بود که جایگاه دوربینــم های انگل )از 
بالا( نباشد و در یک نمای لوانگل )از پایین( 
همه چیــز را روایت کنم. چالــش اصلی ام 
همین بود که روایتم به ســمت روایت یک 
فرد بزرگسال نرود. تلاشــم این بود جهان 
ذهنی نیکان را در همان سطح دریافت های 

خودش روایت کنم و از جهان او بیرون نزنم.
وی یادآور شــد: تلاش کردم دوربینم هم با 
سوژه ام صادق باشد و هم با مخاطبم. چالش 
روایت جهان یک کودک، چالش ســختی 
بود. بالاخره همه ما نگاهی به اربعین داریم 
و قطعاً نگاه من نســبت به امام حسین )ع( 
متفــاوت از نگاه یــک کودک بــه امام )ع( 
اســت. حتی نگاه من به زائــران و میزبانی 
عراقی ها، قطعاً می تواند متفاوت از نگاه یک 
کودک باشد و تلاشم این بود که دوربینم را 
با نگاه همین کــودک تنظیم کنم. در حین 
کار سوژه اصلی مســتندم گاهی حالش بد 
می شد، گاهی تب می کرد، گاهی دندان درد 
می گرفت و گاهی هم زمــان خوابش بود و 
باید کار را متوقف می کردیــم. همه این ها 
چالش هایی بود که در طول ســاخت با آن 
مواجه بودیم و امیــدوارم در مرحله تدوین 
بتوانیم به بهترین شکل این لحظه ها را ثبت 

و ضبط کرده و به مخاطب منتقل کنیم.

نامه ۳۰۰ کارگردان برای ابقای مدیر برلیناله

اکران آنلاین فیلمی با بازی پریناز ایزدیار و محسن تنابنده

مهران مهدویان:

وا سیاه نمایی نیست! پر
خریدار  مهران مهدویان معتقد اســت: 
در »پروا« قصه یک عشــق روایت می شود و 
عنصر عشق اشــاره به امیدواری دارد. سعی 
من بر این بود که نشان دهم ما در هر شرایط 
ســختی می توانیم امیدوار باشــیم و برای 
رسیدن به هدفمان تلاش کنیم و امیدمان 

را از دست ندهیم.
 مهران مهدویان کارگردان فیلم سینمایی 
»پروا« که پس از اکران در گروه هنر و تجربه 
به تازگی به صورت آنلاین عرضه شده درباره 
تجربه اکــران و همچنیــن نمایش آنلاین 
این فیلم گفــت: فیلم ســینمایی »پروا« 
۴ ســال پیش ساخته شــد و پس از ساخت 
آن با شــیوع ویروس کرونــا فرصتی برای 
اکران این فیلم فراهم نشــد و همانطور که 
می دانید با بدتر شدن وضعیت اکران، امروز 
فقط فیلم های کمدی و آثاری که سینمای 
بدنه تعریف می شــوند، امکان این را دارند 
که در اکران حضور موفقی داشــته باشد و 
این وضعیت، شــرایط را برای فیلم هایی که 
خارج از این چارچوب باشند سخت تر کرده 
و چرخه معیوب اکران در ســینمای ایران 
باعث شــد، نتوانیم تصمیمی غیر از اکران 
این فیلم در گروه هنــر و تجربه بگیریم. این 

اتفاق برای فیلم قبلی ام که خودم آن را تهیه 
کرده بودم هم رخ داد و من نقش چندانی در 

انتخاب شرایط اکران آن نداشتم.
مهدویان در ادامــه اظهار کــرد: البته باید 
بگویم به دلیل شــکل روایت و حال و هوای 
فیلم، گروه »هنر و تجربه« از فضای »پروا« 
دور نیست و نمایش آن به هر شکل برای من 

اتفاق خوشایندی بود. 
این کارگــردان درباره عرضــه فیلمش در 
پلتفرم فیلم نــت گفت: پخش »پــروا« به 
صورت آنلاین نیز برای مــن اتفاقی جذاب 
و خوشــحال کننده بــود و در صحبتی که 
با تهیه کننــده داشــتم به نظر می رســد 
اســتقبال خوبی هم از ایــن فیلم در بخش 
»ســینمای دیگر« صورت گرفتــه و وقتی 
به نظرات مخاطبان در ایــن پلتفرم رجوع 
کردم خوشبختانه بالای ۸۰ درصد نظرات 
مثبت بود. من فکر می کنم اتفاقا در نمایش 
آنلاین فرصت خوبی بــرای معرفی »پروا« 
وجود دارد و به واســطه بازیگران و قصه ای 
که این فیلم دارد، به مــرور زمان مخاطبان 
خود را پیدا می کند ولی در کل از شــرایط 
آگاه هســتم و انتظــار عجیــب و غریبی از 
میزان مخاطبــان ندارم.مهدویــان درباره 

تاثیر گذشــت چهار سال از ســاخت فیلم 
در برقراری ارتبــاط آن بــا مخاطب امروز 
ســینما، گفت: به نظر من »پروا« همچنان 
فیلم زنده ای اســت و اتفاقا امروز در شرایط 
تلخ تری از گذشــته هســتیم و »پروا« هم 
فضای تلخــی دارد. از طرفی ایــن فیلم از 
مهاجرت غیرقانونی، وضعیت بد اقتصادی 
و شــغل های کاذب می گوید و می دانیم که 
امروز این پدیده ها و اتفاقات تلخ نســبت به 
چهار ســال قبل در جامعه مــان پر رنگ تر 
شده اند و ما بیشتر از همیشه واژه مهاجرت 
را می شــنویم.وی افزود: میزان تلخی قصه 
»پروا« در نســبت با جامعــه اش حتی یک 
گام عقب تر اســت و اگر بخواهم با توجه به 
وضعیت امروز ایــن فیلم را دوباره بســازم 
باید در برخی جزئیات بازنگــری کنم و اثر 
تلخ تری خلق کنم چرا که در این چند سال 

هر روز وضعیت تلخ تر شده است.
مهدویــان دربــاره انتخاب شــهر گرگان 
برای روایــت قصه »پروا« گفــت: این فیلم 
می توانست در هر شــهری ساخته شود و به 
قصه لطمه ای وارد نمیشد اما قطعا انتخاب 
یک شــهر مرزی برای آنچه که در این فیلم 
روایت می شود مناســب تر بود و گرگان به 

همین دلیل انتخاب شد؛ در یک شهر مرزی 
است که ما برخی مشاغل کاذب را می بینیم 
و پدیده هایی چون قاچاق سوخت و سیگار 
وجــود دارد.وی افــزود: با وجــود اینکه ما 
گرگان را برای روایت »پروا« انتخاب کردیم 
اما در فیلم اشاره چندانی به این شهر نداریم 
تا بتوانیم موضوع آن را بــه کل جامعه مان 
بســط دهیم.این کارگــردان درباره اطلاق 
برچســب ســیاه نمایی به برخی فیلم های 
تلخ گفت: کلمه سیاه نمایی را نمی فهمم، به 
نظرم اساســا واژه ای بی معنا و اشتباه است. 
ما از واقعیــت عکس می گیریــم و آن را به 
مخاطب ارائه می دهیم و اگر سیاهی وجود 
دارد تقصیر ما نیست. به عنوان مثال بخش 

اعظمی از »پروا« تلاش های یک جوان برای 
پیدا کردن شــغل و فراهم کردن شرایطی 
برای ازدواج را بــه تصویر می کشــد و این 
واقعیتی اســت که در جامعه امروز ما وجود 
دارد و نمی توان به آن برچســب سیاه نمایی 

را الصاق کرد.
مهدویان در پایــان اظهار کــرد: علی رغم 
همه تلخی ها، سعی کردم در »پروا« فضای 
منعطفی ایجاد کنــم. در این فیلم قصه یک 
عشق روایت می شــود و عنصر عشق اشاره 
به امیدواری دارد. ســعی من بر این بود که 
نشان دهم ما در هر شرایط سختی می توانیم 
امیدوار باشیم و برای رســیدن به هدفمان 

تلاش کنیم و امیدمان را از دست ندهیم.
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میدان

بازیکن سابق چلســی و تیم ملی اســکاتلند می گوید 
ارلینگ هالند بدون هیچ حرفی باید برنده توپ طلای 

۲۰۲۳ باشد.
فهرست ۳۰ نفره توپ طلا منتشر شد که برنده آن قرار 
است ۳۰ اکتبر در پاریس مشخص شــود. برای اولین 
بار در ۲۰ ســال گذشــته، هیچ جایی در این فهرست 
برای کریســتیانو رونالدو برنده پنج تــوپ طلا وجود 
ندارد؛ کســی که یک جام جهانی را در قطر تجربه کرد 
و سپس راهی لیگ عربستان شــد. با این حال، رقیب 
دیرینه او مســی، که هفت بار این جایزه را به دســت 
آورده، از نظر بســیاری از مردم در حال حاضر شانس 

اول دریافت این جایزه اســت؛ علیرغم اینکه 
این بازیکن ۳6ساله پایان ناامیدکننده ای در 
پاری سن ژرمن داشت و به MLS نقل مکان 
کرد ولی با آرژانتیــن در جام جهانی قهرمان 

شد.
هالند بــه احتمال زیــاد نزدیک ترین رقیب 
مسی اســت؛ چرا که در اولین فصلش برای 

منچسترسیتی ۵۲ گل به ثمر رساند و سه گانه را کسب 
کرد. بازیکــن ملی پوش نروژی یکــی از هفت بازیکن 
سیتی اســت که به فهرســت نهایی ۳۰نفره راه یافته 

است.

کریــگ برلــی، هافبک ســابق چلســی و 
اسکاتلند، عقیده دارد ارلینگ هالند باید این 
جایزه را به دســت بیاورد و اگــر توپ طلا به 
مسی برسد، این بازیکن ۲۳ساله باید مراسم 
توپ طلا را تا پایــان دوران فوتبالش تحریم 

کند.
برلی درباره تــوپ طلای ۲۰۲۳ و شــانس 
هالند و مسی برای بردن آن به شــبکه ESPN گفت: 
اگر ارلینــگ هالند برنده توپ طلا نشــد، این جایزه را 
تعطیلش کنید! لیونل مســی جام جهانی را برد و این 
یک دســتاورد بزرگی اســت اما جام جهانی برای یک 

دوره چهار هفته ای است. مسی در لیگ فرانسه ضعیف 
ظاهر شد. ارلینگ هالند؟ بیش از ۵۰ گل به ثمر رساند و 
قهرمانی در لیگ برتر، جام حذفی و لیگ قهرمانان اروپا 
را کسب کرد. ارلینگ هالند باید برنده این جایزه شود. 
می دانم که بســیاری از مردم نمی توانند از فکر مسی 
خارج شوند اما واقع بین باشید! این جایزه من را دیوانه 
می کند و فکــر می کنم خیلی ها احساســاتی خواهند 
شد و می گویند مســی جام جهانی را برد، مسی این و 
مسی آن. اگر من جای ارلینگ هالند باشم و مسی برنده 
شــود، هرگز در زندگی ام به مراسم توپ طلای دیگری 

نمی روم؛ مثل روبرت لواندوفسکی.«

پیشکســوت فوتبال ایران می گوید تیم ملی در بازی با 
بلغارستان عملکرد مناسبی را ارائه کرد.

بهتاش فریبا پس از برتری یک بــر صفر تیم ملی ایران 
مقابل بلغارستان درباره این دیدار اظهار کرد: تیم ملی 

بازی خیلی خوبــی را انجام داد. خط دفــاع و هافبک 
بســیار خوب کار کردند. فکر می کنم که شایسته این 

پیروزی بودیم.
او ادامــه داد: به نظرم مهدی طارمــی در خط حمله 

موقعیت هــای زیــادی را از دســت داد. البته فکر 
می کنم یکی از موقعیت های او در شــرایط آفســاید 

بود.
پیشکسوت فوتبال درباره انتقادها بر سر حضور هومن 

افاضلی و خداداد عزیزی در تیم ملی فوتبال گفت: چه 
کســانی انتقاد کردند؟ شما یادتان اســت که تیم ملی 
آلمان به ایران آمده بود؟ آنها یازده مربی داشتند. همه 

جای دنیا شرایط اینگونه است.

 توپ طلا

ملی

مهدی مرتضویان  برنامه ای که برای ســه 
نماینده فوتبال ایران در لیگ قهرمانان آسیا 
در نظر گرفته شــده اســت میزان احتمال 
افزایش ملی پوشان این تیم را افزایش داده 
و ترس و نگرانی را برای مربیانشــان ایجاد 

کرده است.
 ســازمان لیگ فوتبال ایــران پس از کش و 
قوس های فــراوان برنامه نصــف و نیمه ای 
را برای هفته پنجم تا نهم لیــگ برتر ایران 
اعلام کرد تــا باشــگاه ها برنامه ریزی لازم 
را در این زمینه داشــته باشــند.همزمانی 
بازی هــای مرحله گروهی لیــگ قهرمانان 
آســیا، دیدارهای دوســتانه تیم ملی ایران 
در تورنمنت چهار جانبــه اردن و همچنین 
بازی های لیگ برتر باعث فشــردگی نسبی 
 ACL برنامه نمایندگان فوتبــال ایران در
بخصوص ملی پوشان پرسپولیس، سپاهان 

و نساجی مازندران شد.
به طور مثــال پرســپولیس در ۵۱ روز باید 
۹ دیدار را در حالی برگزار کنــد که در این 
میان باید حــدود ۱۲ روز بازیکنان خود را 
در اختیار تیــم ملی ایران بــرای حضور در 

تورنمنت اردن قرار دهد.
علیرضــا بیرانوند، میلاد ســرلک، مرتضی 
پورعلی گنجی، مهدی ترابی و وحید امیری 
بازیکنان حاضــر در اردوی فعلی تیم ملی 
ایران هســتند که بدون شک محمدحسین 
کنعانــی زادگان نیــز به جمع آنهــا اضافه 

می شود.
نیمی از ترکیب اصلی پرسپولیس که تقریباً 
هر ۵ روز یک بار در شهرهای مختلف کشور 
بازی کنند. پرسپولیسی ها در حالی به طور 
عادی باید هشــت بازی در دو بــازه زمانی 
برگزار کنند که ســفرهای خارجی به قطر و 

تاجیکستان را در پیش دارند.

بدون شــک این تیم همچون ســپاهان و 
نساجی مازندران نیاز به تمرینات بدنسازی 
ویژه تری دارد تا شــادابی فیزیکی لازم را در 
تمام این مدت برای گرفتن نتایج مناســب 
داشــته باشــند.برنامه بازی ســه نماینده 
فوتبال ایران در هفته های پنجم تا نهم لیگ 
برتر و مرحله گروهی لیگ قهرمانان آسیا به 

شرح زیر است:

تیم فوتبال پرسپولیس
* پرســپولیس  النصر عربستان؛ ورزشگاه 

آزادی؛ ۲۸ شهریورماه
* پرسپولیس  استقلال؛ ورزشگاه آزادی؛ 

زمان نامشخص
* پیکان  پرسپولیس؛ ۴ مهر ۱۴۰۲

* الدحیل قطر  پرســپولیس؛ دوحه؛ ۱۰ 
مهر ۱۴۰۲

* پرســپولیس  گل گهــر ســیرجان؛ 
ورزشگاه آزادی؛ ۱6 مهر ۱۴۰۲

* پرسپولیس  اســتقلال تاجیکستان؛ ۲ 
آبان ۱۴۰۲

* ملوان  پرسپولیس؛ انزلی؛ ۸ آبان ۱۴۰۲
* استقلال تاجیکستان  پرسپولیس؛ شهر 

دوشنبه؛ ۱۵ آبان ۱۴۰۲
* پرســپولیس  صنعــت نفت آبــادان؛ 

ورزشگاه آزادی؛ ۲۱ آبان ۱۴۰۲

تیم فوتبال سپاهان اصفهان
* نیروی هوایی عراق  ســپاهان اصفهان؛ 

۲۷ شهریور

* سپاهان  فولاد؛ نا مشخص
* گل گهر سیرجان  ســپاهان؛ سیرجان؛ 

۴ مهر ۱۴۰۲
* ســپاهان  الاتحاد عربســتان؛ ورزشگاه 

نقش جهان اصفهان؛ ۱۰ مهر ۱۴۰۲
* ســپاهان  صنعت نفت آبادان؛ ورزشگاه 

نقش جهان اصفهان؛ ۱۵ مهر
* آلمالیق  ســپاهان؛ ازبکستان؛ اول آبان 

۱۴۰۲
*نساجی مازندران  سپاهان؛ قائمشهر؛ ۸ 

آبان ۱۴۰۲
* ســپاهان  آلمالیق ازبکستان؛ ورزشگاه 

نقش جهان اصفهان؛ ۱۵ آبان ۱۴۰۲
* سپاهان  ملوان؛ ورزشــگاه نقش جهان 

اصفهان؛ ۲۱ آبان ۱۴۰۲

تیم فوتبال نساجی مازندران
* بمبئی ســیتی  نســاجی؛ بمبئی؛ ۲۷ 

شهریور
* شــمس آذر قزوین  نســاجی؛ قزوین؛ 

نامشخص
* نســاجی مازندران  آلومینیــوم اراک؛ 

قائمشهر؛ ۵ مهر ۱۴۰۲
* نساجی  الهلال؛ ورزشگاه آزادی تهران؛ 

۱۱ مهر ۱۴۰۲
* ملوان بندرانزلی  نساجی؛ ورزشگاه سن 

سیروس انزلی؛ ۱6 مهر ۱۴۰۲
* ناباهور ازبکستان  نســاجی؛ ازبکستان؛ 

اول آبان ۱۴۰۲
* نساجی  سپاهان؛ ورزشگاه شهید وطنی 

قائمشهر؛ ۸ آبان ۱۴۰۲
* نساجی  ناباهور؛ ورزشــگاه آزادی؛ ۱۵ 

آبان ۱۴۰۲
* تراکتور  نساجی؛ ورزشــگاه یادگار امام 

تبریز؛ ۲۱ آبان ۱۴۰۲
تیــم ملــی ایــران در ادامــه برنامه های 
آماده سازی خود جهت حضوری قدرتمند 
در جام ملت های آســیا، در تورنمنت چهار 

جانبه اردن شرکت می کند. 
این تورنمنت با حضور تیم های ملی فوتبال 
ایران، عــراق، اردن و قطــر از ۲۱ تا ۲۴ مهر 
ماه در ورزشگاه بین المللی شهر امان برگزار 

می شود.
برنامه زمانبندی این رقابت ها به شــرح زیر 

است:
جمعه  ۲۱ مهر ماه ۱۴۰۲

عراق  قطر، ساعت ۱۸
اردن  ایران، ساعت ۲۱

دوشنبه  ۲۴ مهر ماه ۱۴۰۲
رده بندی، ساعت ۱۸

فینال، ساعت ۲۱

اگر مسی برنده شد، برای همیشه توپ طلا را تحریم کن!

دفاع بهتاش فریبا از دستیاران قلعه نویی: تیم ملی آلمان هم اینطور بود

واعظی: بیرانوند بهترین گلر ایران است اما...

تضمین موفقیت پرسپولیس در آسیا با یک تغییر تاکتیک

ایمــان گــودرزی  مهــدی واعظــی، 
پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس نظرات 

جالبی در خصوص وضعیت این تیم دارد.
پرســپولیس در حالی توانســت فصل قبل 
به عنــوان قهرمانــی لیگ برتر برســد که 
سرخپوشــان در تابســتان چنــد بازیکن 
کلیدی خود را از دســت دادنــد و در خط 
حمله تنها شهاب زاهدی را در اختیار دارند 
و گل محمدی هنوز نتوانسته مهاجم مورد 

نظرش را جذب کند.
 یکی از نقــاط قوت پرســپولیس در فصل 
گذشــته حضور دوباره علیرضــا بیرانوند 
در قفــس تــوری قرمزهای تهرانــی بود و 
عملکرد فــوق العاده این بازیکن توانســت 
تضمینی بر قهرمانی آنها باشــد. به همین 
مناســبت به ســراغ مهدی واعظی دروازه 
بان ســابق پرســپولیس رفتیم که در زمان 

هدایت افشــین قطبی گلر این تیم بود و با 
پرســپولیس به مقام قهرمانــی لیگ برتر 

رسید.

 بــه عنــوان دروازه بان اســبق 
پرســپولیس عملکــرد بیرانونــد 
دروازه بان اصلی تیم را چگونه ارزیابی 

کردید؟
بیرانوند دروازه بان اول پرســپولیس و تیم 
ملی ایران است که عملکرد مناسبی داشته 
است. در کنار این مســأله اصول دفاعی هم 
طوری طراحی شــده که کمترین موقعیت 
را به بازیکن تیــم حریف می دهــد. از این 
رو بیرانونــد در کنــار توانایی هایی که دارد 
بهتریــن عملکرد ممکــن را بــه نمایش 
گذاشــته اســت و به حق عنــوان بهترین 
بازیکن ایران را به خود اختصاص داده است.

 به لحاظ بازیســازی، دروازه بان ها 
نقش مهمی در این امر پیدا کرده اند.

بله کاملًا درســت اســت. بازیسازی توسط 
دروازه بان هــا نقش مهمی بــه دلیل پرس 
از بالای تیم ها پیــدا کــرده و بازیکنان در 
این تاکتیک رشــد زیادی داشته اند. اصول 
دفاعی ۱۵۱۰ ســالی است که در تیم های 
دنیا با شدت زیادی انجام می شود و شاید دو 
سال است که در تیم های ایرانی هم با شدت 

بیشتری انجام می شود.

 در پرســپولیس چقدر تاکتیکی که 
گفتید در شــکل گیری شکل تیمی و 

تاکتیکش نقش داشته است؟
دو فصل قبل که پرســپولیس قهرمان نشد 
مــن فکر می کنــم یکی از دلایــل مهمش 
پرس گریزی بود که موجب شد پرسپولیس 
قهرمانی را از دست بدهد اما این امر در فصل 
قبل که منجــر به قهرمانی شــد عالی اجرا 
شــد و نقش مهمی در پیروزی ها و قهرمانی 

پرسپولیس داشت.

 بازیســازی دروازه بان ها که توسط 
بیرانوند بــه بهترین شــکل انجام 

می شود را مثبت ارزیابی می کنید؟
این روش حتماً یکی از نیازهای تیم ما است. 
ســبکی که نیاز به تمرین دارد چه بســا که 
شاهدیم بیشتر گلرها در فوتبال روز این روش 
را اجرا می کنند. این نکتــه فقط یک بار برای 
پرسپولیس تلفات در مقابل ذوب آهن داشت 
اما این روش در بازی بعدی توســط دانیال به 

بهترین شکل ممکن اجرا و ارائه شد.

 تاکتیک هــای دفاعــی چقدر در 
بازی های پرسپولیس نقش داشته؟

۴۰۳۰ درصــد مالکیت پرســپولیس به 
تاکتیک های دفاعی این تیــم باز می گردد 
که بخش مهمی از این ماجــرا هم به درصد 
مالکیت باز می گردد البته بحث بازیســازی 
دروازه بــان در بازی های آســیایی امکان 
ندارد به همین دلیل باید این ریســک را در 
خطوط جلوتر مانند هافبک هــا و وینگرها 
انجام داد. نمونه کلی که در بازی آســیایی 
مــا از این روش متحمل شــدیم بــه بازی 
پرسپولیس مقابل الهلال باز می گشت عدم 
پرس گریزی بود که ۸۰ دقیقه از نود دقیقه 
پــرس را گرفتار خودش ســاخت به همین 
دلیل به نظرم یحیی پس از آن بازی تصمیم 
گرفت مدافعانــی را بگیرد کــه پرس گریز 

باشند. 
پرسپولیس با این روش موفق شد موفق ترین 
زوج یعنی زوج قایدی و محبی را بشکند و در 
بازی های مهمی مانند دربی برگشت و فینال 
جام حذفــی به قهرمانی برســد و مهم ترین 
خاصیت استقلال را از این تیم بگیرد. روشی 
که پرســپولیس چهار بازیکن استقلال را از 
بازی خارج  کرد و بعد با بازیکنان هجومی اش 
به تیم حریف لطمه  زد و به این ترتیب جدا از 
دربی برگشت در ســوپرجام و فینال حذفی 

هم به برتری رسید.

 در رابطه بــا بهترین دروازه بان های 
تاریخ ایران و پرســپولیس چه نظری 

دارید؟
به نظرم از لحــاظ تاکتیکی علیرضا بیرانوند 

بهتریــن دروازه بــان اســت امــا از لحاظ 
واکنش هــا و علــم دروازه بانــی عابدزاده 
بهترین بود به همین دلیل هم من احمدرضا 
عابدزاده را بهترین دروازه بان تاریخ ایران و 

پرسپولیس می دانم.

 اما فعلًا سخت است که بدون مهاجم 
بتوان به این باور رسید که پرسپولیس 

موفق شود!
زمــان برانکــو و یحیی هم کســی باورش 
نمی شــد که تیم به فینال برســد اما به این 
مهم رســیدیم و به نظرم خیلی مهم اســت 
که در بخش هــواداری و بازیکنان و کادر و 

مدیریت امید باز گردد. 
ما قادر به این خواهیم بود که موفق شویم 
و نــگاه جامعه بــه ســوی موفقیت پیش 
خواهد رفت بــه این دلیل ما بایــد به این 
باور برســیم که تیم های ایرانی می توانند 
کارهــای مهمی انجــام دهنــد و بهترین 

هستند.

 در بین دروازه بان های دنیا کدامیک 
را بهترین می دانید؟

دیــدگاه شــخصی ام در حــال حاضر روی 
دروازه بان خاصی نیســت و بــه نظرم ۷6 
دروازه بان هستند که در یک سطح قرار دارند 
اما زمانی که خودم دروازه بان بودم احمدرضا 
عابدزاده الگوی ایرانــی ام بود هر چند قبل از 
ایشان داسایوف بهترین دروازه بان مدنظرم 
بــود و پــس از آن اشــمایکل و کوپکه هم 
بهترین دروازه بان هایی بودند که از آنها الگو 

می گرفتم.

مربی تیم ملی ایران:
در دفاع مقابل بلغارستان خوب بودیم

مربی تیم ملی فوتبال ایران پس از پیــروزی برابر حریف اروپایی گفت: 
در فاز تدافعی مقابل بلغارســتان خیلی خوب بودیم اما بابت از دســت 
موقعیت ها ناراحتیم.آنتونیو مانیکونه در نشســت خبری پس از دیدار 
ایران برابر بلغارســتان اظهار کرد: بلغارستان تیم جوان و قابل احترامی 
است. فوتبال این کشــور تاریخ بزرگی دارد. این پیروزی نتیجه خوبی 
برای ما بود. در فاز دفاعی خوب بودیــم و در مجموع عملکردمان خوب 
بود اما از فرصتهایی که ســاختیم ولــی آنها را تبدیل بــه گل نکردیم 
ناراحتیم.او افزود: دو و نیم ســال قبل با تیم ملی ســوئیس در صوفیه با 
بلغارســتان بازی کرده بودیم. باید بگویم تیمی که امشــب با آن بازی 

کردیم از تیم آن سال تیم بهتری بود.
مربی ایتالیایی تیم ملی ایران تاکید کرد: در پایان سال هدف بزرگی در 
جام ملت های آسیا داریم. تا آن زمان کار می کنیم که روحیه و کار تیمی 
را بهتر از تیمی بود که در زمان حضور در ســوئیس بــا آنها بازی کرده 
بودیم. ما هدف بزرگی در جام ملت های آســیا داریم و به کارمان ادامه 

می دهیم.

رضا عنایتی:
ومیت برزگر دو پهلو بود موضع AFC در مورد محر

ســرمربی تیم فوتبال امید گفت: بازی مقابل ازبکســتان سخت ترین 
بازی ماست و علی رغم شــرایط نامناســبی که داریم امیدوارم از این 

مرحله سخت عبور کنیم.
رضا عنایتی در مورد بازی تیم امید مقابــل هنگ کنگ و برتری مقابل 
این تیم گفت: علی رغم اینکه این بازی با پیــروزی تیم ما همراه بود اما 
از فرصت سوزی بازیکنان دلخور هســتم، خیلی دوست داشتم شرایط 
بهتری را در بازی تجربه می کردیم. شــروع هر تورنمنت سخت است و 
من خدا را شــکر می کنم از این مرحله عبور کردیــم و بازیکنان به یک 

خودباوری رسیدند. توقعم از بازیکنان بیشتر است.
وی افزود: دو بازی مهم دیگر مقابل افغانســتان و ازبکســتان برای ما 
اهمیت زیادی دارد. بازی مقابل ازبکستان فوق العاده حساس است. در 
این مرحله یک تیم صعود می کند و ازبکســتان از تمام شرایط میزبانی 
استفاده می کند. قصد گلایه کردن ندارم اما استادیومی که در آن بازی 
می کنیم شرایط مناسبی ندارد. زمین ســفت و کوچکی دارد.دو بازی 
تیم ایران در این اســتادیوم اســت، در حالی که تیم ازبکستان در یک 
استادیوم بزرگ با چمن خوب بازی می کند. طبیعی است که میزبان از 
همه شرایط استفاده می کنند تا نتیجه بگیرند.سرمربی تیم امید تأکید 
کرد: امیدوارم با دعای مردم تیم ما نتیجه بگیــرد و از این مرحله عبور 
کنیم. به نظرم این مرحله برای ما فوق العاده سخت است.عنایتی عنوان 
کرد: دو بازیکن ما در لحظه آخر محروم اعلام شدند و این برای ما خیلی 
ســخت بود.البته از قبل می دانســتیم باویه به خاطر دو اخطاره بودن 
محروم اســت، اما در مورد آریا برزگر شک داستیم و با پیگیری هایی که 
سرپرست و فدراسیون انجام دادند، نامه هایی از AFC دریافت کردیم 
که جواب نامه ها دو پهلو بود و در چند ســاعت مانده به بازی ریســک 

نکردم که او را بازی بدهم و دچار مشکل شویم.

آگهی مزایده 
اداره اوقاف و امور خیریه شهرستان میامی در نظر دارد تعدادی از موقوفات 
آب و اراضی کشاورزی را از طریق مزایده عمومی به شماره 1402/551480 
مورخ 1402/6/13 با رعایت شرایط و مقررات اوقافی به اجاره واگذار نماید. 
متقاضیان می توانند برای کســب اطلاعات بیشتر صرفا در ساعات اداری، به 
واحد اوقافی اداره اوقاف و امور خیریه شهرستان میامی مراجعه و یا با شماره 

تلفن 32622688-023 تماس حاصل نمایند. 
محمد رضا بخشی- سرپرســت دفتر نمایندگی اوقاف  و امور خیریه 
شهرستان میامی استان سمنان

آگهی تحدید حدود اختصاصی
نظر به اینکه هیئت اختلاف مستقر در ثبت گناوه مالکیت به تصرفات مفروزی و مالکانه اقای سید حسین 
حسینی    را نسبت به شش دانگ عرصه واعیان یک باب خانه  به مساحت 128/24 متر مربع پلاک917  
واقع در امامزاده  گناوه بخش 6 بوشهر که جهت ان پلاک 917/10260 منظور گردیده برابر رای شماره 
140260324001002411 مورخ 1402/4/21  تایید نموده و اگهی موضوع ماده 3 و ماده 13 ایین 
نامه ی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی ساختمانهای فاقد سند رسمی و قانون ثبت نیز منتشر 
گردیده لذا آگهی تحدید حدود اختصاصی آن به استناد مادتین 14 و 15 قانون ثبت و تبصره ذیل ماده 
12 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی ساختمان فاقد سند رسمی جهت قسمت مورد تصرف اقای 
سیدحســین حسینی   منتشر و به اطلاع مصرف نامبرده و مجاورین و صاحبان حقوق ارتفاقی می رساند 
که عملیات تحدیدی در صبح مورخ 1402/7/18 در محل شروع به عمل خواهد آمد . لذا بدینوسیله از 
منصرف نامبرده و مجاورین دعوت می شــود در وقت تعیین شده فوق در محل وقوع ملک حضور یابند 
واخواهی نسبت به حدود ارتفاعی برابر ماده 20 قانون ثبت از تاریخ تنظیم صورت جلسه تحدید حدود 
به مدت 30 روز پذیرفته می شود معترضین نسبت به حدود و حقوق ارتفاقی مكلفن مطابق تبصره ماده 
ی 86 ایین نامه قانون ثبت و تبصره 2 ماده واحده قانون تعیین تکلیف پرونده معترضین ثبتی مصوب 
72/03/25 ظــرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض کتبی به اداره ثبت دادخواســت به مراجع 
قضائی محل وقوع ملک تســلیم و تصدیق گواهی به جریان دعوی را به جهت ضبط در پرونده از دادگاه 

مربوط به اخذ و به ثبت تسلیم نمایند و الا حق آنان ساقط می شود م الف 539
تاریخ انتشار: 1402/6/18

محمد چهابدار-  رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان گناوه

آگهی تحدید حدود اختصاصی
نظر به اینکه هیئت اختلاف مستقر در ثبت گناوه مالکیت به تصرفات مفروزی و مالکانه خانم جانی تمیزی     
را نسبت به شش دانگ عرصه واعیان یک قطعه زمین کشاورزی به مساحت 379 متر مربع پلاک 917 

واقع در امامزاده گناوه  
بخــش 6 بوشــهر کــه جهــت ان پــلاک 10259 /917  منظــور گردیــده برابــر رای شــماره 
140260324001002146 موررخ 1402/4/13 تایید نموده و اگهی موضوع ماده 3 و ماده 13 ایین 
نامه ی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی ساختمانهای فاقد سند رسمی و قانون ثبت نیز منتشر 
گردیده لذا آگهی تحدید حدود اختصاصی آن به استناد مادتین 14 و 15 قانون ثبت و تبصره ذیل ماده 
12 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی ساختمان فاقد سند رسمی جهت قسمت مورد تصرف خانم 
جانی تمیزی      منتشــر و به اطلاع مصرف نامبرده و مجاورین و صاحبان حقوق ارتفاقی می رســاند که 
عملیات تحدیدی در صبح مورخ 1402/7/18 در محل شــروع به عمل خواهد آمد . لذا بدینوســیله از 
منصرف نامبرده و مجاورین دعوت می شــود در وقت تعیین شده فوق در محل وقوع ملک حضور یابند 
واخواهی نسبت به حدود ارتفاعی برابر ماده 20 قانون ثبت از تاریخ تنظیم صورت جلسه تحدید حدود 
به مدت 30 روز پذیرفته می شود معترضین نسبت به حدود و حقوق ارتفاقی مكلفن مطابق تبصره ماده 
ی 86 ایین نامه قانون ثبت و تبصره 2 ماده واحده قانون تعیین تکلیف پرونده معترضین ثبتی مصوب 
72/03/25 ظــرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض کتبی به اداره ثبت دادخواســت به مراجع 
قضائی محل وقوع ملک تســلیم و تصدیق گواهی به جریان دعوی را به جهت ضبط در پرونده از دادگاه 

مربوط به اخذ و به ثبت تسلیم نمایند و الا حق آنان ساقط می شود م الف 540
تاریخ انتشار: 1402/6/18

محمد چهابدار- رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان گناوه

آگهی تحدید حدود اختصاصی
نظر به اینکه هیئت اختلاف مســتقر در ثبت گناوه مالکیت به تصرفات مفروزی و مالکانه خانم مرضیه 
غلامی     را نســبت به شــش دانگ عرصه واعیان یک قطعه زمین کشاورزی به مساحت 22040  متر 

مربع پلاک904واقع درمال محمود  
گنــاوه بخش 6 بوشــهر کــه جهت ان پــلاک 904/224 منظــور گردیــده برابر رای شــماره2392 
14026032400100 مــورخ 1402/4/20 تایید  نموده و اگهی موضوع ماده 3 و ماده 13 ایین نامه 
ی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی ســاختمانهای فاقد سند رسمی و قانون ثبت نیز منتشر 
گردیده لذا آگهی تحدید حدود اختصاصی آن به استناد مادتین 14 و 15 قانون ثبت و تبصره ذیل ماده 
12 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی ســاختمان فاقد ســند رسمی جهت قسمت مورد تصرف 
خانم مرضیه غلامی    منتشر و به اطلاع مصرف نامبرده و مجاورین و صاحبان حقوق ارتفاقی می رساند 
که عملیات تحدیدی در صبح مورخ 1402/7/18 در محل شــروع به عمل خواهد آمد . لذا بدینوسیله 
از منصرف نامبرده و مجاورین دعوت می شود در وقت تعیین شده فوق در محل وقوع ملک حضور یابند 
واخواهی نسبت به حدود ارتفاعی برابر ماده 20 قانون ثبت از تاریخ تنظیم صورت جلسه تحدید حدود 
به مدت 30 روز پذیرفته می شود معترضین نسبت به حدود و حقوق ارتفاقی مكلفن مطابق تبصره ماده 
ی 86 ایین نامه قانون ثبت و تبصره 2 ماده واحده قانون تعیین تکلیف پرونده معترضین ثبتی مصوب 
72/03/25 ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض کتبی به اداره ثبت دادخواســت به مراجع 
قضائی محل وقوع ملک تسلیم و تصدیق گواهی به جریان دعوی را به جهت ضبط در پرونده از دادگاه 

مربوط به اخذ و به ثبت تسلیم نمایند و الا حق آنان ساقط می شود م الف 541
تاریخ انتشار: 1402/6/18

محمد چهابدار- رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان گناوه



ساری-امیری فر  مدیرکل بهزیستی 
مازنــدران گفت: خط تلفــن ۱۲۳ همه 

روزه و بــه صــورت ۲۴ ســاعته آماده 
دریافت تماس های شهروندان و مداخله 

در بحــران هــای فــردی و خانوادگی 
اســت و تیــم خدمــات ســیار مرکــز 
اورژانس اجتماعی متشــکل از مددکار 
و روانشــناس در مواقع بحرانی به یاری 

تماس گیرندگان می پردازند.
 دکتر فریبا بریمانی مدیر کل بهزیســتی 
مازندران با تبیین وظایف و اهداف اورژانس 
اجتماعــی بیان کــرد: اهــداف اورژانس 
اجتماعــی کنترل و کاهــش بحران های 
فردی- خانوادگی و اجتماعی، در دسترس 
قرار دادن خدمات تخصصی و اورژانســی 
سازمان بهزیســتی به آحاد جامعه، ارتقاء 
توانمندیهــای افراد در معرض آســیب و 
آســیب دیده اجتماعی جهــت مقابله با 
مســائل اجتماعی در شــرایط بحرانی از 
طریق ارائه خدمات تخصصــی و به موقع، 

ارتقاء آگاهی و شناخت خانواده و اجتماع 
نســبت به نیازهای مراجعان بــه منظور 
تســهیل فرایند حل مســئله در شرایط 
بحرانی، شناســایی آسیب های اجتماعی 
نوپدید و بازپدید و مداخله موثر به منظور 
کاهش جرایم و جلوگیری از تشدید بحران 
و آسیب های اجتماعی و کاهش صدمات 
بر اقشار در معرض آســیب و آسیب دیده 

اجتماعی می باشد. 
وی با اشــاره به فعالیت هــای اورژانس 
اجتماعــی افــزود: برنامــه اورژانــس 
اجتماعی تلفیقــی از مداخله در بحران 
فــردی، خانوادگــی و اجتماعی« مرکز 
اورژانس اجتماعی«، خط تلفن اورژانس 
اجتماعی »۱۲۳" ، تیم ســیار اورژانس 
اجتماعی« خدمــات ســیار اجتماعی 

» و پایــگاه اورژانس اجتماعــی »پایگاه 
خدمات اجتماعی« است .

مدیرکل بهزیســتی مازنــدران با بیان 
اینکه از ابتدای ســال جــاری تا کنون 
بیش از ۱۰ هزار تماس با مرکز اورژانس 
اجتماعی برقرار شد، اظهار داشت: بیش 
از ۴۵۰۰ مورد از ایــن تماس ها منجر به 
مداخله حضوری کارشناسان و تیم های 
تخصصی بــرای برطرف کردن مشــکل 
آســیب دیدگان اجتماعی شد و بیش از 
۳۷۰۰ مورد از افراد در معرض آسیب و یا 
آسیب دیده اجتماعی به صورت سرپایی 
و یا نگهــداری موقت در مرکــز مداخله 
بحران بهزیســتی پذیــرش و از خدمات 
تخصصــی مــددکاری و روانشناســی 

بهرمند شدند. 

  قزوین - مریم نقدی  مدیــرکل راهداری و 
حمل و نقل جاده ای قزویــن از تردد ۱۶ هزار و 
۲۰۰  زائر اربعین حســینی از این استان به مرز 

مهران خبر داد.
جواد حق لطفی  افزود: ســفر ایــن تعداد زائر 
از ۱۵ مرداد ماه گذشــته تا امروز کــه در نیمه 
شــهریور ماه قرار داریــم در ســامانه به ثبت 

رسیده است.
وی اظهار کرد: امســال حدود ۱۰۰ راهدار به 
صورت مســتقیم و ۶۰ راهدار قزوینی در قالب 
۲ گروه جهت خدمت رســانی بــه زائران حرم 

حسینی به مرز مهران اعزام شدند.
حق لطفــی با بیــان اینکه طی ایــن مدت ۴۳۰ 
دســتگاه ناوگان کار جابجایی زائران قزوینی را 
برعهده داشته است،  یادآور شد:  با توجه به اینکه 
این روزها شــاهد ورود تدریجی زائران به کشور 
هســتیم خوشــبختانه با تمهیدات لازم و برنامه 
ریزی از پیش انجام شــده بدون هیچ مشکلی کار 

انتقال آنان در حال انجام است.

به گفته این مســوول، تدابیــر لازم برای موج 
بازگشــت زائران اربعین اندیشــیده شده است 
و در صورت بازگشــت تدریجی تا ۶ روز بعد از 
اربعین نیــز ناوگان حمل و نقل اســتان قزوین 

در خدمت زوارخواهد بود.
وی از استقرار ۲۲ دستگاه تجهیزات و امکانات 
مناســب در پایانه مــرزی مهران خبــر داد و 
افزود: همچنین برای ســکوداری و برگشــت 
زائــران، برنامه ریزی شــده و نــاوگان حمل و 
نقل جاده ای اســتان همچنان آماده جابجایی 

و ارایه خدمات به زوار است.

اردبیل-افســون جبارزاده در هفته دولت  
با حضور فرماندار و امام جمعه شهرســتان لاهرود 
و جمعی از مسئولان این شهرســتان از پروژه های 
انجام شــده در بخش مشگین شــرقی شهرستان 

مشگین شهر رونمایی شد.
مدیرکل بنیاد مســکن انقاب اســامی اســتان 
اردبیل گفت: پروژه جدول گذاری ســنگ فرش در 
پنج روستای شهر لاهرود با اعتبار ۱۶ میلیارد ریال 

به بهره برداری رسید.
 همچنین در پنجمیــن روز از هفته دولت با حضور 
کمال الدین میرجعفریــان؛ معاون هماهنگی امور 
عمرانی اســتانداری اردبیل، محمود عباس زاده؛ 
نماینده مردم شهرســتان مشگین شــهر، شهرام 
محمدی؛ فرماندار شهرســتان، حامد کیخسروی؛ 
مدیر کل بنیاد مســکن اســتان اردبیــل و دیگر 
مسئولین استانی و شهرستانی در روستای موییل 
طرح هادی ۱۴ روســتای بخش مرکــزی با اعتبار 

بالغ بر ۳۳۰ میلیارد ریال افتتاح و بهره برداری شد.
 حامد کیخسروی اظهار داشت:

  

اجرای ســنگ فرش روســتاهای ارجــق و کویج 
و جــدول گــذاری، کانال کشــی و لولــه گذاری 
روستاهای جایر، شیخلو، چپقان، انار، نقدی علیا 
و ارباب کندی از پروژهای انجام شده در هفته دولت 
مشگین شرقی شهرستان مشــگین شهر بوده که 
جمعا با اعتبار بالغ بــر۳  میلیارد و ۴۳ میلیون ریال 

تحقق یافته است
وی افزود: طرح هادی روستاهای حیق، احمدآباد، 
پریخان، موییل، جمال آباد، بلــوس و احمدبیگلو 
از توابع شهرســتان مشــگین شــهر نیز جمعا با 

اعتبار۲۱۶ میلیون ریال اجرا شده است.

وین قز اردبیل
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان:

وین جابجا شدند ۱۶ هزار و ۲۰۰  زائر اربعین با ناوگان حمل و نقل عمومی قز
به مناسبت هفته دولت انجام شد؛

ح  هادی درمشگین شهر  اجرای 8  طر

 در سال جاری ثبت شد؛

اجتماعی اورژانس   ۱۲۳ خط  با  تماس  هزار   ۱۰ از  بیش  برقراری 
مازندران  بهزیستی   

وار اربعین حسینی  خدمت رسانی به ز
در استراحتگاه و موكب شهدای رمضان 

وندان شركت نفت و گاز ار
اهواز – محمد مجدم  فرمانده پایگاه مقاومت بسیج شهدای رمضان 
شرکت نفت و گاز اروندان از ارائه خدمات به زائرین اربعین توسط موکب و 

استراحتگاه این شرکت در پایانه مرزی شلمچه خبر داد.
 رحمان توکلی با اشــاره به برپایی موکب و اســتراحتگاه این شرکت 
در پایانه مرزی شلمچه گفت: امســال هم همچون سال های گذشته 
توفیق خدمت به زائران اربعین حســینی حاصل شــد، و با تاکیدات 
مدیرعامل محترم، بســیجیان جهادی پایگاه مقاومت بسیج شرکت 
نفت و گاز اروندان در کنار دیگر ادارات دســت اندرکار این شــرکت، 
بسیار پرشــکوه تر از سال گذشــته در صحنه خدمت رسانی حماسه 

اربعین حاضر شدند.
فرمانده پایگاه مقاومت بسیج شرکت نفت و گاز اروندان،ادامه داد: امسال 
از سوی این شــرکت با نیاز سنجی و تجربه ســال های گذشته در کنار 
موکب خدمت رسانی و ارائه انواع پذیرایی و آب، اقدام خوب راه اندازی دو 
استراحتگاه زوار با امکانات تهویه و فضای استراحت صورت پذیرفت، 

که هر یک ظرفیت حداکثر ۲۰۰ نفر را ویژه برادران و خواهران دارند.
رحمان توکلی ضمن تشکر از حوزه بسیج شهید تندگویان وزارت نفت 
جنوب افزود: از ۲۰ مرداد ماه بیش از ۵۰ نفر از بســیجیان این شرکت در 
ارائه این خدمات در پایانه مرزی شلمچه همکاری داشتند و تا پایان پیک 

بازگشت زوار این خدمات رسانی ها ادامه خواهد داشت.

آغازعملیات اجرایی خط انتقال 
وستای یلمه  شبکه توزیع آب شرب ر

سالیان آق قلا
گرگان-مهنازمحمدزمانی  سرپرســت شــرکت آب و فاضاب 
اســتان گلســتان از آغاز عملیات اجرایی شــبکه توزیع آب شرب 

روستای یلمه سالیان شهرستان آق قا خبر داد.
ابوالفضل رحیمی گفت: در راســتای رفع مشکل آب شرب روستای 
یلمه سالیان شهرســتان آق قا عملیات اجرایی شــبکه توزیع آب 
شرب این روســتا به طول ۳۳ کیلومتر با همکاری قرارگاه امام حسن 

مجتبی )طرح ملی جهاد آبرسانی( آغاز شد.
سرپرست شــرکت آب و فاضاب استان گلســتان افزود: این طرح از 
محل اعتبارات پروژه های جهاد آبرســانی اجرایی شده و با پایان این 
عملیات جمعیتی بالغ بر ۵ هزار نفر از نعمت آب شرب پایدار، سالم و 

بهداشتی برخوردار می شوند.

مدیرعامل شرکت آبفا کردستان خبر داد:
اجرای ۲ كیلومتر شبکه آب

 در مرز باشماق مریوان در ایام 
اربعین حسینی

سنندج-فاطمه ملایی   مدیرعامل شرکت آبفا کردستان گفت: 
۲ کیلومتر شبکه آب در مرز باشــماق مریوان جهت رفاه حال زائران 

اربعین حسینی انجام شده است.
محمد فرهاد، با اشــاره به تأمین آب شرب پایدار در مرز باشماق برای 
پذیرایی از زوار اربعین حســینی گفت: عاوه بر این، ۸ کیلومتر خط 
انتقال آب و احداث مخــزن ۵۰۰ مترمکعبی آب نیز در این منطقه در 
دست اجراست و امیدواریم برای اربعین سال آینده به طور کامل اجرا 

و وارد مدار شود.
وی افزود: تهیه و توزیع بســته های پودر کلــر در حجم های مختلف 
جهت کلرزنی تانکرهای آبرسانی ســیار، نمونه گیری و پایش لحظه 
ای آب شرب توزیع شده در مرز باشــماق از دیگر فعالیت های آبفا در 

راستای تأمین آب شرب سالم و بهداشتی در این مرز بوده است.
مدیرعامل شرکت آبفا کردســتان تصریح کرد: در خصوص وضعیت 
کلرزنی و کیفیت آب شــرب در مرز بین المللی باشماق مریوان، همه 
پارامترهای فیزیکی، شــیمیایی، میکروبی، بیولــوژی انجام و کلر و 

کدورت در محدوده استاندارد ملی ۱۰۵۳ می باشد.
وی خاطرنشــان کرد: تجهیز ۳ حلقــه چاه، شستشــوی مخازن و 
شــبکه، تجهیز ۸ چشــمه حمام همراه با نصب آبگرمکن دیواری در 
پایانه مرزی باشــماق و محل مواکب زائران اربعین حسینی و نصب ۳ 
دستگاه کولر آبی صنعتی ۵۰ هزار و شستشوی مستمر محوطه پایانه 
مرزی باشــماق مریوان از دیگر اقدامات چند روز اخیر در راســتای 

پذیرایی از زائران اربعین حسینی بوده است.

جذب صددرصدی اعتبار ابلاغی 
به  بانک توسعه تعاون استان اردبیل 

اردبیل-افســون جبارزاده   عادل کریمی مدیر شــعب بانک 
توسعه تعاون استان اردبیل اعام کرد ۱۰۰ درصد اعتبار تخصیصی 
به این بانک در اســتان اردبیــل، از محل تفاهم نامه ســه جانبه فی 
مابین بانک توســعه تعــاون، وزارت تعــاون کار و رفــاه اجتماعی و 
صندوق ضمانت ســرمایه گذاری بخــش تعــاون پرداخت گردید 
کریمی اظهار نمود مبلــغ اولین تفاهم نامــه ۲۰۰۰۰ میلیارد ریال  
و صرافا مختص شرکت های تعاونی بوده که ســهم استان اردبیل از 
این تفاهم نامه، پس از بررسی وضعیت شــرکت های تعاونی معرفی 
شــده در کمیته ای با عنوان کمیته مانع زدایی،  بــا نرخ ترجیهی  به 
صورت صد در صد سهمیه اباغی توســط بانک توسعه تعاون استان 
پرداخت گردید ضمن اینکه ســهمیه اســتان اردبیل از محل تفاهم 
نامه ۳۰۰۰۰ میلیارد ریالی به منظور توانمند ســازی شــرکت های 
تعاونی با محوریت شــرکت های تعاونی مســتقر در روستا به استان 
تخصیص یافته و کمیته مربوطه برابر مکانیســم پیش بینی شده در 
خصوص شرکت های تعاونی متقاضی تســهیات از محل این اعتبار 
به زودی تشکیل و از طریق بانک توسعه تعاون استان فرایند پرداخت 

تسهیات آغاز خواهد شد.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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كرمانشاه

با حضور سرپرست شرکت بهره برداری نفت و گاز غرب صورت گرفت:
برگزاری آیین تجلیل از كوهنوردان شركت بهره برداری نفت و گاز غرب

کرمانشاه-حسنافخارزاده  کوهنوردان شرکت بهره برداری 
نفت و گاز غرب موفق شــدند در ادامه صعود هــای موفق خود به 
قلل مرتفع داخلــی و بین المللی به قله کازبک)اورســت کوچک( 

گرجستان صعود نمایند.  
در جلســه ای که با حضور ثریا شــهبازی رئیس هیات کوهنوردی 
استان کرمانشــاه، مهندس نصیری سرپرست شرکت بهره برداری 
نفــت و گاز غرب و اعضــا تیم کوهنوردی این شــرکت در ســالن 
کنفرانس ســتاد کرمانشــاه برگزار شــد از بانوان کوهنورد صعود 
کننده به قله دماوند و همکاران کوهنورد صعود کننده به قله کازبک 

گرجستان شرکت تجلیل به عمل آمد.
مهندس نصیری در ابتدای این جلســه ضمن خیر مقدم به حضور 
رئیس هیات کوهنوردی اســتان، صعود افتخار آمیز بانوان شرکت 
به قله دماونــد و صعود دو نفر از همکاران شــرکت بــه قله کازبک 

گرجســتان را تبریک گفت و ابراز امیدواری نمود تیم کوهنوردی شــرکت 
همچنان پرتوان صعود های موفق داخلی و بین المللی را داشته باشند.

وی کوهنوردی را ورزش روح و جسم دانست و تصریح کرد: سیر در طبیعت 
و کوهنوردی رابطه مستقیمی با خود شناسی و خداشناسی دارد و به همین 
خاطر از اهمیــت ویژه ای برخوردار اســت و با توجه به چالــش های کار در 
مناطق اقماری، ترویج فرهنگ کوهنوردی در شــرکت می تواند به پویایی 

تولید در مناطق عملیاتی کمک شایانی نماید.
سرپرست شــرکت بهره برداری نفت و گاز غرب در پایان بر حمایت شرکت 
از مباحث فرهنگی _ ورزشی در ســتاد و مناطق عملیاتی تابعه و خصوصا در 

حوزه کوهنوردی تاکید نمود.
در ادامه این مراسم خانم شهبازی رئیس هیات کوهنوردی استان کرمانشاه 
نیز بــا تبریک صعــود موفقیت آمیز کارکنان شــرکت به ارائه گزارشــی از 
عملکرد این هیات در ســطح اســتان پرداخت و ابراز امیــدواری نمود که 

مجموعه شــرکت های نفتی با توجه به وجود پتانسیل های خوب 
در حوزه کوهنوردی حمایت بهتر و بیشتری از این ورزش نمایند.

آقای بهروز بابایی سرپرســت و مســئول فنی تیــم اعزامی به قله 
کازبک نیــز در ادامه با تقدیر از حمایت های مدیریت شــرکت در 
حوزه حمایت از ورزش هــای همگانی به ارائه گزارشــی از نحوه 
صعود به قله پرداخت و گفت: با برنامه ریزی و هماهنگی های لازم، 
برگزاری اردوهای آمادگی و فنی از ســوی کمیته هیمالیانوردی 
هیات کوهنوردی اســتان کرمانشــاه، کوهنوردان این استان به 
همراه دو نفر از کوهنوردان با سابقه شرکت بهره برداری نفت و گاز 
غرب)آقایان بهروز بابایی و محمد حســین جعفری( توانستند در 
مردادماه سال جاری قله کازبک را در کشور گرجستان با موفقیت 

فتح نمایند.
وی در پایان پیرامون صعــود به قلل معروف دنیا که توســط تیم 
کوهنوردی آقایان نفــت و گاز غرب صورت گرفت، گفــت: این تیم بیش از 
۱۴ سال تمرینات مســتمر و ســخت را جهت آمادگی برای فتح قلل بزرگ 
کشــور و دنیا پشت ســر نهاد و توانســت صعود به قله های دماوند، سبان، 
هیمالیا،البروس روســیه و آرارت در ترکیه را در کارنامه حرفه ای خود ثبت 
کند. لازم به ذکر است در پایان این مراســم از کوه نوردان شرکت با اهدا لوح 

سپاس تقدیر به عمل آمد.

اصفهان-مریم مومنی مدیرعامل شرکت توزیع برق اصفهان گفت : 
این شرکت در دولت مردمی سیزدهم دستاوردهای خود را که برگرفته از 
ضرورت های صنعت برق کشور بوده است در قالب شاخص های کان و 
برنامه های اجرا شده هفته دولت سال جاری، در قالب ۱۵۰ پروژه بزرگ 

با اعتباری بالغ بر ۲۰۰ میلیارد تومان اجرایی نموده است.
 مهندس مهــرداد دادخواه عنوان کــرد :صنعت توزیع برق به واســطه 
نزدیک بودن به نقطه مصرف و تنوع در شــرایط و تجهیزات، بیشــترین 
فراز و نشــیب را به همراه داشته اســت اما ما همچنان معتقدیم که باید 
خدمت رســانی عزتمندانه و امید آفرین را ســرلوحه کارهای خود قرار 
دهیم و در این مســیر نیز تمام تــاش خود را به کار گرفتــه تا گام های 

محکمی برداشته شود
وی در ادامــه بیان نمود : با توجه به اینکه شــرکت توزیــع برق اصفهان 
با یــک میلیون و ۲۸۶ هزار مشــترک مرتبط اســت به طــور قطع باید 
هوشمندســازی و مانیتورینگ یا مدیریت دیده بانی شبکه و بهره گیری 

از فناوری های روز دنیا را در اختیار داشته و به کار گیرد .
مدیرعامل و رئیس هیئت مدیره خاطرنشــان کرد : ۱۰۵۰ دستگاه کلید 
اتوماسیون کنترل از راه دور به منظور رویت پذیری و قطع و وصل جریان 

برق نصب شــده و نزدیک به ۳۸ هزار انشــعاب نیز به صورت هوشمند 
مجهز گردیده است.

مهندس دادخواه ابراز داشــت: ۱۴ هزار و ۱۳۷ دســتگاه پست و ترانس 
زمینی و هوایــی با ظرفیــت ۳۵۰۰ مگاولت آمپــر و ۱۵۴۹۰ کیلومتر 
شــبکه و کابل خود نگهدار به منظور برق رســانی پایدار و مطمئن برای 

مشترکین فراهم شده است .
مدیر عامل شــرکت در ادامه گفت : نصب پنل های خورشــیدی با توجه 
به اقلیم و آب و هوایی که در سمت شــرق اصفهان وجود دارد موجب می 
شــود که میزان قابل توجهی از روزها ،تامین برق از طریق نیروگاه های 

پراکنده و انرژی های خورشیدی میسر شود.
مهندس دادخواه اظهار داشــت : اســتفاده از نیروگاهها و سامانه های 
خورشــیدی آلایندگی هایی که به منظور تامین برق از طریق روش های 

قبلی صورت گرفته را نزدیک به صفر می نماید
وی تصریح کرد : در حال حاضر مشــترکین می تواننــد از ظرفیت های 
پنل های خورشیدی بر روی پشــت بام با مقیاس کوچک استفاده کنند 
و همچنین اجرایی شــدن این ســامانه می تواند به میزان قابل توجهی 
مشــترکین را بهره مند کند و ســرمایه گذاری در آن ســودآوری قابل 

توجهی را برای ایشان به دنبال خواهد داشت.
مدیر عامل شــرکت توزیع برق اصفهان خاطر نشان کرد :مجموعه های 
حمایتی از جمله کمیته امداد امام خمینی، بهزیستی ؛ بسیج سازندگی 
و امور روستایی و غیره در توســعه این تکنولوژی نقش بسزایی داشتند و 

دولت سیزدهم این شرایط را برای این مجموعه ها ایجاد نمود .
وی تاکید کرد : دیگر شهروندان و اقشــار جامعه ، نیز می توانند با آورده 

های خود نسبت به احداث نیروگاه ها اقدام نمایند.

با اعتباری بالغ بر ۲۰۰ میلیارد تومان انجام شد؛

اصفهان  در  رسانی  برق  بزرگ  وژه  پر  ۱۵۰ از  برداری  بهره   

اصفهان
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سرمایه
روزنامه اقتصادی صبح ایران

www . K H A R I D A A R O N L I N E . i r

kharidaar.ir@gmail.com

وزیر اقتصاد و دارایی تاکید کرد

تغییری در قیمت محصولات کالاهای اساسی 
به وجود نخواهد آمد

وزیر اقتصاد گفت: نرخ ۵۰۰/۲۸ تومان  خریدار 
را بانک مرکزی برای صادرات نفت کشــور و برای 
واردات کالاهای اساســی تخصیص می دهد،این 
سیاســت هیچ تغییری نکرده است و کماکان سر 

جای خود باقی می ماند.
 احســان خاندوزی وزیر اقتصاد و امــور دارایی،  
گفت: طی ۱۰ ســال گذشــته یکی از موضوعات 
پرچالش بین دولت و مجلس تعیین نرخ خوراک 
گاز برای صنایع بود و برای عبور از این کشمکش 
سالانه، قانون دائمی چاره اندیشی کرد و سال ۹۴ 

فرمولی ابلاغ شد و قرار بود ۱۰ سال ادامه یابد.
ســخنگو اقتصادی دولت در ادامــه تصریح کرد: 
یکی از نقاط مثبت مصوبه نرخ خوراک گاز صنایع 
و تسعیر این است که رانت ویژه برخی گرفته شده 
اســت و بعد از جنگ اوکراین و افزایش شــدید 
قیمت گاز، بــرای حمایت از صنایــع، دولت در 
سال ۱۴۰۰ ســقف ۵ هزار تومان را برای خوراک 
تعیین کرد.وزیر اقتصاد گفت: دولت برای تحقق 

درآمدهــای تبصره ۱۴ بودجه ۱۴۰۲ بر اســاس 
مصوبه مجلــس و در عین حال پیــش بینی پذیر 
کردن اقتصــاد، تصمیم گرفت که بــر فرمول در 

تعیین نرخ خوراک البته تا تعیین سقف بازگردد.
وزیر اقتصاد تاکید کرد: بــا دریافت نظر صاحبان 
صنایع، بخش هــای تولیــدی و وزارتخانه های 
مرتبط در جلســات مکرر موضوع مورد بررســی 
قرار گرفت و به این تصمیم رسیدیم و ما در مصوبه 
اخیر اطمینــان داده ایم که فرمــول تعیین نرخ 
خوراک صنایع با تعیین سقف و کف ادامه می یابد 
تا اطمینــان و پیش بینی پذیری برای ســرمایه 

گذاران حفظ شود.
خانــدوزی ادامه داد، شــرایطی فراهم شــد که 
قیمت هایــی که علامــت دهنده بــود و موجب 
صادرات غیر رســمی که ارز آنها باز نمی گشــت 
از بیــن بــرود و از نقــاط مثبــت مصوبــه اخیر 
دولت این اســت که دلالانی کــه تقاضای کاذب 
ایجاد می کردند دستشــان کوتاه شــود. برخی 

نارضایتی ها از مصوبــه ارزی اخیر دولت به دلیل 
از بین رفتن رانتی بود که شرایط قبل ایجاد کرده 

بود و حالا از بین رفته است.
وزیر اقتصاد با اشــاره به اینکه همزمان با کنترل 
تورم بــه دنبال پیــش بینی پذیر شــدن اقتصاد 
نیز هســتیم، گفت: قبل از ابلاغ مصوبه دولت در 
خصوص تغییر نرخ تسعیر خوراک پتروشیمی ها 
و همچنان تغییر نــرخ ارز محاســبه قیمت پایه 
در بــورس کالا بــا ذی نفعان بــرای تنظیم بازار 
هماهنگی شد.وی افزود، مواردی که موجب شد 
تا تصمیم دولت برای افزایش نــرخ ارز خوراک و 
قیمت پایه محصولات پتروشــیمی در بورس به 
طول انجامد پیــش بینی اثرات قیمتــی بود و ما 
قائل بودیم که در کنار هدف تولید و رشد صنایع به 
مهار تورم هم بیاندیشــیم و موجب شد تا چندین 
جلســه مکرر بین بخش های مختلــف دولت و 
فعالان صنایع برگزار و راه میانه ای انتخاب شود تا 

هم هدف رشد تولید و هم مهار تورم محقق شود.

کارشناس اقتصادی:
وج آنها   بهبود درآمدهای بانکی باعث خر

از زیان شده است
 کارشــناس اقتصادی گفت: در دو ســال گذشــته محدودیت اعطای 
تســهیلات، افزایش بهای خدمــات بانک ها و مشــارکت بانک ها در 

سرمایه گذاری موجب شده بانک ها از زیان خارج شوند.

سید احسان خاندوزی وزیر اقتصاد هفته گذشته در پایان جلسه هیات 
دولت از خروج بانک های دولتی از زیان خبر داد و اعلام کرد: در ســال 
۱۴۰۱ جز بانک سپه تمام بانک ها از حالت زیان دهی خارج شدند و ۷۰ 

هزار میلیارد تومان سود خالص شبکه بانکی کشور ثبت شد.
مصطفی اصفهانی درباره خروج بانک های دولتی از زیان، اظهار داشت: 
منابع درآمدی بانک ها شــامل سود دریافتی از تســهیلات، عملیات و 

کارمزدهایی است که دریافت می کنند.
وی افزود: اگرچه بانک ها از بنگاهداری و سرمایه گذاری در بخش های 
مختلف منع شدند اما همواره در این زمینه فعالیت دارند و در نتیجه این 
فعالیت درآمد بانک ها محسوب می شود.این کارشناس اقتصادی گفت: 
هنگامی که گفته می شــود بانک ها از زیان خارج شدند به این معناست 
که هزینه بانک ها بیش از درآمد بوده اســت، البته هــم اکنون فرایند 

برعکس شده و درآمدها از هزینه ها پیشی گرفته است.
وی با بیان اینکه هزینه بانک شامل سودی اســت که به سپرده ها داده 
می شود، افزود: این هزینه ها قطعی و بدون ریسک است و از جیب بانک 
به صورت اتوماتیک خارج می شــود، منتها برخــی از درآمدهای بانک 
ریسکی است و ممکن اســت فردی که وام گرفته اقساط وام را پرداخت 
نکند و به این نوع درآمد، درآمد ریســکی می گوینــد، البته باید توجه 

داشت که سرمایه گذاری بانک ها نیز نوعی درآمد ریسکی است.
این کارشــناس اقتصادی گفــت: در این مدت محدودیــت در اعطای 
تسهیلات و ســخت گیری  بانک ها موجب شــده جریان درآمدی آنها 
بهبود یابد، در کنــار آن افزایش بهــای خدمات بانک ها و شناســایی 

سرمایه گذاری های سودده موجب افزایش درآمد بانک ها شده است.

وش 2 هزار میلیارد تومان اوراق توسط   فر
بانک مرکزی در بورس

در ششمین مرحله حراج اوراق، در مجموع ۲ هزار میلیارد تومان اوراق 
مالی اسلامی در بورس فروخته شــد. بانک مرکزی طی هفته گذشته، 
ششمین مرحله از حراج اوراق مالی اســلامی دولتی در سال ۱۴۰۲ را 
برگزار کرد. این اوراق توســط بانک مرکزی برای اجرای سیاست های 
اقتصادی و برنامه های دولت، منتشر می شود و توسط بانک های عامل 
قابل بازخرید اســت؛ ضمن اینکه بانک مرکزی اصل پول و ســود آن را 
برای خریدار ضمانت می کند و همین عامل سبب اطمینان بیشتر برای 

تزریق دارایی می شود. 
در این مرحله از فروش اوراق، بانک مرکزی ۲ هزار میلیارد تومان اوراق 
در بازار اولیه یعنی بورس به فروش رسانده است. نرخ بازده این اوراق از 
۲۴.6۰ درصد  تا ۲۵.۷۰ درصد بوده است. جزئیات این گزارش به شرح 
زیر است:اوراق آراد فروخته شده در این مرحله، جهت تأمین نقدینگی 
مورد نیاز برای خرید کالاها و خدمات دســتگاه هــای اجرایی موضوع 
اعتبارات هزینه ای و عمرانی مندرج در جدول شماره )۷( قانون بودجه 
سال ۱۴۰۲کل کشور با سررسید ۵ ســاله، با نرخ سود سالانه و با مواعد 
پرداخت 6 ماهه، منتشــر و در فرابورس ایران عرضه شــده اســت.در 
مرحله اول این حراج، ۱۳ هزار میلیارد تومان و در مرحله دوم نیز ۵ هزار  
و۳۳۷ میلیارد تومان اوراق به فروش رفته بوده اســت. در مرحله سوم، 
چهارم و پنجم به ترتیب ۸۷۱ میلیارد تومــان، ۱۴۵6 میلیارد تومان و 
۱۵۸۰ میلیارد تومان اوراق توسط بانک مرکزی به فروش رسیده است.

شعبه

افزایش تولید ۱۲۵۰ لیتر در ثانیه آب تهران
 معاون بهره برداری شــرکت تامین و تصفیه آب و فاضلاب تهران گفت: 
یک هزار و ۲۵۰ لیتر در ثانیه بر ظرفیت تولید آب شرب تهران از طریق 

تصفیه خانه ششم افزوده خواهد شد.
 محمدحسین خانجانی خانی با اشــاره به کمبود حجم ذخایر سدهای 
سامانه شرقی تهران )لار و لتیان( نسبت به سد امیرکبیر، اظهارداشت: 
بخشی از کسری آب سامانه های شرقی استان تهران، از طریق افزایش 

ظرفیت تصفیه خانه ششم آب تهران جبران خواهد شد.
وی افزود: این میزان آب از طریق خطــوط انتقال داخلی و پیرامونی که 
بخشی از رینگ آبرســانی شهر تهران هستند به ســامانه های شرقی و 
جنوب شرقی اســتان انتقال خواهد یافت.معاون بهره برداری شرکت 
تامین و تصفیه آب به ارتقای فنی و تجهیزاتی این تصفیه خانه اشــاره 
کرد و ادامه داد: با تجهیز یک واحد زلال ســاز، پنج واحد فیلتراسیون، 
اصلاح سیســتم تزریق مواد شــیمیایی، نصب تجهیزات آنلاین پایش 
کیفیت و ایجاد سیستم برگشت پساب، امکان افزایش ظرفیت تولید و 

تصفیه آب در تصفیه خانه ششم آب تهران فراهم شده است.
وی با بیان اینکه تصفیه خانه ششم آب تهران در حال حاضر با ظرفیت ۲ 
هزار و ۵۰۰ لیتر بر ثانیه در مدار بهره برداری قرار دارد گفت: با اقدامات 
انجام شده ظرفیت این تصفیه خانه به سه هزار و ۷۵۰ لیتر در ثانیه ارتقا 
پیدا می کند.تصفیه خانه ششم آب تهران با ظرفیت تصفیه اسمی هفت 
هزار و ۵۰۰ لیتر آب در ثانیه در شــمال غرب تهران واقع شده و مرحله 

نخست آن در آبان ماه سال ۱۴۰۰ بهره برداری رسید.
این تصفیه خانه برای بهره گیری موثر از ظرفیت منابع آبی غرب تهران 

به ویژه سد امیرکبیر طراحی شده است.

قیمت نفت در مدار صعودی ماند
قیمت نفت در معاملات روز پنج شــنبه در پی انتشار آماری که کاهش 
هفتگی ذخایر نفت آمریکا را نشان داد و انتظارات برای محدودتر شدن 

عرضه را تقویت کرد، افزایش یافت.
 بهای معاملات نفت برنت با ۱۲ ســنت افزایش، به ۹۰ دلار و ۷۲ سنت 
در هر بشکه رسید. بهای معاملات وســت تگزاس اینترمدیت آمریکا با 
۱۱ سنت افزایش، به ۸۷ دلار و 6۵ ســنت در هر بشکه رسید. معاملات 
نفت برنت روز چهارشنبه با ۵6 ســنت افزایش و شاخص نفت آمریکا با 

۸۵ سنت افزایش، بسته شده بود.
منابع بازار به استناد به آمار موسســه امریکن پترولیوم اعلام کردند که 
پیش بینی می شود ذخایر نفت آمریکا در هفته منتهی به اول سپتامبر، 
به میزان ۵.۵ میلیون بشکه کاهش پیدا کرده باشد. آمار رسمی ذخایر 
نفت بعدازظهر روز پنج شــنبه از ســوی اداره اطلاعات انرژی آمریکا 
منتشر می شود.قیمت ها روز سه شنبه پس از آن که عربستان سعودی 
و روســیه، کاهش عرضه داوطلبانه خود را تا پایان سال ۲۰۲۳ تمدید 

کردند، جهش یافتند. 

انرژی  روزنامه سراسری صبح ایران
 صاحب امتیاز، مدیر مسئول و سردبیر:

 امیر موسی کاظمی
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان جمالزاده جنوبی
 پلاک ۱۴6، واحد 6
 تلفن و  نمابر: 66۴۵۹۷6۲
سازمان شهرستان ها:  66۴6۱۷۷۰

مدیرعامل پتروپالایش اصفهان گفت: با توجه به بالا بودن قیمت عرضه بلوکی 
سهام نفت سپاهان در بازار سرمایه )بورس(، خرید سهام شرکت نفت سپاهان 

برای هلدینگ پترو پالایش اصفهان فعلا توجیه اقتصادی ندارد.
محسن قدیری ، مدیرعامل پتروپالایش اصفهان در نشست خبری با اصحاب 
رسانه که با موضوع اقدامات صورت گرفته در راستای شفاف سازی مالی برگزار 
شد، اظهار کرد: با توجه به افقی که  هلدینگ  پتروپالایش ترسیم کرده است 
با طراحی و راه اندازی اپلیکیشنی، اطلاعات را در اختیار سهامداران قرار خواهد 
داد تا سهامداران با استفاده از اطلاعات این اپلیکیشن بتوانند سهام خود را به 

صورت طولانی مدت نگهداری کنند.
۴۵۰ پروژه در مجموعه پتروپالایش و ۶۰ پروژه 
در حوزه هوش مصنوعی در دست اقدام است

وی در ادامه با اشاره به اینکه 450 پروژه در مجموعه پتروپالایش و 60 پروژه 
در حوزه هوش مصنوعی در دست اقدام است، افزود : بهره برداری از این پروژه ها 
در زمان کوتاهی انجام شد و در طول8 ماه پروژه تصفیه نفت سفید با 31 هزار 
بشکه و با هدف جداسازی گوگرد از این محصول و ورود به تولید الکل های 

چرب برای تولید نسل جدید شوینده ها، بزودی به بهره برداری خواهد رسید.
اقتصادی وارد هیچ پروژه  بر این موضوع که بدون توجیه  با تاکید  قدیری 
اقتصادی نخواهیم شد ،تصریح کرد : در میان هزاران تصمیمی که در هلدینگ 
پترو پالایش اصفهان گرفته می شود ممکن است خطای کوچکی اتفاق بیفتد، 
اما با رعایت اصول علمی و استراتژیک که شرط کار ما در این 20 ماه فعالیت 
بوده است ،تمام تصمیم گیری ها و فعالیت های هلدینگ با پشتوانه علمی ،فنی ، 
توجیه اقتصادی و همکاری شرکت های رتبه الف کشوری صورت خواهد گرفت.

مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان با  اشاره به خصوصی شدن پالایشگاه 
اصفهان ، اشتباه دولتمردان در سال 86 و فروش شرکت نفت سپاهان ،گفت: 
در حال حاضر 17 درصد از سهام شرکت نفت سپاهان متعلق به شرکت 

پتروپالایش اصفهان است.
محسن قدیری تصریح کرد: با توجه به قیمت گذاری کارشناسان دادگستری 
در حوزه های مختلف و همچنین قیمت روز سهام به این نتیجه رسیدیم که 
فعلا این قیمت جذاب و منطقی نیست و از خرید صرف نظر کردیم و در 
عرضه های بعدی این سهام در بورس و با قیمت منطقی تر ورود خواهیم کرد. 
همچنین نهادهای نظارتی که ما را نظارت می کنند اجازه خرید سهام شرکت 

نفت سپاهان را به دلیل نداشتن توجیه اقتصادی در این قیمت صادر نکردند .
وی در ادامه به سهامداران اطمینان داد که هلدینگ پتروپالایش اصفهان در 
انجام پروژه هایش بدون بررسی ها لازم و در نظر گرفتن سوددهی و داشتن 
توجیه اقتصادی هیچ پروژه ای تعریف نمی کند. همچنین جایی ورود می کنیم 

که به نفع ارزش زنجیره هلدینگ پتروپالایش باشد.
مدیر عامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان با اشاره به اینکه در اخذ تصمیمات ، 

منافع ملی و منافع شرکت هلدینگ پتروپالایش در نظر گرفته می شود،گفت: 
درست است که از خرید سهام شرکت نفت سپاهان صرفه نظر کردیم  اما صنایع 
پایین دستی سودده وگسترده ای وجود دارد که می توانیم در آنها ورود کنیم .
قدیری در ادامه با بیان این  موضوع که شرکت پتروپالایش نفت اصفهان جزو 
صنایع آلاینده نیست اما عوارض پرداخت می کند،گفت: این شرکت در راستای 
مسوولیت اجتماعی خود وکمک به استان و کشور سالانه مبلغ 10 هزار میلیارد 
ریال عوارض به وزارت کشور پرداخت می کند که نحوه تخصیص آن از عهده 

هلدینگ خارج است.
 وی گفت: در حال حاضرو در شرایط عادی هیچ گونه گازی را به سمت مشعل 
ها ارسال نمی کنیم مشعل های شرکت پالایشگاه نفت در تابستان خاموش و 
تمام متغیرهای آلاینده ما در حد استاندارد است.همچنین تمام دود کش های 

ما مجهز به آنالایزر متصل به سازمان محیط زیست استان می باشد.
مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان تاکید کرد: در تلاش هستیم که تا 
سال 1405 هیچ گونه نفت کوره ای در شرکت تولید نشود و تمام محصولات ما 

استاندارد شده باشد.
وی در ادامه از کلنگ زنی و تکمیل پروژه تصفیه خانه خبر داد و گفت: از این 
پس هلدینگ پتروپالایش اصفهان از تصفیه پساب فاضلاب شاهین شهر استفاده 
کرده و به منظور استراتژی ذخیره آب نیز توانایی ذخیره پنج تا 6 بشکه ذخیره 

آب تصفیه شده از پساب را دارد.
قدیری تصریح کرد: تمام آب های تصفیه شده در مخازن 300 هزار متر مکعبی 
ذخیره سازی می شود که این اقدام آب 15 روز پالایشگاه را در زمان های بحران 

و کمبود تامین می کند.
مدیرعامل هلدینگ پترو پالایش اصفهان به میزان تولیدات بنزین و گازوئیل 
یورو پنج اشاره کرد وگفت: این شرکت روزانه 13 میلیون لیتر بنزین یورو پنج 
و 26 میلیون لیتر گازوئیل یورو پنج تقدیم کشور می کند اما تخصیص آن به 

عهده ما نیست.
وی گفت: 10 هزار نفر در این شرکت مشغول به کار هستند و در آینده با 
تاسیس شرکت جدید زیر مجموعه شرکت نفت ظرفیت اشتغال 10 هزار نفر 

دیگر به این شرکت افزوده می شود.
  سهام شرکت نفت سپاهان به صورت بلوکی به بورس راه پیدا کرد

احمد هاشمی عضو هیات مدیره هلدینگ پتروپالایش و مدیرعامل پتروشیمی 
اصفهان نیز در ادامه این نشست خبری با بیان اینکه سهام شرکت نفت سپاهان 
به صورت بلوکی به بورس راه پیدا کرد ، افزود: با توجه به نظرات و حضور 
سهامداران و ارزش گذاری انجام شده و نظرات مشاورین و هیات مدیره به این 

نتیجه رسیدیم که در خرید سهام شرکت نفت سپاهان ورود نکنیم .
وی همچنین افزود: در آینده سوخت های فسیلی رو به افول می رود و به همین 

دلیل شرکت به دنبال پروژه های اقتصادی و سودده است.

مدیر عامل هلدینگ پترو پالایش اصفهان:

خرید سهام شرکت نفت سپاهان توجیه اقتصادی ندارد

بانک

پس از وی تی بی بانک حالا اسبربانک روســیه خدمات جدیدی را برای انتقال 
پول به ایران ارائه می دهد.یک بانک بزرگ روســی، خدمات جدیدی را در ایران  

ارائه می دهد و مشتریان این بانک قادر به انتقال پول به ایران می شوند.
اسبربانک روسیه، اعلام کرده است بر اســاس خدماتی که به مشتریان خود می 
دهد آنها قادر می شوند که پول های خود را به ایران منتقل کنند.این بانک تاکید 
کرده اســت که انتقال پول برای افراد و تجارت هایی که  از حســاب اســبربانک 
اســتفاده کنند، امکانپذیر خواهد بود.در این بیانیه تاکید شده است: » خدمات 
انتقال پول به ایران رویکرد جدیدی اســت و تقاضا برای آن باید ارزیابی شود.«بر 
اساس اعلام اسبربانک، حواله روبلی با کمیسیون استاندارد یک درصد مبادلات 
بین المللی به بانک پاسارگاد در ایران ارسال می شــود.بر اساس این گزارش، در 
دسامبر گذشــته، وی تی بی بانک دومین بانک بزرگ روسی، چنین خدماتی را 
در ایران راه اندازی کرد و در اواخر ماه می شــعبه ای را در ایــران افتتاح کرد، وی 
تی بی نخســتین بانک روســی بود که خدمات بانکی در ایران ارائه می دهد.بر 
اساس آمارهای رسمی، مسکو و ایران در تلاش برای تقویت قراردادهای خود در 
مواجهه با تحریم های اقتصادی غرب هستند درس لا ۲۰۲۲ ارزش مبادلات کالا 

و خدمات بین این دو کشور با ۱۵ درصد افزایش به رقم ۴.6 میلیارد دلار رسید.

وسیه خدمات جدیدی    بزرگترین بانک ر
را در ایران راه اندازی کرد


